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ZA D VE LETI PODALJŠANO BLOKIRANJE NAJEMNIN?

Spor o stanovanjskih najemninah 
Senat odobril zakon o gradbeništvu
Odobren zakon o modernizaciji pristanišč - Pet milijard lir za operna gle
dališča - Socialistični senatorji proti zvišanju dohodkov parlamentarcev

RIM, 20. — Kaže, da včerajšnja razprava na predsedstvu vla
de o stanovanjskih najemninah ni bila povsem mirna in da je 
prišlo do ponovnih ostrih notranjih nasprotij. Del vlade, in 
predvsem demokristjani, bi namreč hoteli popolnoma debloki
rati najemnine in se v tej zvezi govori o novem dvoletnem pre
hodnem razdobju, ko se bodo 
najemnine za stanovanja pod
zaporo postopoma zviševale. So
cialisti pa — vedno po teh ne
popolnih vesteh — temu na
sprotujejo, ker bi bil tak u- 
krep do skrajnosti nepopularen 
in ker bi resno ogrožal življenj
sko raven. Povzročil bi namreč 
dvig življenjskih stroškov in s 
tem tudi avtomatično zvišanje 
draginjske doklade in torej nov 
inflacionistični pritisk.

Senat je danes Izglasoval zakon
ski dekret o pomoči gradbeni in
dustriji z golo vladno večino. Se
daj mora zakonski dekret odobriti 
že poslanska zbornica, in ker gre 
za izjemen, nagel postopek, mora 
to narediti do 5 novembra. Zakon 
Predvideva 25-letna posojila za zi
danje stanovanj ali za nabavo sta
novanja, ki je ostalo neprodano. 
Prošnje za posojila se lahko vlo
ži do 31. decembra. Država jamči 
Posojilo do 75 odst.; pristojbine, 
stroški, kvote amortizacije in razni 
stroški znašajo 7.40 odstotka.

V poslanski zbornici se je na

daljevala razprava o zakonu o pri
spevku 75 milijard lir za moderni
zacijo pristanišč, med katero je 
prišlo tudi do polemike okoli trža 
škega pristanišča. Mišin Franchi 
je namreč dejal, da je «vlada po
vsem zapustila tržaško pristani
šče«, na kar ga je prekinil podtaj
nik za trgovinsko mornarico Riccio, 
ki je dejal, da «nobeno drugo pri
stanišče nima pravice do takšnega 
upoštevanja kot Trst, za kar so 
vladne obveznosti«.

Nato je spregovoril poslanec Bo
logna, ki je pohvalil zakonski osnu
tek, češ da gre za važen začetek, 
zlasti če bodo porabili 75 milijard 
lir za že začeta dela. Zahvalil se 
Je podtajniku za njegova zagotovi
la, vendar je dodal, da sedanji pri
spevki ne bodo mogli zadostovati 
za rešitev težavnih in resnih vpra
šanj tržaškega pristanišča, ki po
trebuje obsežnejšo pomoč.

Poslanska zbornica je na tajnem 
glasovanju odobrila zakon o iz
datkih za graditve v pristaniščih s 
203 glasovi proti 121. Zbornica je 
nato z 208 glasovi proti 116 odo
brila pogodbo o enotnem svetu in
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VOJAŠKA DEJAVNOST V JUŽNEM VIETNAMU

Močan napad partizanov 
na taborišče izbranih čet

SAJGON, 20. — Močne enote o- ] V brzojavki sporoča odločen pro- 
svobodilne vojske so preteklo noč test vodstva organizacije, ki je za-
napadle taborišče posebnih čet v 
Plei Me 40 kilometrov jugozahod
no od Plejku in 380 kilometrov se- 
vemovzhodno od Sajgona. Partiza
ni so sinoči obkolili taborišče ter 
ga ponoči obstreljevali z možnarji 
In avtomatičnim orožjem. Boji so 
se nadaljevali danes ves dan in tudi 
popoldne, kljub temu da je 31 
ameriških in vietnamskih letal po
seglo v boje. Partizani so sestrelili 
eno ameriško letalo in en helikop
ter. štirje člani posadke helikop
terja so zgubili življenje, medtem 
ko sta se pilota iz letala rešila.

Preteklo noč Je nastal v Sajgonu 
požar v skladišču ameriške vojske 
in je uničil 90.000 zabojev, od ka
terih jih je 30.000 vsebovalo obroke 
živeža za vojake na bojiščih.

Včeraj so ameriška letala nada
ljevala bombardiranje Severnega 
Vietnama; skupno je 70 letal izvedlo 
29 napadov. Ponoči pa je 12 letal 
izvedlo izvidniške polete južno od 
Hanoja ter bombardiralo radarsko 
postajo na otoku Hon Ne, mostove 
in druge objekte.

sedalo na Dunaju od 15. do 17. 
oktobra. V brzojavki je rečeno: «V 
imenu borcev odpora vse Evrope 
izražamo naše ogorčenje nad tem 
srečanjem ljudi, katerih organiza
cijo je nuemberško sodišče ob
sodilo kot zločinsko organizacijo. 
Poleg tega vas opozarjamo na 
dejstvo, da ima to zborovanje med
narodni značaj in hoče ogrožati 
demokratične svoboščine in var
nost sosednih držav nemške demo
kratične republike«

Erhard izvoljen 
za kanclerja

BONN, 20. — Kancler Ludwig 
Erhard je bil danes ponovno izvo
ljen za kanclerja z 272 glasovi pro
ti 200; 15 poslancev se je vzdržalo. 
Potrebna večina je bila 249 glasov 
•Stranke, ki bodo sestavile novo 
vlado (demokristjani, krščanski so- 
Malci in liberalci) imajo v parla
mentu skupno 294 poslancev, so
cialdemokratska opozicija pa ima 
202 poslanca.
Erhard bo imel prihodnji teden 
Programski govor, v katerem bo 
obrazložil glavne smernice svoje 
Politike. Erhard je bil izvoljen me
sec dni po volitvah, ki so bile 19. 
septembra. Še dve uri pred današ
njimi volitvami je moral Erhard 
odstraniti še zadnje ovire pri po
gajanjih z zavezniki koalicije. Kr
ščanski socialci in njihov voditelj 
Strauss so do zadnjega zahtevali 
nadomestilo za privolitev v povra
tek liberalca Mendeja na vodstvo 
ministrstva za nemško združitev. 
Strauss je zahteval pet ministrskih 
mest za svojo skupino namesto 
štirih.

Iz analize izida volitev izhaja, da 
so štirje člani koalicije glasovali 
proti Erhardu, ker je bilo navzočih 
196 socialdemokratskih poslancev. 
Tudi petnajst poslancev, ki so se 
vzdržali, pripada vladni koaliciji

Pozneje je imel Bundestag novo 
sejo, na kateri je Erhard prisegel.

Jemenski predsednik 
na obisku v SFRJ

BEOGRAD, 20. — Kot gost zvez
nega izvršnega sveta je prispel da
nes na prijateljski obisk v Jugosla
vijo oredsednik jemenske republi
ke Hasan El Amri na čelu jemen
ske vladne delegacije. Neposredno 
po prihodu so se v palači zvezne
ga izvršnega sveta v Novem Beo
gradu pričeli razgovori med jugo
slovansko in jemensko vladno de
legacijo.

Kot gost zvezne gospodarske 
zbornice je prispel danes na več
dnevni obisk v Beograd iranski 
princ Pahlevi. Njegov obisk je po
slovnega značaja. V Iranu se prav 
te dni pripravlja ustanovitev jugo- 
slovansko-iranske mešane družbe 
za investicije ki bo gradila nekate
re objekte v Iranu.

enotni komisiji evropske skupnosti.
Podtajnik za industrijo sen. Oli

va Je v intervjuju z demokristjan- 
skim tednikom «La discussione« 
objavil nekatere podrobnosti vlad
nega zakonskega osnutka o obvez
nem zavarovanju motornih voz'l. 
Dejal je, da so proučili tudi mož
nost izplačanja škode v primeru, 
da povzročitelj nesreče ni bil — 
čeprav protizakonito — zavarovan, 
ali pa ga niso odkrili. V takem 
primeru bi škodo izplačal obvezni 
konzorcij zavarovalnic, ki bi bil u- 
stanovljen za urejanje obveznega 
zavarovanja. Izplačali bi samo ško
do, ki bi jo imele osebe, ne pa ma
terialne škode. Zavarovanci bi po
leg tega bili zaščiteni pred nevar
nostjo stečaja družbe, pri kateri 
so zavarovani, kot je bil to primer 
stečaja zavarovalne družbe Mediter- 
rania, in prav v tej zvezi razprav
ljajo o ureditvi tudi te škode. Ver
jetno bodo zavarovalnice lahko od 
zavarovanca zahtevale povrnitev 
do polovico Izplačane odškodnine, 
če bo zavarovanec kazensko obso
jen, da je zaradi njegove resne 
krivde prišlo do nesreče. Končno 
zakonski osnutek predvideva, da bo 
ministrstvo za industrijo določilo 
zavarovalne tarife.

Notranja komisija senata je na 
zakonodajnem zasedanju odobrila 
prispevek 5 milijard lir za operna 
gledališča za sezono 1965-66 in se
daj mora ta sklep odobriti še po
slanska zbornica.

Danes je na zasedanju komisijo 
za notranje zadeve senata, ki je 
razpravljala o zakonskem osnutku 
za zvišanje prispevkov za parla
mentarce, ki ga je poslanska zbor
nica že odobrila, prišlo do svoje
vrstnega ((državnega udara«. So
cialisti so namreč sporočili, da so 
zamenjali svojega poročevalca sen. 
Bonafinija s sen. Stiratijem in ta
ko tudi uradno dali vedeti, da na
meravajo predlagati popravke za
kona, katerega so v poslanski zbor
nici skupaj z drugimi poslanci že 
odobrili.

Predsednik komisije Picardi je 
dejal, da gre za postopek, ki ga še 
ni bilo v italijanskem parlamentu. 
Nato je komisija zavrnila sociali
stični predlog, naj se razprava od
loži in naj se upoštevajo izredno 
delikatna politična vprašanja, ki 
so povezana z zvišanjem prispev
kov parlamentarcem. Predsednik 
komisije pa je razpravo zaključil 

opozorilom predsednika senata 
Merzagore, da bi lahko prišlo do 
resnih posledic, če o tem ne bo 
enotnosti med obema zbornicama 
parlamenta.

Socialistični senatorji so popol
dne objavili daljše pismo, v kate
rem opozarjajo na delikatnost 
vprašanja in zlasti na neumestno

bistveno podaljšal in razprava se 
bo verjetno pričela v torek.

Poslanska komisija za nadzorst
vo nad RAI-TV je sprejela pobu
do. da se na primeren način pojas
ni vprašanje zvišanja prispevkov 
za poslance in senatorje, poleg tega 
pa so govorili o oddajah ((politične 
tribune« v prihodnjem letu in o 
političnih oddajah RAI-TV.

Jutri bo okoli 110 tisoč kovinar
jev, zaposlenih v avtomobilskih 
podjetjih Fiat in Lancia volilo no
tranjo komisijo. Za te volitve vla
da vedno veliko zanimanje, saj 
gre za vprašanje vpliva v dveh 
važnih podjetjih. V Fiat bodo iz
volili 202 člana notranjih komi
sij, predloženih pa je pet list (v 
oklepaju odstotek glasov prejetih 
na zadnjih volitvah: SIDA — lo
kalni sindikat (32.2 odst.), UIL 
(27.7 odst), CGIL (21.1 odst.), 
CISL (15.7 odst.) in CISNAL (2.2 
odstotka).

21-letnica
osvoboditve
Beograda

BEOGRAD, 20. — Danes, na 21. 
obletnico osvoboditve Beograda fa
šističnih zavojevalcev, so zastop
niki skupščine Beograda, mestne
ga komiteja Socialistične zveze, 
Zveze združenj borcev, Ljudske 
mladine, sovjetskega veleposlani
štva in sovjetske armade položili 
vence na grobove osvoboditeljev 
Beograda, pripadnikov partizanskih 
oddelkov in Rdeče armade.

Zastopniki raznih organizacij so 
položili vence tudi na spominsko 
pokopališče ustreljenih v Jajincih, 
na grobove narodnih herojev na 
Kalemegdanu in na spominsko po
kopališče ustreljenih v okupiranem 
Beogradu. Pri polaganju vencev so 
bili navzoči tudi družinski člani 
ustreljenih, pionirji in mladinci, 
učenci osnovnih in srednjih šol.

Predsednik skupščine mestnega 
sveta Beograda Branko Pešič pa 
je priredil nocoj v prostorih skup
ščine slovesen sprejem, na katerem 
so bili med drugimi tudi družinski 
člani ponesrečenih sovjetskih vete
ranov, ki so zgubili življenje lani 
ob prihodu na jubilejno proslavo 
osvoboditve Beograda pri letalski 
nesreči na Avali, in zastopniki so
vjetske armade. V okviru proslav 
osvoboditve Beograda so danes od
prli v Novem Beogradu muzej so
dobne umetnosti ob navzočnosti 
podpredsednika republike Aleksan
dra Rankoviča, visokih državnih po
litičnih voditeljev Jugoslavije ln za
stopniki diplomatskega zbora, jav
nega in kulturnega življenja Beo
grada.

Predsedniške volitve v Franciji 
določene na 5. decembra

De Murville ponovil stališče Francije glede skupnega 
tržišča in glede glavnih mednarodnih problemov

PARIZ, 20. — Na današnji seji vlade so odobrili dekret, ki 
določa, da bodo predsedniške volitve 5. decembra. Predsedni
kov mandat poteče 8. januarja prihodnjega leta. Volitve se 
bodo eventualno ponovile 19. decembra.

Postopek za volitve bo objav
ljen 29. oktobra v uradnem listu.
Rok za predložitev kandidatur po
teče 16. novembra opolnoči, volil
na kampanja se bo uradno začela 
19. novembra, ko bodo v uradnem 
listu objavljena imena kandidatov. 
17. in 18. novembra bo ustavni 
svet pregledal dokumentacijo o 
kandidaturah. Vsakega kandidata 
moira predlagati najmanj sto oseb
nosti iz vsaj treh departmajev. 
Vsak kandidat bo moral položiti 
kavcijo 10.000 frankov (milijon 
270 tisoč lir), ki mu jih bodo vr
nili, samo če bo dobil vsaj pet 
odstotkov glasov. Volilna kampa
nja se bo zaključila 3. decembra 
opolnoči, izidi pa bodo objavljeni 
7. decembra.

Ce ne bo noben kandidat dobil 
absolutne večine glasov, bo treba 
volitve ponoviti. V tem primeru 
bodo morali kandidati do 9. de
cembra potrditi ali umakniti, kan
didaturo, 10. decembra se bo zno
va začeia volilna kampanja, ki 
bo trajala do 17. decembra opol
noči. 19. decembra bodo nove vn-
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DEMONSTRACIJE PROTI ZDA IN ANGLIJI V DŽAKARTI

Sukamo se trudi, da bi obnovil 
prejšnje sodelovanje med strankami

«Pravda» izraža zaskrbljenost zaradi naraščanja desničarskega 
vpliva - Peking zagovarja upornike in napada Sovjetsko zvezo

Vojaške oblasti nadaljujejo z 
ukrepi proti levičarskim orga
nizacijam. Agencija Antara po
roča, da so po nalogu vojaških 
oblasti ukinili za nedoločen čas 
dejavnost političnih strank in 
množičnih organizacij v mestu 
Madium na vzhodni Javi. V 
kraju Pati na srednji Javi so za
časno prepovedali dejavnost ko
munistične stranke, v Bondovo- 
su na vzhodni Javi pa so dolo
čili policijsko uro. Dalje je a- 
gencija Antara javila, da so na 
Sumatri aretirali dva člana ko
munistične stranke srednje Ja
ve.

Vojaško poveljstvo na Južnem 
izbiro časa za poviške, saj je tre-1 Ceiebesu je odredilo prekinitev de-

DŽAKARTA, 20. — Danes so bile v Džakarti protizahodne de
monstracije. Več tisoč ljudi je demonstriralo pred britanskim 
poslaništvom proti ameriškim in angleškim oporiščem na tu
jih ozemljih, proti ameriškemu napadu na Vietnam in proti 
britanskemu podpiranju Malezije. Demonstranti so bili name
njeni tudi pred ameriško poslaništvo, toda policiji je uspele
to preprečiti. ............. ko. Govoril je nato o udeležbi voj-

ba upoštevati «splošne gospodar
ske težave in predvsem težaven 
položaj delovnih ljudi«. Zato pred
lagajo bistveno manjše zvišanje 
prispevkov, njih popolno obdavčlji
vost in še nekatere druge popravke.

Poročevalec o filmskem zakonu 
v poslanski zbornici posl. Gagliardi 
je izjavil novinarjem, da bodo o 
filmskem zakonu po vsej verjetno
sti morali razpravljati v zbornici 
in ne bo zadostovala razprava na 
zakonodajnem sestanku komisije 
za notranja vprašanja. O tem je 
že razpravljala notranja komisija, 
ki pa ni bila v celoti soglasna, ker 
so poslanci PSIUP zahtevali raz
pravo v dvorani. Gagliardi je do
dal, da predsednik zbornice vest
no čuva pravico manjšine do raz
prave in da je kaj malo verjetno, 
da bi privolil v razpravo samo v 
komisiji. S tem pa se bo seveda 
postopek odobritve tega zakona

javnosti komunistične stranke in 
njenih organizacij. Poveljnik pred
sednikove straže general Sabur je 
sporočil, da so izvedli čistko v tej 
straži. Aretirali so sto častnikov 
in vojakov, ki so obtoženi, da so so
delovali pri uporu. Tej straži Je 
pripadal tudi polkovnik Untung, ki 
je vodil upor. Bivši poveljnik in
donezijskega letalstva Dani pa je 
odpotoval včeraj v tujino. Kakor 
je poročal radio Džakarta, je od
šel, da «se poskrbi za izvedbo spo
razuma z Nizozemsko o ustanovit
vi aeronavtske Industrije v Indo
neziji«. Po mnenju opazovalcev pa 
je to samo diplomatska razložitev 
njegovega odhoda. Gre pa za nje
govo odstranitev, ker je sodeloval 
pri uporu.

Predsednik Sukamo je skupini 
japonskih časnikarjev prvikrat o- 
menil, da sc pri uporu sodelovali 
tudi elementi komunistične stran-
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NAPETOST ZARADI RODEZIJE NA VRHUNCU

Smith je načelno sklenil 
razglasiti neodvisnost

Ultimativno pismo londonski vladi - Obvezuje se «spoštovati» ustavo iz 
leta 1961, ki določa vladanje 200.000 belcev nad 4 milijoni domačinov

Protest
proti zborovanju 
esesovcev

DUNAJ, 20. — Glavni tajnik med
narodne zveze odpora, ki ima se
dež na Dunaju, je poslal brzojav
ke županom Redensburga in Schles- 
svvig-Hollsteina, s katero zahteva 
Prepoved zborovanja bivših ese
sovcev, ki je določeno za 24. okto
bra v Redensburgu

LONDON, 20. — Predsednik juž- 
norodezijske vlade Smith je poslal 
Wilsonu pismo, s katerim mu spo
roča, da je njegova vlada sklenila, 
da bo enostransko razglasila neod
visnost, če Velika Britanija ne raz
glasi takoj neodvisnosti na podlagi 
ustave iz leta 1961. Ustava iz leta 
1961 določa, naj vlada, ki jo se
stavljajo samo belci, vodi to ko
lonijo, kjer živi dvesto tisoč Evro
pejcev in štiri milijone domačinov.

Smith je sporočil sklep vlade po 
današnji seji. Smith je dejal, da 
so sklep o enostranski razglasitvi 
neodvisnosti sprejeli načelno. V 
svojem pismu VVilsonu pravi Smith, 
da bi razglasitev neodvisnosti Ro
dezije na podlagi ustave iz leta 
1961 bila pravično in razumno de
janje, ker ustava določa pet načel, 
na katera se naslanja stališče bri
tanske vlade. Smith pravi, da se 
obvezuje spoštovati Ustavo in spre
jeti britansko intervencijo v nas
protnem primeru. Pismo se zaklju
čuje; ((Sprejeli smo že sklepe o 
prihodnjih korakih. Posledice, ki bi 
mogle nastati, so v celoti odvisne 
od vašega odgovora na ta poziv, 
ki vam ga pošiljam ob 11. uri.«

V Londonu je bila davi seja zu
nanjepolitične komisije in komisije 
za obrambo v vladi. Nova seja je 
bila popoldne, ko so dobili Smitho- |

vo pismo.
Wilson je začel že pripravljati 

odgovor. Zatrjuje se, da je Wilson 
poslal nocoj začasen odgovor Smit
hu in da mu bo poslal dokončen 
odgovor jutri.

Voditelj konservativne opozicije 
pa je nocoj izjavil, da z zadovolj
stvom sprejema Smithov predlog 
za pogodbo, ki naj jamči ustavo 
iz leta 1961. Dodal je, da upa, 
da bo vlada ugodno odgovorila na 
Smithov predlog in da se bodo 
obnovila pogajanja.

I sporočil, da bi bil pripravljen spre 
jeti pakistanskega predsednika A 
juba Kana in predsednika indij
ske vlade Sastrija.

Indija-Pakistan
NEW YORK, 20. — Indija je 

sporočila U Tantu, da sprejema 
njegov predlog, naj bi indijski in 
pakistanski predstavnik, proučili 
na kraju samem skupno s povelj
nikom opazovalcev OZN umik čet 
obeh držav na položaje na kate
rih'so bile pred začetkom bojev. 
Toda to se bo lahko zgodilo, ko 
se bo premirje strogo spoštovalo, 
kar pa Pakistan sedaj ne dela: 
Pakistan je tudi odobril U Tan- 
tov predlog.

Ameriški predsednik Johnson je

Johnson bo danes 
zapustil bolnišnico

WASHINGTON, 20. — Predstav
nik Bele hiše je izjavil, da so 
zdravniki sinoči in davi temeljito 
pregledali predsednika in so skle
nili, da Johnson lahko zapusti bol
nišnico vsak trenutek od jutri da
lje. Danes je predsednik sprejel 
na vrtu bolnišnice tudi predstavni
ke tiska.

BRUSELJ, 20. — Bruseljski ra
dio je javil, da je burunski kralj 
sporočil po radiu, da so uvedli ob
sedno stanje v Burundiju. V na 
sprotju z včerajšnjimi poročili se 
zdi. da je kralj zbežal v Kongo 
ko je izbruhnil upor, in se je se
daj vrnil. Predsednik vlade Biba, 
ki je bil hudo ranjen, je bil pre 
teklo noč operiran in njegovo sta
nje je še vedno nevarno.

ske in letalstva ter njegove straže 
pri uporu in je nato poudaril, da 
želi za vsako ceno ohraniti poli
tiko sodelovanja med muslimanski
mi nacionalističnimi strankami, 
med konfesionalnimi strankami in 
korhunistično stranko.

Moskovska »Pravda« piše, da So
vjetska zveza sledi z veliko zaskrb
ljenostjo razvoju v Indoneziji m 
pravi: ((Sovjetsko ljudstvo ni bilo 
nikoli brezbrižno glede usode in
donezijskega ljudstva in indonezij
ske komunistične stranke. Danes, 
v teh žalostnih dneh, se v Sovjet
ski zvezi sledi z veliko zaskrblje
nostjo razvoju dogodkov v tej pri
jateljski državi«. «Pravda» obsoja 
«množičnl val zatiranja proti de
mokratičnim silam v deželi, pri če 
mer omenja, da Sukarnovi pozivi 
na normalizacijo niso naleteli na 
odziv. List pravi dalje, da sta dve 
visti ljudi, ki poživljajo protide
mokratično kampanjo v Indoneziji: 
notranje desničarske sile in neka
tere zunanje sile. Zatem dodala, 
da kampanjo proti levičarskim si
lam izkoriščata napadalni bloa 
SEATO in CENTO in da ta kam
panja uravnava vodo na mlin im
perialistom v Aziji.

Kitajski ((Ljudski dnevnik« ob
javlja dolg članek ,v katerem za
vzema stališče v podporo organiza
torjev upora, članek ima naslov 
((Nenadne in drastične politične 
spremembe v Indoneziji«. List kri
tizira tudi stališče Sovjetske zveze.

Sklicujoč se na sporočila, ki so 
Jih objavili uporniki 1. oktobra, 
jravi »Ljudski dnevnik«, da so si- 
e, ki jim je poveljeval polkovnik 
Untung, začele akcijo, da prepre
čijo »poskus državnega udara, ki 
so ga organizirali generali tako 
imenovanega sveta generalov«. List 
dodaja, da je ta svet ((prevratno gi
banje, za katerim je ameriška 
CIA«. Nato obtožuje list sovjetsko 
agencijo Tass, da je omenjala po
ročila zahodnih agencij, ki so po
ročale, da je indonezijska vojska 
«strla državni udar«. «Izvestlja», 
pravi dalje kitajski list, so označile 
gibanje 30. septembra za upor, pol
kovnika Untunga in njegove tova
riše pa za upornike. Sovjetsko gla
silo, dodaja list, Je celo dalo z 
zadovoljstvom razumeti, da je za
četek protikomunistične kampanje, 
ki so jo začele indonezijske desni
čarske sile, posledica dejstva, da 
so številni komunisti bili med čla
ni revolucionarnega sveta, ki ga je 
ustanovilo gibanje 30. septembra«.

proti izpustitvi enakega števila 
Kubancev, ki so zaprti zaradi svoje 
revolucionarne dejavnosti v raznih 
državah Latinske Amerike. Zagoto
viti bi jim morali prevoz na Kubo 
skupno z njihovimi družinami.

V isti noti je kubanska vlada iz
rekla pripravljenost prepeljati v 
ZDA 400 Kubancev na dan, ki že
lijo zapustiti Kubo. Dala bi na raz
polago kubanska letala. V pouče
nih krogih pravijo, da je ameri
ška vlada v svojem odgovoru od 
14. oktobra odbila ta predlog.

nitev ravnotežja med raznimi or
ganizmi OZN, zlasti pa med glav
no skupščino in varnostnim sve
tom.

Nov kitajski napad 
na Sovjetsko zvezo

VARŠAVA, 20. — Na kongresu 
Svetovne sindikalne zveze so Ki
tajci povzročili danes nov inci
dent, med katerim so sovjetski de
legati zapustili dvorano. Voditelj 
kitajske delegacije čung Ping je 
izjavil, da so »Sovjeti poslali v In
dijo mnogo orožja, ki se je upora
bilo za pobijanje kitajskega ljud
stva«, «Glejte, kako daleč so šli 
hruščovski revizionisti s pomaga
njem indijskim reakcionarjem,« Je 
dodal kitajski delegat. Protestu so 
vjetske delegacije so se pridružile 
tudi delegacije Francije, CSSR, 
Bolgarije in nekaterih drugih dr
žav.

Kitajski delegat Je med drugim 
dejal, da Je v svetovni sindikalni 
zvezi velika razcepljenost zaradi 
politike miroljubnega sožitja, ki jo 
je uvedlo vodstvo organizacije. Do
dal Je, da je dolžnost Svetovne sin
dikalne zveze podpirati osvobodilno 
borbo v Vietnamu, Laosu, Kambo
dži, Kongu, Dominikanski republi
ki, Peruju, Čilu itd., in Je dodai, 
da je to ((preizkušnja za razredno 
in revolucionarno stališče Svetov
ne sindikalne zveze«.

Ponovil je tudi trditev, da Je In
dija napadla Pakistan in tudi Ki
tajsko in da ima še vedno pod za
sedbo 92.000 kvadratnih kilome
trov kitajskega ozemlja.

Popoldne je tudi japonski delegat 
kritiziral politiko miroljubnega so
žitja in je dejal, da je ta politi
ka »zgrešena in škodljiva za med
narodni delavski razred«.

litve, 29. decembra pa uradna 
razglasitev rezultatov. Novi pred
sednik bo prevzel funkcije 8. ja
nuarja prihodnjega leta.

Levičarski kandidat Mitterrand je 
na tiskovni konferenci izjavil, da 
bi v primeru svoje izvolitve za 
predsednika zahteval od ljudstva, 
naj izvoli novo narodno skupščino. 
Dodal je, da je nemogoče vladati 
s sedanjo večino. Zato bi skupščino 
razpustil in sledile bi nove volitve.

Na danainji seji narodne skup
ščine je zunanji minister de Mur- 
ville posvetil del svojega govora 
krizi v evropski gospodarski skup
nosti, nato pa je obravnaval raz
na mednarodna vprašanja.

De Murville je izjavil, da je 
Francija mnenja, da je nujno po
trebno izvesti celotno revizijo, ki 
naj določi normalne pogoje sode
lovanja med šestimi državami, s 
tem da se spoštujejo bistveni in. 
teresi Francije, predvsem Kar se 
tiče kmetijstva. Minister je dejal, 
da je kriza 1. julija postavila v 
ospredje celo vrsto problemov, 
poleg kmetijskega, in te proble
me je treba reševati kot celoto. 
Poudaril je, da je naloga vseh 
vlad, in samo njih iskati spora
zum za rešitev krize skupnega tr
žišča. Dejal je, da se je Francija 
marsikaj naučila pri dosedanjih 
izkušnjah, ki kažejo, da francoski 
interesi nimajo drugih zagovorni
kov razen francoske vlade, in da 
francosko kmetijstvo ne more pri
čakovati, da bo drugje našlo bra
nitelja, kateremu bi poverilo svo
jo usodo. Minister je poudaril, da 
je njegova vlada vedno priprav
ljena obnoviti pogajanja o s«up- 
nem tržišču, če se prej doseže po
litičen sporazum. Pobijal je nato 
napore za spremembo skupnega 
tržišča v naddržavno organizacijo. 
Dalje je oporekal trditvi, da po
godba iz leta 1957, ki ustanavlja 
skupno tržišče, daje komisiji skup
nega tržišča pooblastilo za spreje
manje sklepov, ki naj bi bili ob
vezni za države članice. Dejal je, 
da je naloga bruseljske komisije 
pripravljati predlo-ge za šest vlad, 
sklepe pa morajo sprejemati vlade 
same. Prav tako ni naloga te ko
misije, da skuša vsiliti svoje sta
lišče.

Prav tako je minister izjavil,, 
da francoska vlada ne more spre
jeti zahteve, da skupno tržišče od 
1. januarja dalje sprejema z na
vadno večino sklepe, ki se tičejo 
gospodarskih problemov ali njen« 
kmetijske politike.

De Murville je nato govoril o 
mednarodnem položaju. Dejal je, 
da evropski mir in evropska var
nost ne bosta zajamčena, dokler 
ne bo dosežen na miren način 
sporazum o vseh evropskih zade
vah, in torej tudi dokler ne bn 
rešeno nemško vprašanje. Pripom
nil je, da je to mogoče samo na 
miren način, to je po diplomatski 
poti, in je dodal, da je s tem v 
zvezi potrebno sporazumeti se 
predvsem s Sovjetsko zvezo.

Kar se tiče mednarodnih doga
janj, je minister dejal, da prevla
dujejo azijski dogodki, in je do-, 
dal, da je edini izhod mogoč z u- 
veljavljanjem resnične neodvisno
sti, svobode narodov do samood
ločbe, nevtralnosti in nevmešava 
nja v notranje zadeve držav. Po
udaril je, da enostranska politika 
zaostrovanja ni primeren odgovor, 
in je dodal: »Potrebno je najti m- 
šitve na podlagi sporazumov ali 
vsaj modusa vivendi, ki naj teme
ljijo na bistvenih načelih, Ki jih 
zagovarja Francija.

Glede Vietnama je minister u- 
gotovil, da ni opaziti nobenega o- 
lajšanja, kar se tiče vojne, in je 
pripomnil, da se bo Francija po 
svojih močeh trudila, da se v Viet
nam povrne mir. O indijsko-paki- 
stanskem sporu je de Murville iz
razil željo, naj bi dosegli popolno 
premirje, čemur naj bi sledili raz
govori o bistvu, to je o usodi Kaš- 
mira.

V zvezi z OZN je minister po
novil, da je treba sprejeti Kitaj
sko v OZN, ker njena izključitev 
iz vseh mednarodnih pogajanj u- 
stvarja nerealno stanje. Dodal je 
tudi, da je treba spoštovati in iz
vajati listino OZN, predvsem gle
de dveh točk: L prepoved Zdru
ženih narodov, da se vmešavajo 
v notranje zadeve držav. 2. Ohra-

Napad na kasarno alpincev
BOČEN, 20. — Ob 3. uri ponoči 

so teroristi ponovno napadli posto
janko gorske alpske artlljerlje. ki 
je v manjši kasarni v kraju For- 
cella del Porto v Val di Fleres. 
Mala stavba je v višini 2010 metrov 
in je samo nekaj sto metrov od 
avstrijske meje. Postojanko so na
padli že 3. oktobra in je od takrat 
dobro zastražena. Neki stražar je 
slišal sumljiv šum. Ko je zakričal 
stoj, se je proti njemu sprožil ra
fal Iz brzostrelke, nato pa še več 
strelov. Vojaki so odgovorili na 
Ogenj, vendar med streljanjem ni 
bil noben napadalec ali vojak ra
njen.

V Furlaniji novo 
rečno pristanišče

VIDEM, 20. — Minister za kme
tijstvo je odobril načrt za ustano
vitev rečnega pristanišča na reki 
Stella blizu Palazzola. Ko bo to 
delo opravljeno, bo obenem omo
gočeno preprečiti vsakoletne po
plave; v načrtu je namreč predvi
dena tudi poglobitev rečne struge 
ter povišanje nasipov.

Pristanišče bo 15 km od morja, 
kjer se lahko ustavljajo ladje do 
20.000 ton. Za prva dela je predvi
den strošek 400 milijonov lir.

DANES
Pričela se je ostra polemika • 

stanovanjskih najemninah, saj mo
ra parlament do 1. januarja nove
ga leta sprejeti nov zakon, ki naj 
uredi to važno in tudi delikatno 
vprašanje. Vse kaže, da je v to
rek prišlo na sestanku na predsed
stvu vlade do ostro ločenih mnenj 
glede zahteve, da se dokončno de
blokirajo najemnine, pa čeprav ■ 
pomočjo prehodnega dvoletnega 
razdobja, ali pa da se najdejo dru
ge rešitve. Blokirane najemnine za- 

! ’ ’ milijona dru-nimajo najmanj dva

Kuba-ZDA
NEW YORK, 20. — Kubanska de

legacija v OZN je objavila predlog 
kubanske vlade, ki ga je 12. okto
bra poslala ameriški vladi po švi
carskem poslaništvu, ki zastopa ku. 
banske interese v ZDA. Kubanska 
vlada je predlagala zamenjavo po
litičnih jetnikov na Kubi z enakim 
številom Kubancev, ki so zaprti v 
raznih državah Latinske Amerike. 
Predlog je odgovor na ameriško no. 
to od 8. oktobra, s katero je War 
shington predlagal, naj se da pred
nost sorodnikom Kubancev, ki so 
že v ZDA, in političnim jetnikom 
za odhod s Kube v smislu nedav
nega sklepa kubanske vlade.

Kubanska vlada je v svojem 
predlogu zahtevala, naj ZDA pri
tiskajo na dvanajst latinskoameri
ških držav, da dosežejo izpustitev 
kubanskih političnih jetnikov. Dr
žave, ki jih omenja kubanska no
ta, so Venezuela, Kolumbija, Gva
temala, Honduras, Salvador, Nika- 
ragua, Ekvador, Brazilija, Peru, Pa
ragvaj, Bolivija in Argentina.

Kakor poročajo zahodne agenci
je. je kubanska vlada ponudila iz
pustitev 70 tisoč političnih jetnikov

Bivši bonski kancler Adenauer, ki ima 89 let, predseduje prvi seji Bun- 
destaga, preden je bil Gerstenmaier ponovno izvoljen za predsednika

žin in prvenstveno upokojence ter 
ljudi, ki imajo nizke dohodke. Po
leg tega pa bi deblokiranje avto
matično pomenilo zvišanje draginj
ske doklade za eno ali dve točki 
in torej tudi avtomatično zaostri
tev draginje z vsemi posledicami.

Erhard je bil včeraj ponovno iz
voljen za zahodnonemškega kanc
lerja z 272 glasovi proti 200. De
mokristjani, krščanski socialci in 
liberalci, iz katerih bo sestavljena 
nova vlada, razpolagajo v parla
mentu z 294 poslanci, socialdemo
krati pa z 202 poslancema.

V sosedni Franciji so uradno do
ločili, da bodo predsedniške volit
ve 5. decembra, če pa noben kan
didat ne bo dobil absolutne veči
ne glasov, se bodo volitve ponovi
le 19. decembra. Zunanji minister 
de Murville je izjavil med drugim, 
da njegova vlada ne more sprejeti 
zahteve, da skupno tržišče z novim 
letom sprejema sklepe z navadno 
večino glede gospodarskih in kme
tijskih vprašanj. Poudaril je tudi, 
da je mogoče rešiti nem ko vpra- 
tanje po diplomatski poti in da se 
je potrebno sporazumeti predvsem 
s Sovjetsko zvezo. Glede OZN pa 
je dejal, da je treba sprejeti Ki- 
tajsko v OZN in spoštovati listino 
OZN zlasti glede prepovedi, da se 
ne sme vmešavati v notranje za
deve držav in ohraniti ravnotežje 
predvsem med glavno skupščino in 
varnostnim svetom.

Sprejem Kitajske je ponovno pri
poročil tudi britanski zunanji mi
nister Stewart. Toda v Var-avi je 
na kongresu Svetovne sindikalne 
zveze kitajski delegat povzročil 
včeraj nov incident, med katerim 
so sovjetski delegati zapustili dvo
rano, ker je obtožil vlado SZ, da 
je poslala v Indijo mnogo orožja, 
ki se je uporabilo «za pobijanje 
kitajskega ljudstva«, ter da je In
dija napadla Pakistan in tudi Ki
tajsko ter da ima še vedno pod 
zasedbo 192.000 kv. km kitajskega 
ozemlja.

V političnem odboru OZN je go
voril včeraj italijanski delegat o 
razorožitvi in zagovarjal Fanfanijev 
predlog o enostranskem moratori
ju, glede sovjetskega načrta za 
razorožitev pa je dejal, da je po
zitiven, ker kaže zanimanje za nuj
no rešitev tega vprašanja in dobro 
voljo za pogajanja.

Za 24. t. m. so bivši esesovci do
ločili svoje zborovanje v Redens
burgu, zaradi česar je v imenu 
borcev odpora vse Evrope glavni 
tajnik Mednarodne zveze odpora 
zahteval prepoved zborovanja.

Kitajski tisk je podprl organi
zatorje upora in obsodil «nenadne 
in drastične politične spremembe 
v Indoneziji«, kritiziral je sovjet
sko stališče. Včeraj so bile v Dža. 
karti protiameriške in protibritan- 
ske demonstracije, hkrati so voja
ške oblasti nadaljevale z ukrepi 
proti levičarskim organizacijam, v 
vzhodni Javi pa so določile poli
cijsko uro ter aretirale sto častni
kov in vojakov pod obtožbo, da so 
sodelovali pri uporu, medtem ko 
je Sukamo prvič izjavil, da so pri 
upom sodelovali tudi »elementi ko. 
munistične stranke«.

V Južnem Vietnamu se nadalju- 
je vojna z nezmanjšano silo, prav 
tako pa tudi bombardiranje Sever
nega Vietnama.

Predsednik južnorodezljske vlada 
je sporočil v London, da bo eno
stransko razglasil neodvisnost, če 
tega ne stori Velika Britanija.
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Mogoče pa gre vendarle 
za epohalno odkritje

V zadnjem času se v Jugoslaviji 
precej govori o nekem preparatu 
HTS, ki naj bi bil uspešno sredstvo 
proti raku. Jasno je, da Je pri ta
kih stvareh zelo umestna opreznost 
in neprenagljenost. Tega pravila 
smo se držali tudi v našem listu 
in smo zgolj beležili nekatere vesti, 
ne da bi zavzeli kako stališče. Zna
no Je, da so glede navedenega pre
parata tudi jugoslovanske zdrav
stvene oblasti previdne. Ker pa 
vemo, da Jih je med našimi bralci 
mnogo, ki jih to vprašanje zanima, 
objavljamo danes članek, ki je v 
torek izšel v ljubljanskem Delu.

Nekdaj, pred desetimi leti. ko 
se je dr. Fahradln Zejnllagič, ta
krat profesor na višji zobotehniški 
šoli v Sarajevu in zdaj profesor 
na višji pedagoški šoli, v svojem 
laboratoriju dneve in dneve skla
njal nad epruvetami, napolnjeni
mi s krvjo bolnikov, so njegovi 
kolegi, profesorji v Soli, zmajevali 
z glavami, saj so imeli Zejnllagi- 
čevo početje le za nenavadni ko
njiček, ki mu pač ne gre prisojati 
kdove kakšnega pomena. Zdaj pa 
bo bržda Zejnllagičevo življenjsko 
delo le rodilo plodove.

2e pred šestimi ali sedmimi leti 
je javnost zvedela za do takrat v 
skrivnost odeto delo sarajevske
ga profesorja. Govorili so, da Je 
odkril novo in zelo zanimivo me
todo za zgodnjo diagnozo raka. 
in sicer analizo krvnega seruma 
bolnikov.

Za hip se Je zdelo, da bomo 
dobili novo učinkovito sredstvo za 
boj proti tej hudi bolezni.

Profesor Je začel dobivati tudi 
prva priznanja. Dr. Zejnllagič Je 
obrazložil svojo metodo najvid
nejšim medicinskim strokovnja
kom beograjskih klinik, ki so o 
njej izrazili zelo pozitivno mne
nje. To Je bil tudi povedal, da Je 
zvezni sekretariat za znanstveno 
delo v pismu republiškim institu
cijam toplo priporočil metodo dr. 
Zejnllagiča kot «ze!o izvirno, znan
stveno in uspešno«. In čeprav so 
znanstvenemu društvu Bosne in 
Hercegovine že leta 1959 priporo
čili, naj pomaga dr. Zejnilagiču 
pri njegovem delu in naj mu pri
skrbi poseben laboratorij, dr. ZeJ- 
nilagič Se do danes ni bil deležen 
pomoči.

Nedavno Je nevropsihiater bol
nišnice za duševno bolne dr. Ab
dulah JenCigarič izjavil novinarki 
časopisa «OslobodJenJe», da ie 
svojčas, ko se Je dr. Zejnllagič 
ukvarjal zgolj z metodo zgodnje
ga diagnosticiranja raka, le-temu 
izročil deset epruvet s krvjo ljudi, 
ki so Jih mučile najrazličnejše bo
lezni. V dveh epruvetah pa Je bil 
krvni serum rakovih bolnikov, če
prav Je dr. Jenčigarlč izročil Zel- 
nllagiču epruvete, označene le » 
številkami, Je le-ta vendarle na

tanko določil, katera kri je od 
rakovih bolnikov.

Ko Je odkril metodo zgodnjega 
diagnosticiranja raka. Je ta sa
rajevski kemik in stomatolog, če
prav njegove metode niso dokonč
no priznali, začel Iskati zdravilo 
za raka Ko Je raziskoval turno- 
rožne celice. Je opazil, da se bist
veno razlikujejo od zdravih, ta*o 
po razmerju med beljakovinami 
kot po svoji električni energiji. 
Dr. Zejnllagič Je na podlagi te 
ugotovitve odkril tudi substanco 
k) lahko spremeni razmerje med 
beljakovinami tn električno ener
gijo v tumoroznlh celicah.

Imenoval Jo Je substanco HTS 
Zdaj Je bilo treba dokazati, da 
substanca zares antltumorozno de
luje. Za takšen dokaz pa dr. Zej. 
nliaglč ni imel na voljo bolnikov 
Zato Je kapsule s substanco HTS 
preizkusil na sebi, na članih svo
je družine, in se prepričal, da pre
parat zares ni toksičen in da ne 
škoduje človeškemu organizmu 
Rakovi bolniki tako z uživanjem 
HTS nimajo kaj Izgubiti, saj Jim 
utegne preparat le pomagati.

Prvo veliko potrdilo o vrednosti 
zdravila Je dr. Zejnllagič dobil 
pred tremi leti. Dr. Zlata Babič, 
profesorica na srednji medicinski 
soli v Sarajevu, Je obolela za ra
kom na prsih. Ko Je Babičeva iz 
vedela, da ima dr. Zejnllagič zdra
vilo. o katerem Je prepričan, da 
uničuje maligne celice. Je skleni
la, da bo zdravilo uživala. Poveda
ti Je treba, da Je bila to šele pr
va varianta HTS, ki Jo je dr. Zej- 
nilagič pozneje nekoliko Izboljšal, 
tako da bolniki po zavžltju seda 
njih kapsul ne čutijo nobenih ne
ugodnosti, medtem ko prve, ki Jih 
je zaužila dr. Babičeva, ni bilo 
tako preprosto Jemati.

Babičeva je povedala, da se ji 
Je tu pa tam zdelo, da bo po za- 
vžitju kapsul omedlela. Vendar pa 
Je bila želja po življenju večja, 
zato Je vedela, da mora vztrajati, 
čez teden dni se Je metastaza, ve
lika kot pest, zmanjšala v tumor, 
ki n! bil večji od češnjeve koščice, 
kmalu pa Je tumor docela tzglnll 
Od tistega dne Je minilo že več 
kot dve leti in pol.

Vendar pa ena lastovka še ne 
pomeni pomladi. Vse Je bilo tre
ba šele dokazati, šef dermatove- 
nerološke klinike medicinske fa
kultete v Sarajevu prof. dr. Fle
gar Je preizkusil HTS na treh 
bolnikih in ugotovil, da so se Jim 
nietaztaze zmanjšale.

Mlajši zdravniki so sprejeli

HTS, starejši pa so bili skeptični. 
Nekateri zdravniki so pri tem iz
pričali dvojno moralo: drugih pa
cientov niso hoteli zdraviti s HTS, 
če pa Je zbolel kak njihov dru
žinski član, so HTS vneto Iskali.

Dr. Zejnllagič je kmalu dobil 
tudi zdravniška poročila. Neki o- 
boleli deček, ki so ga v Beogradu 
zdravili zaradi levkemije, je imel 
pred uživanjem HTS naslednji la
boratorijski izvid: eritrocitov 3 mi
lijone, levkocitov 512.0001 Hemo
globina 30%. Osem dni po uživa
nju HTS pa so nastale bistvene 
spremembe. Eritrocitov je 3 mili
jone 50.000, levkocitov 110.000! He
moglobina pa Je bilo 40%.

To pa Je eden izmed številnih 
izvidov, ki jih je dobil dr. Zejni- 
lagič. Znani svetovni kancerolo- 
gi so mu poslali pisma, v katerih 
so ga hrabrili in mu poročali o 
prvih rezultatih. V vseh primerih 
Je HTS učinkoval. Bolniki, ki so 
Jemali ta preparat, so se takoj 
počutili bolje, dobili so tek, pre
bava se jim Je uredila.

čeprav je časopis «OslobodJe- 
nje>< priobčil mnenja zdravnikov, 
Je zdravniško društvo Bosne in 
Hercegovine v svoji uradni izjavi 
vseeno obsodilo stališče javnosti, 
hkrati pa izrazilo odkrito skepso 
glede preparata HTS.

Takrat pa so se oglasili tudi ne
kateri mlajši sarajevski zdravniki. 
Poslanec socialnozdravstvenega 
zbora SR BIH in direktor zdrav
stvenega doma v Vogošču pri Sa
rajevu dr. Trifko Guzina je ured
ništvu «OslobodjenJa» Izjavil, da 
je bolnici, ki je imela raka na 
pljučih in katere desno pljučno 
krilo Je bilo paralizirano zaradi 
tumorja, težkega 10 dkg, dajali 
HTS v terminalnem stanju. Bol
nica ni mogla jesti, težko Je diha
la, ni se mogla gibati, pa tudi Iz
trebljati ne. Po sedmih dnevih 
zdravljenja s HTS Je bolnica lah
ko vstala, začela je jesti, njena 
prebava je bila spet normalna, pa 
tud! dušilo je ni več tako zelo. 
((Bolnica Je tako rekoč vstala od
•liiiMitiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiimiiiiiiMiiiiiiia

Cene v Riccionu 
tudi poleti 1966 
nespremenjene

RICCIONE, 20. — Letovifiarska 
ustanova v Riccionu Je že objavi
la spored prireditev za prihodnje 
poletje. Med tolikimi drugimi pri
reditvami bo tudi ena izmed moto
ciklističnih dirk za državno prven
stvo, mednarodno zborovanje tiska 
za probleme turizma, nadalje bo 
podeljena «nagrada Riccione« za 
dramo. Zvrstilo se bo Se mnogo 
prireditev z vseh področij od u- 
metnlškega do športnega in zabav
nega. Na obalah Romagne bodo 
tudi za poletno sezono 1966 ostale 
cene nespremenjene.

mrtvih«, je izjavil dr. Guzina.
Te dni Je dr. Zejnllagič v zape

čateni kuverti izročil formulo HTS 
magistratu Venčeslavu Pavlovu, 
načelniku zvezne uprave za farma
cevtsko službo in medicinsko oskr
bo v Beogradu. Prav tako Je pa
tentiral svoj izum za pridobivanje 
HTS. Novi preparat se bo uradno 
imenoval «HTS dr. Zejnllagič)).

Ta teden se bo sestala v Beo
gradu zvezna komisija za zdravila, 
da bi obravnavala ta preparat, če 
bo ugotovila, da HTS ni toksičen, 
bodo začeli zdravilo poskusno iz
delovati.

Tako se delo desetih let bliža 
koncu. Zdaj čakajo le še na mne
nje komisije in na to, da bodo 
začeli Izdelovati zdravilo, ki ga. 
bodo potem klinike in Instituti 
preizkusili.

Kaže, da gre za epohalno odkrit
je. Svet bo kmalu zvedel, ali so 
raziskovalci zares odkrili zdravilo 
za raka ali pa gre spet še za eno 
zablodo. DANA PAVIČIČ
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Dvajset let 
Državne založbe

Slovenije

Giulietta Mašina (desno) in Sandra Milo v neki sceni novega Fellinijevega filma »Giulletta degli spiriti«, 
ki so ga ponekod — tudi v Parizu — videli na izrednih predstavah. Kritika je doslej dokaj rezervirana
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NEURJE NA SICILIJI

Tri smrtne žrtve 
razbesnelih voda
Nevihta je najbolj divjala okrog Raguse

Lord Snowdon 
v Pragi

PRAGA, 20 — Ob navzočnosti mo
ža princese Margaret lorda Snow- 
dona so v Pragi odprli britansko 
razstavo industrijskega risanja. Ot
voritve so se udeležili češki na
mestnik ministra za kulturo, mini
ster za lahko industrijo, britanski 
veleposlanik ter člani diplomatske
ga zbora. Razstava bo odprta do 
7. novembra, potem pa Jo bodo pre
nesli v Bratislavo.

NOCERA INFERIORE, 20. — Ne
ka ženska iz San Severina, stara 44 
let, je umrla kmalu nato, ko si je 
dala injekcijo antibiotikov, katero 
Ji Je predpisal domači zdravnik, 
žensko, ki je bila sama doma, so

RAGUSA, 20. — Silna nevihta je 
preteklo noč divjala nad pokrajino 
Ragusa. Gasilci, karabinjerji in po
licaji so morali pomagati mnogim 
avtomobilistom, ki jih je presene-| 
tila nenadna poplava in so bili blo. 
kirani na cestah. Številne avtomo
bile, ki so jih lastniki zapustili, je 
masa vode in blata zanesla s cest.

Voda je odnesla dva kilometra 
daleč 35-letnega Filippa Guerrierija, 
katerega truplo so našli. Prav tako 
so v neki dolini ob cesti S. Croce- 
Scicli našli truplo njegovega 5-let- 
nega sina, ki Je bil ob nesreči s 
63-letno staro materjo in očetom 
v avtomobilu Popolnoma razgalje
no truplo dečka so našli približno 
kilometer od mesta, kjer so našli 
očeta. Stanje matere, ki so jo našli 
hudo ranjeno, je nespremenjeno.

Tretja žrtev Giovanni Arestia se 
Je z «1100» peljal po cesti, ko ga 
je nenadoma zajelo vodovje in ga 
odneslo 8 km daleč po dolini. Tu
di njegovo truplo so našli davi.

Lahko, da je neurje Izsililo tudi 
četrto žrtev. Našli so namreč lam- 
breto in suknjo nekega kmeta, ki 
se včeraj ni vrnil domov. Sedaj ga 
imajo za pogrešanega. Sploh pa se 
domneva, da so bile še druge žrtve.

Poplava je povzročila velikansko 
škodo Nekje se Je porušil del ne
ke palače iz 18. stoletja, ki je bi
la proglašena za narodni spomenik.

Iz Taranta pa poročajo, da so 
zabeležili potres z epicentrom 600 
km proti vzhodu.

Preteklo noč Je bilo najbolj hlad. 
no v Bocnu, 2 stopinji. Po poro
čilih iz evropskih prestolnic Je bi- 
!o v Moskvi ob 7 uri zjutraj —4, 
na Dunaju 0, v Pragi in Stockhol
mu 1 stopinja: v vseh teh mestih 
je bilo oblačno.

njerji so imeli tudi dva policijska 
psa, toda o malem Mariu ni nikjer 
sledu.

KOMET IKEYASEKI

Davi se je repatica 
približala Soncu

Včeraj so jo lahko opazovali s prostim očesom

Kam je izginil 
3-letni otrok

AVELLINO, 20. - Predvčerajš
njim je družina Moschiano (starši 
in pet otrok) iz Valle Fredda na
birala v nekem gozdu kostanje. 
Nenadoma so opazili, da ni nikjer 
najmlajšega, 3-letnega Maria. Začeli 
so ga iskati in na vse glas klicati, 
pa vse zaman. Zadevo so Javili tudi

našli ležečo na tleh in v rokah karabinjerjem. Iskali so ga ves dan 
je še držala siringo. s skupinami prostovoljcev. Karabi-

BONN, 20. — Ob navzočnosti ita
lijanskega veleposlanika v Bonnu
Luciollija so v Duesseldorfu odprli 
razstavo, posvečeno italijanski pro
izvodnji električnih gospodinjskih 
aparatov. Z razstavo je povezana 
vrsta praktičnih demonstracij in 
poskušenj raznih tipičnih jedil ita
lijanske kuhinje.

FLAGSTAFF (Arizona), 20. — Ko
met Ikeya seki, ki bo jutri zjutraj 
ob 5,15 letel v oddaljenosti 500.000 
km od Sonca, so danes z raznih 
delov sveta več ur gledali s prostim 
očesom. Komet se pomika po do
ločeni poti in predstavlja zelo gosto 
jedro z dolgim repom. Orbita ko
meta okrog Sonca traja tisoč let. 
Let kometa v bližini Sonca bodo 
lahko posebno dobro opazovali na 
Japonskem, v Avstraliji in na Novi

Brat belgijske kraljice Fabiole Don Jayme de Mora le bi) pred nekaj 
leti zelo popularen, in sicer predvsem zaradi svojega obnašanja, lu 
ni bilo nič prav všeč njegovi sestri kraljici in verni katoličanki. 
Namesto njegovega dolgega imena so mu nadeli ime Fahiolo, pač 
po sestri, toda to ga je jezilo. V zadnjem času se pa spet o njem 
govori. V Rimu je bil obsojen na dve leti in pol zapora zaradi go
ljufij. Seveda ga ni bilo na razpravi, ker se skriva nekje v Južni 
Ameriki. Lovijo ga namreč unniki iz raznih evropskih držav. (Na 

sliki je z ženo)

Zelandiji. Danes pa so astronomi 
iz observatorija v Radcliffu (Preto
ria, Južna Afrika) z gotovostjo u- 
gotovili navzočnost natrija, železa 
in kalcija na kometu. Gre za važno 
potrditev navzočnosti kovine na 
kometu.

Poginilo je 
300 glav živine 
med prevozom 
iz Amerike

GENOVA, 20. — Tristo glav go
veda je poginilo na veliki ladji 
oGaucho Martin Fierro» med 15 
dni trajajočim prevozom iz Carta- 
gene (Kolumbija) v Genovo.

Ladja, ki plove pod liberijsko 
zastavo in jo predstavlja pomor
ska agencija «Mantacas e Vintla- 
dis», je bila včeraj zvečer takoj po 
prihodu zaplenjena na zahtevo pod
jetja «Gottardo e Ruffoni«, ki je 
govedo, namenieno za zakol, uvozi
la. Gre za 2.597 glav živine, ki je 
potovala v posebnih hlevih, prire
jenih na ladji. Ko je od sodišča 
zahteval zaplembo do vrednosti 
175.000 šterlingov (okrog 300 mili
jonov lir), je predstavnik uvoznega 
podjetja navedel kot vzrok, da je 
toliko živali poginilo, neprimerno 
ravnanje z živino mod prevozom. 
Na take vrste prevozih namreč le 
zelo malokatero govedo pogine.

Danes dopoldne je bila zaplem
ba preklicana, ker je podjetje «Got- 
tardo« dobilo od londonskih Lloy- 
dov jamstvo za vsoto, ki Jo je u- 
vozno podjetje zahtevalo. Ladja bo 
torej lahko odplula. Na ladji je še 
nekaj poginulih živali, ki jih bodo 
vrgli v morje, ko se bodo dovolj 
oddaljili.

CAGLIARI, 20. — Da bi dosegel 
premestitev v kako drugo jetnišni- 
co na polotoku, je 27-letni Giorgio 
Mellino, ki je zaprt v jetnišnici v 
Oristanu, odtrgal od postelje dva 
obročka, s kakršnimi je pripeto 
platno, ter jih še poleg kosa žli
ce požrl. Jetnika Imajo sedaj v 
zdravniški oskrbi.

................................................................................................................................................................................................................................................................................. .

Naglo naraščanje prometa v luki Koper
V septembru je bilo v luki Ko

per 53.187 ton prometa ali približ
no toliko kot v istem mesecu lani. 
Domače ladje so pripeljale 28.570 
ton, tuje pa 24.617 ton.

Ta mesec pa ni značilen za 
razvoj prometa luke, ker le-ta ka 
že tudi letos stalno težnjo nara 
ščanja. V prvih devetih mesecih 
Je bilo pretovorjenih skupno 608 
tisoč 515 ton kar je 15% več na- 
pram Istemu času lani, ko je bilo 
v luki 527.063 ton prometa. Glede 
na to, da je v luki najbolj nten 
ziven promet prav od oktobra 1o 
januarja, kar kažejo pokazatelji 
zadnjih tet, je treba pričakovati, 
da bo prekoračen plan, ki predvi
deva za leto 1965 700.000 ton pro
meta. Dinamika naraščanja je se 
veda počasnejša od tiste, k1 Je 
bila zabeležena v zadnjih letih, 
ko so se naglo razvijale in do
polnjevale tudi zmogljivosti luke

Letos je dobila luka dva ob
jekta. ki Izpopolnjujeta njene 
prejšnje zmogljivosti. V skladi 
Sču ob prvem privezu je bila po
stavljena sesalna naprava za Iz 
tovarjanje žita sojinega zdroba 
In podobnega sipkega blaga ter 
za avtomatično polnjenje vreč. 
S to napravo, ki ima teoretično 
zmogljivost 1200 ton na dan, je 
bilo v glavnem samo mehanizi
rano delo, ki ga Je prej opravlja 
lo ročno veliko število luških de 
lavcev. Stroj, ki ga je nabavilo 
eno izmed podjetij, ki opravlja 
promet prek koprske luke, je 
bolj pripraven za manjše silose

kot pa za specializirane luke, kjer 
se zahtevajo prekladalne naprave
z zmogljivostjo okoli 300 ton na 
uro Vendar je bil tudi s to 
skromno napravo dosežen uspeh, 
da je bilo prejšnje ekstenzivno 
delo nadomeščeno s tehnološkim 
procesom, ki zahteva manj žive 
delovne sile.

Največja letošnja pridobitev lu
ke pa je pred kratkim dograje
no skladišče s 3600 kvadratnimi 
metri površine. Objekt, ki je han- 
garskega tipa. je bil postavljen 
na zemljišču za sedanjimi lesni 
mi skladišči, kjer Je po projektu 
luke predviden razvoj cone za 
Javna skladišča ter za trgovsko 
obdelavo in piedelavo blaga. 
Zgrajeno je tako, da ga je mo 
goče predelati v tovarniško halo.
Kot skladišče lahko sprejme 

hkrati do 3000 ton sladkorja ali 
9000 ton bombaža, oziroma ustrez
no količino drugega generalnega 
blaga. Ko so si ga pred kratkim 
ogledali predstavniki vseh jugo
slovanskih luk, ki so bili na se
minarju o pomorskem gospodar
stvu v Portorožu, so ugotovili, da 
v naših lukah m bilo do sedaj 
že zgrajeno tako funkcionalno 
skladišče V kolikor bodo gospo 
karske organizacije za to Intere- 
sirane, se bo nadaljevalo z grad 
njo serije takih tipskih skladišč
Skladiščni prostor Je za 'uko iz

redno pomemben, ker Je bil ves 
njen dosedanji razvoj usmerjen 
v to, da ne bo samo navadno 
pretovorno mesto, kakor so bile

doslej vse jugoslovanske luke, 
ampak da se tu blago tudi vskla- 
diščuje, predeluje ln potem naj
bolj racionalno usmerja na trži
šča v zaledju ln čez morje. To je 
bistvena funkcija luk v gospodar
stvu, ki upošteva transportne 
stroške kot bistveno sestavino ce
ne blaga.

če se po tej digresiji vrnemo 
na prikaz letošnjega prometa v 
luki Koper, ugotovimo, da se ni 
bistveno spremenila njegova 
struktura glede na vrsto tovora.

Promet z izdelki metalurgije 
se je zmanjšal za 10%, z ostali
mi vrstami blaga, ki Je tipično 
za luko, pa se je povečal: les za 
10%, generalni tovor pa za 13%.

Najbolj značilna pa Je spre
memba strukture prometa glede 
na njegove osnovne smeri. Pri
merjava kaže naslednje:

Smer 9 mesecev
(ton)

1965
1964 1965 1964

Izvoz 36.476 28.836 79
Uvoz 368.938 413.892 106
Tranzit 76.712 154.422 201
Razvoz 24.936 11.363 46

Izvoz prek luke Je bil do sedaj 
za 21% nižji kot lani, česar ne 
moremo oceniti kot nepomemben 
pojav. Kaže, da se Koper navzlic 
svojemu velikemu napredku še ni 
stabiliziral v zaledju kot izvozna 
luka. Pojav bi zaslužil širšo raz 
lago, za sedaj pa naj ugotovimo 
samo to, da je med prometom 
blaga v luki in njenimi linijski
mi zvezami velika odvisnost.

Izvoz iz zaledja Kopra je se
stavljen pretežno lz generalnega 
tovora, ki zahteva redne ladij
sko zveze. Le-tt- pa prihajajo v 
luko, kadar Jim zagotavlja za 
dostne količine blaga. Zato mo 
ra gospodarstvo, Ki je interesira 
no za razvoj luke, smotrno usmer 
jati blago v njo, tako da se uve 
ljavi tudi na gibkem ln zakoni 
tosti mednarodnega trga podre 
jenem področju ladijskega pro 
štora.

Uvoz se je povečal za 6%, pred
vsem zaradi možnosti, ki Jih ima 
luka, da vskladlščuje blago.

Največji porast pa je bil za
beležen pri tranzitu, kar Je naj
bolj značilno za razvoj luke v 
zadnjih dveh, treh letih. Poznant 
geografski položaj Kopra je prt 
tem glavni člnltelj, poleg njega 
pa še specializacija luke, ki JI 
omogoča boljšo ln hitrejšo mani
pulacijo blaga Pomembnost tran 
zlta tn poslovanja s tujimi lad
jami za naše gospodarstvo Je raz
vidna Iz tega, da je imela luka 
Koper v prvih osmih mesecih 
letos 623.822 dolarjev bruto de
viznega priliva, kar pomeni sko
raj v celoti čisti priliv, ker Ima 
luka samo neznatne devizne Iz
datke.

Podatki o lokalnem blagovnem 
premetu (razvozu) niso primer
ljivi. Luška statistika je zajema
la lani tudi promet z malimi lad
jami v Izoli In Piranu, ki sta bili 
letos Izločeni iz sestave «Luke

Koper«. Razvoz, ki je naveden v 
gornji razpredelnici za leto 1965, 
se torej nanaša samo na promet 
za krajevne potrebe v stari kopr
ski luki.

Ko smo navedli uspehe, ki se 
morali ustaviti tudi na težavah 
ln problemih. Le-tl pa so dovolj 
poznani: pomanjkanje železniške 
zveze ne dovoljuje luki, da bi že 
sedaj pomagala oskrbovati indu
strijo s surovinami ln da bi v 
obratni smeri sodelovala pri iz
vozu težkih, voluminoznih ln dru
gih tovorov, ki ne prenašajo stro
škov kamionskega transporta, ozi
roma pretovarjanja na postaj) 
Hrpelje - Kozina, kjer sploh ni 
naprav za tako manipulacijo. 
Gradnja proge poteka prepočasi, 
ker se zavlačuje z odobritvijo kre
ditov za gradnjo te pomembne 
nove komunikacije z morjem. Za
vlačevanje z gradnjo proge one
mogoča luki celo tudi to, da bi se 
hitreje uveljavila na področju, 
na katerem se je že specializira
la, to je pri prometu generalnega 
tovora. Sedanji način transporta 
v notranjost ln Iz nje Ima svoje 
ekonomske In fizične meje, kl 
niso daleč od sedaj doseženega 
prometa. Cim bolj se približuje
mo tej meji, tem težavnejši in 
počasnejši je napredek luke. Po
manjkanje proge Je osnovna te
žava, na katero se reducirajo vsi 
drugi problemi.

K. M.
(Gospodarski vestnik)

Konec julija 1945 je bila v Ljub
ljani ustanovljena Državna založ
ba Slovenije, ki naj bi v smislu 
ustanovitvenega dekreta skrbela 
za zalaganje državnih tiskovin, šol
skih knjig in učil in za izdajanje 
dokumentarnega gradiva, knjig, 
časopisov, brošur in drugih pu
blikacij znanstvene, politične, kul
turne in umetniške vsebine. Usta
novitelji so imeli pred očmi pred
vsem dva cilja: izdajanje za na
cionalni kulturni razvoj najpo
membnejše kvalitetne literature z 
vseh področij kulturnega, prosvet
nega in družbenega življenja in 
ustvaritev močne materialne osno
ve, ki bi omogočala uresničitev 
tako obširne kulturne in znanstve
ne založniške zamisli. V tej sme
ri se je založba lotila dela.

Med prvimi knjigami je Držav
na založba Slovenije izdala Zu
pančičev Zimzelen pod snegom, 
ponatis Slovenskega zbornika 1942 
in prvih deset šolskih knjig. V 
prvem letu svojega obstoja je ta
ko izdala štirinajst knjig. V na
slednjem letu pa seveda že pre
cej več. Med izdajami iz leta 1946 
sta bila prva dva zvezka zbranih 
del slovenskih pesnikov in pisa
teljev, s čimer je založba začela 
uresničevati načrt, kakršnega do
slej v zgodovini slovenskega za
ložništva še ni bilo. V tem dru
gem letu svojega obstoja je Dr
žavna založba izdala triindvajset 
leposlovnih in znanstvenih del, 
trideset šolskih knjig in štiri mu- 
zikalije. In potem vsako leto več. 
Seveda je bila produktivnost raz
lična, glede na gospodarske in 
tudi politične razmere.

Medtem pa se je tudi spremi
njal gospodarski značaj podjetja, 
kar pa ni vplivalo na založniško 
jiziognomijo. Založba je ohranila 
svoj značaj nacionalne kulturne 
in izobraževalne ustanove ter ves 
čas sistematično delovala v tej 
smeri. V dvajsetih letih je Držav
na založba Slovenije izdala■ nad 
tisoč šolskih knjig, kar predstav
lja dobro tretjino vseh izdanih 
del. Na drugem mestu so lepot 
slovne izdaje (596), kar pomeni, 
da je bila vsaka peta knjiga le
poslovnega značaja. Na tretjem 
mestu so muzikalije, za njimi re
vije, nato pa slede znanstvena 
in poljudno poučna dela. Po na
kladi pa so na prvem mestu šol
ske knjige in slovarji, nato lepo
slovna dela, na tretjem mestu po- 
ljudno-poučna dela ih na zadnjem 
znanstvene in umetniške knjige.

O kulturnem poslanstvu založ
be pač najlepše priča pregled ti
stih zbirk, ki jih ima založba za 
hrbtenico svojega dela in ki po
menijo obogatitev naše nacional
ne kulture. Nekatere od teh zbirk 
so že zaključene, nekatere še te
čejo, nekatere pa so še v pripra
vi. Ob sedanji bilanci dvajsetlet
nega dela se pokaže štirinajst 
zbirk, ki so deloma zaključene ali 
pa vsaj deloma uresničene. Te 
zbirke so: Zbrana dela slovenskih 
pesnikov in pisateljev, Zgodovina 
slovenskega naroda, Slovenska bi
bliografija, Izbrana dela Edvarda 
Kardelja, Zbrana dela Ivana Pri
jatelja, Dokumenti narodnoosvo
bodilne borbe. Zgodovina sloven
ske glasbe, Likovne edicije slo
venskih umetnikov, Slovarji, Pra
vopis, Zbirka Kultura in Zgodo
vina. Izbrana dela svetovnih kla
sikov, Večni sopotniki in Popu
larna medicina. Državna založba 
Slovenije seveda izdaja še neka
tere druge zbirke (na primer 
Kiosk), sodeluje z drugimi jugo
slovanskimi založbami pri skup
nem izdajanju nekaterih del, ima 
pa seveda tudi še bogate načrte

Pregled dela Državne založbe 
Slovenije v zadnjih dvejsetih le
tih je razviden iz sestavka direk
torja založbe Ivana Bratka «Ne- 
nehoma dvajset let vsak drugi 
dan nova knjiga». Sestavek pred
stavlja uvodni članek v zbornik, 
ki ga je ob svojem jubileju za
ložba pravkar izdala. V ta zbor
nik z naslovom DVAJSET LET 
DRŽAVNE ZALOŽBE SLOVENI
JE, pa so svoje sestavke prispe
vali tudi drugi avtorji, ki so po
drobneje prikazali dejavnost Dr
žavne založbe Slovenije na raznih 
področjih založniškega delovanja. 
Tako piše Anton Ocvirk o zbirki 
zbranih del slovenskih pesnikov 
in pisateljev, katere urednik je 
že dvajset let. Kajetan Kovič, 
glavni urednik založbe, piše o slo
venskih pisateljih v izdajah Dr
žavne založbe, Franček Safar pa 
o slovarjih in leksikonskih delih. 
Venčeslav Winkler je prispeval 
sestavek o izdajanju učbenikov, 
Kajetan Gantar o prevodih iz an
tike, Vital Klabus o prevodih iz 
svetovne književnosti itd. itd. Ob 
širni zbornik prinaša tako v se 
stavkih urednikov založbe in zu 
nanjih sodelavcev ne toliko šte 
vilčni kot pa vsebinski in pro 
blemski prikaz posameznih izdaj

Dopolnitev tega zbornika pred 
stavlja druga knjiga, ki jo je za
ložba prav tako zdaj izdala. To 
je BIBLIOGRAFIJA IZDAJ DR
ŽAVNE ZALOŽBE SLOVENIJE, 
ki jo je sestavil znani bibliograf 
Jože Munda. Bibliografija zajema

seveda vse izdaje založbe, čeprav 
nekaterih publikacij niti v arhi
vu založbe ni več in ie imel se
stavljavec pri tem delu težave. 
Zajetna bibliografija, ki zajema 
vse dvajsetletno obdobje, je se
veda sestavljena po strokah, ob
sega pa točno 2958 gesel. Stati
stični pregled, ki bibliografijo do
polnjuje, pa pove, da je največ 
knjig, namreč 210, izšlo leta 1951, 
leta 1952 pa najmanj, namreč 108, 
če ne upoštevamo prvih treh po
vojnih let. Letos je izšlo 90 
knjig, 71 pa jih je v tisku. La
ni na primer je Državna založba 
izdala 164 knjig, leta 1963 pa 203. 
Vseh 2958 knjig je izšlo v nakla
di skoraj 17 milijonov! Povprečno 
je vsaka knjiga imela 210 strani, 
izšla pa je v nakladi 5870 izvo
dov!

Obe jubilejni knjigi sta odlič
no opremljeni (Uroš Vagajaj in 
tudi s svojo zunanjo podobo ka
žeta na solidnost ln uspešno o- 
pravljeno delo založniške usta
nove, ki se uvršča med največje 
jugoslovanske založbe.

Sl. Ru.

Umberto Urbani o kongresu
PEN klubov na Bledu
Znani esejist in slavist Umberto 

Urbani je pripravil za Radio Trst 
A poročilo v zvezi s 33. medna
rodnim zasedanjem Pen kluba na 
Bledu. V poročilu pravi, da je 
ljubljanska «Sodobnost» posveti
la zasedanju kar 50 strani in pri 
tem poudarila, da je bilo to naj
bolj pomembno povojno srečanje 
Pen kluba sploh. Sodobnost je 
pač morala le povzeti vse to, kar 
je reklo 50 govornikov o glavni 
temi: «Pisatelj in sodobna druž
ba». Vso snov je za revijo zbral 
Bogdan Pogačnik, francoske tekste 
je prevedel Silvester Škerl, an
gleške Boris Verbič in tekst so
vjetskega pisatelja Leonida Leo
nova pa France Vurnik. Zanimivi 
povzetek se končuje s poslovil
nimi besedami novega predsedni
ka Pen kluba Američana Arthur
ja Millerja, ki je dejal: «Ta deže
la je majhna samo v zemljepis
nem smislu; po svojem duhu in 
svojem pogumu pa ne zaostaja 
za nobeno drugo deželo na svetu.*

Urbani pravi, da so ga najbolj 
ganile besede Borisa Pahorja, ki 
je poudaril pomen pisatelja in 
knjige v skupnosti, ki živi ločena 
od središča narodne kulture, kaj
ti Slovenija ne združuje v svojih 
mejah vseh tistih, ki govore slo
vensko. Slovenci namreč živijo 
v Avstriji in v Italiji s svojimi 
središči v Trstu, Gorici in Čeda
du. Pahor je na kratko govoril 
o Trštu, kjer se je intelektual
no razvijal Trubar, ki je dvignil 
slovenski jezik na raven evrop
ske kulture, čeprav se je začel 
pravi razcvet slovenske književ
nosti šele v 19. stoletju s Prešer 
novo poezijo. S Primorsko so po 
vezani v drugi polovici 19. stol 
Levstik, Aškerc, Kette, in Cankar, 
Gregorčič pa je njen glavni pes
nik.

Po razpadu Avstrije pa se je 
mali slovenski narod razdelil na 
stroje in njegov zahodni del, ki 
je prišel pod Italijo, je bil pre
puščen na milost in nemilost 
fašizmu, ki je storil toliko gorja 
tudi italijanskemu narodu. Pahor 
opisuje nadalje v svojem govoru, 
kako je fašizem preganjal Sloven
ce ter kako sta rešila zvestobo 
slovenske duše izročilom in člo
večanskim vrednotam, ki sta jih 
poudarila Prešeren in Cankar, 
pesnika Gregorčič in Kosovel, 
pesnik Ekstaze smrti, ki je dose
gel zasluženo priznanje sedaj tu
di v francoski zbirki nPočtcs 
d’aujourd'hui».

Urbani pravi na koncu: «Za- 
ključujem s simpatično pripombo 
Borisa Pahorja o ljubezni Sloven
cev do italijanskega jezika, ki 
so ga spoznali po Dantejevem 
«dolce stil nuovoii in po Petrar
ki in ki so ga še bolj vzljubili, ko 
je bil jezik Mazzinija in Gari
baldija, jezik dveh učiteljev in 
borcev za svobodo.

Bestsellerji prejšnjega tedna

V preteklem tednu so najbolj 
kupovali sledeče knjige (številka 
v oklepaju poleg imena založbe 
pove, na katerem mestu v lestvici 
je bila knjiga v prejšnjem tednu):

1. — Pomillo: «La compromis- 
sione« (Vallecchi, 1); 2. — Sila
ne: «Uscita di sicurezzav (Vallec
chi 2); 3. — Sagan: «La disfatta» 
(Bompiani, 4); 4. — Preti: «Gio- 
vtnezza giovinezza» (Mondadori, 
9); 5. — Nemeth: «Una vita coniu- 
gale» (Einaudi); 6. — Pappalctte- 
ra: «Tu passerai per il camino» 
(Mursia); 7. — Compagnom: «L’a- 
mara scienza (Vallecchi); 8. —
Razni avtorji: «Le piu belle storie 
di gangsters» (Rizzoli) in Parise: 
«11 padrone» (Feltrinelli, 3; 10. — 
Prisco: «Punto franco» (Rizzoli, 7).

Lestvica je sestavljena na pod
lagi podatkov, kl sta jih dobavili 
dve knjigarni iz Rima ter po ena 
knjigarna iz Genove, Turina, Mi
lana, Benetk, Trsta, Bologna, Fi
renc, Neaplja, Barija in Pale,,. m
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Vrata blagajne so bila odprta. 
Povsod po pisarni so bili razme
tani dokumenti, spisi in bankov
ci. Rick Martin je pogledal na 
električno stensko uro, ki je ka
ča la 9.40.

— Kaj se je zgodilo, Jameson?
je vprašal Rick.

— Prišel sem skozi zadnja vra
ta.,. Sedel sem za pisalno mizo. 
Moral sem končati neko delo... 
Pravkar sem se odpravljal, da 
odidem...

Jameson je težko zbiral bese
de. Zakašljal je in nadaljeval:

— Oblekel sem si površnik in 
Pogledal ,na uro. Bilo je deset 
minut pred deveto uro... in... na
to je luč ugasnila!

Jameson je drhtel. Rick Mar
tin ga je motril in pomislil na 
Drummonda. Mike Drummond je 
bil strah in trepet bančnih urad
nikov. Zmerom se je pojavljal 
sorazmerno zgodaj, tako okoli 
devete ure zvečer. Njegove žrtve 
so bile skoraj vedno nepoškodova
na, toda na smrt prestrašene in 
vsa kri jim je splahnela z lic.

— -Ali menite, da je bil to Mi
ke Drummond? — je vprašal 
bančnega uradnika.

— Ne vem, nisem ga videl, 
ker... To se je zgodilo tako... — 
Jameson je za hip umolknil, si 
priigal cigareto in hlastno po
tegnil nekaj cigaretnih dimov 
vase.

— Zdaj je konec leta. Imamo 
mnogo dela. Moral sem končati 
nekaj obračunov. Bil sem popol- 
noma sam v banki. In prav v tre
nutku, ko sem si oblačil površ
nik, sem zaslišal šum, ki je pri
hajal s hodnika. Se preden sem 
se zavedel, je ugasnila luč. Pri- 
znam, da sem se prestrašil. Ni- 
sem bil niti sposoben, da bi pri
žgal vžigalico. S hodnika sem za
slišal lahke korake — približe
vali so se moji sobi... Vrata so se 
odprla in nekdo je stopil v popol
noma temno sobo..,

«Vedno ista zgodba, kadar se 
govori o Mikeju Drummonduh je 
lom:slil Rick, vendar svoje mi
sli ni izrekel.

Jameson je nadaljeval:
Zavpil sem: «Kdo je?» Nihče 

ni> ni odgovoril. Nenadoma me 
je osvetil ozek trak svetlobe. Člo
veka, ki je držal baterijsko sve
tilko, nisem videl. Zamolkel glas 
n‘i je ukazal, naj se ne ganem z 
mesta, sicer me čaka smrt. Za
tem mi je zapovedal, naj odprem 
blagajno.

Jameson si je s tresogo rpko 
jPfiSgal drugo cigareto.

V eni roki je držal svetilko 
in v drugi revolver. Odp^l sem 
blagajno. Tedaj mi je zapovedal, 
naj se obrnem proti zidu in dvig
nem roke. Ubogal sem.

~ Kako dolgo ste stali ob zi
du? — je zamišljeno vprašal Rick.

— Ne vem. Po šuštenju papirja 
sem spoznal, da si vlomilec baše 
bankovce v žep. Nato me je z 
revolverjem dregnil med rebra 
in mi ukazal, naj se deset minut 
ne premaknem, če mi je življe
nje drago...

— Tako je Drummond užugal 
tudi Wooda, — je pripomnil na
rednik Smith, Rickov pomočnik. 

Rick je dal Jamesonu znak, naj
nadaljuje:

Stal sem v temi z dvignjeni
mi rokami. Slišal sem, kako je 
v zvoniku sosedne cerkve bila 
ura devet. Minute so minevale. 
Zbral sem ves pogum in se obr
nil. Med odprtimi vrati nisem vi
del nikogar več. Pohitel sem na 
hodnik, prižgal vžigalico in našel 
Varovalke. Dve sta bili odviti. 
Privil sem ju in žarnice so zago
rele. Skočil sem k telefonu. Na 
stenski uri je bilo devet in pet 
minut...

Rick Martin se je odpravil na 
hodnik. Ni verjel, da bo našel 
kake sledove. Pravkar je hotel 
krepko zakleti, ko sta dva poli
caja privedla nekega mladeniča, 
njegovi dolgi lasje so bili mokri, 
ovratnik njegove suknje je bil za
vihan navzgor.

— Ta tiček je sedel na klopi 
nasproti banke več kot eno uro. 
'Tako vsaj trdi, — je povedal sta
rejši policaj. — Ne bi bilo slabo, 
be bi ga zaslišali.

Mladenič je potrdil, da je celo 
Uro sedel na klopi. Smejal se je. 
Suj ne bi bil neumen, da bi sedel 
Pred banko, če bi bil soudeležen 
Pri vlomu.

— Ali ste opazili kaj nenavad- 
ucga? — ga je vprašal Rick.

— Ne, nič posebnega. Samo to, 
da je v eni sobi ugasnila luč in 
se po desetih minutah zopet pri
žgala.

~~ Kdaj je ugasnila?
— Zdi se mi, da nekaj pred de

veto. Vsekakor pa še prej, ko je 
na sosednem zvoniku bila ura de
vet. Zatem ste prispeli vi — po
licija.

Mladenič je Ricku pojasnil, da 
je pesnik in da je prav tega ve
čera hotel napisati pesem o de
ževnih londonskih nočeh. No, 
Rick Martin ni imel dosti razume
vanja za pesništvo, pa je polica
jema ukazal, naj mladeniča od
vedeta v sosednjo sobo in pazita 
nanj.

Mladeničeva zgodba o ugasli lu
či se je ujemala z zgodbo, ki jo 
je bil pove,dal Jameson. Ali je 
bil morda eden Drummondovih 
ljudi? Zakaj ga je Drummond pu
stil na klopi pred banko?

— Prekleti Drummond! Brž ko 
se zgodi kak vlom v banko, vse- 
tej se govori o Drummondu! Ne 
bi mogel enkrat izropati banico 
kdo drug? — je pomislil Rick 
Martin.

Nato se je ozrl na stensko uro. 
Pogled mu je obstal na kazalcih. 
Iznenada je vzkliknil:

— Za vraga! Saj to ni mogoče! 
Z naglimi koraki je odhitel v

pisarno in se ustavil pred Jame- 
sonom:

— Jameson, aretirani ste zaradi 
vloma in lažnih izpovedi, ki ste 
jih dali policiji!

Jameson je priznal, da si je 
bil izmislil zgodbo o Drummon
du. Ze nekaj časa je po časnikih 
proučeval slog Drummondovega 
dela in ga je posnemal pri svo
jem vlomu.

— Skoraj bi me bil prevaril s 
svojo zgodbo! — je dejal Rick 
Martin svojemu šefu, višjemu 
inšpektorju Steelu. — Slučajna iz
java mladega pesnika je potrdi
la Jamesonovo izjavo.

— Dobro, Rick, — je dejal in
špektor, ki je namrščil obrvi in 
se poigraval s svojo pipo. — Ka
ko pa ste ugotovili, da Jameson 
ni govoril resnice?

— Jameson je trdil, da je luč 
ugasnila deset minut pred deve
to in da jo je prižgal pet minut 
po deveti uri.

— V redu! — je rekel Steel. — 
Toda še vedno ne razumem.

— Jameson ni imel niti žepne 
niti ročne ure. Koliko je bila 
ura, je mogel videti samo na sten
ski uri.

— To drži! Toda kaj sledi iz 
tega?

— Tu je napravil napako. Zid
no uro poganja električni tok. 
Potemtakem bi bila ura stala v 
času, ko so bile odvite varovalke. 
A Jameson je trdil, da je bila 
ura devet in pet minut, ko je luč 
ponovno zasvetila. Varovalke to
rej niso bile odvite. Jameson je z 
navadnim stikalom ugasnil luč v 
pisarni... In prav na tem sem ga 
ujel.

— Alora pravejo, 
klin si ješče moža.

— Kateri Zaklan? Jest ne 
ne poznam nobenga 2aklina.

— Ma kej ne znaš? Tu je 
vdova od Kenedija. Je pesti
la luto jn je začela hodet po pleseh jn teatreh 
jn doma dela sprejeme jn vse sorte. Jn jo uidejo 
hodet ukuli sez anem režiserjem od filma...

— Sej je še mlada; jema kumej šestintrideset 
let. Jn u teh leteh je ženska, dragi moj...

— Zastopem. Ma jema vre dva otroka. Znaš, 
vzet ano vdovo z dvemi otroki...

— Ma kej se če jokat celo žiulenje? Jest jo 
zastopem. Jn jest sm slišou, de tudi nje žlahta, 
tisti Kenediji, be bij dekordo, da se spet poroče. 
Zatu ke ana mlada vdova, de hode sama ukuli, 
tudi ni neč. Pridejo ven vse sorte čakole jn je 
res bulše, de se dene h kraji. Samo nje žlahta 
be tela, de be nje mož biu katolik; da be biu 
vre bogat, zatu de ne be ledje rekli, de jo je 
vzeu za interes; be mogu bet ledih al narveč 
vdove jn ne kašen tašen, ke je biu vre buhzna- 
kolkokrat poročen jn ločen jn pole be mogu 
bet nekej. Be mogu nekaj poment, zatu de ne
be an štrambast zakon škodu politični karieri 
tistga Boba Kenedija.

— Ja, ja! Uana be se mogla poročet za interes 
svoje žlahte! Uana pej bo gvišno gledala, de bo 
lep jn mlad, zdrav jn fejst kerlc, de ne be je-
mu šepasteh nuh, de ne be biu siten jn de be
biu namalo udarjen na umetnost. Zatu ke sm
slišou, de uana jema rajše umetnike koker 
politike... ,

— Jest jo zastopem...
— Jn taku tudi vabe domov na kafi al na čaj 

rajše kašne umetnike k oker politike. Ma meni 
se zdi, de bo forte težko našla anga, ke bo pa- 
šau njej jn njeni žlahti. Zatu ke vsak gleda na 
tu reč — ku se reče — z druge perspektive.

— Ma pole je še treča per
spektiva. Jn tu je P«j javno 
mnenje. Znaš, nje mož je
biu velek mož jn ga u A- 
meriki še zmiram šacajo. Jn 
se je ustvaru ukuli njega

ku an mit. Jn tudi uana je ku vdova Po njemi 
forte pošacana jn se Amerikancam forte dopa- 
de, de jemajo živ spomin na njega.

— Zastopem. Be jem joašalo, de be hodila 
zmiram ukuli u črnem je de be bla precednik 
Rdečga križa jn skrbela za sirote jn tako.

— Eko videš. Jn zdej, če se poroče, ni več 
vdova od Kenedija jn vse češčenje nima več 
pomena. Je, koker če be naša fana pala u...

— Ben, zastopeš tudi ti. Zdej videš, de ni 
kar taku. Bet nekje na vrhi, moreš tudi do kra
ja jegrat vlogo, ke ti jo je dau deštin. Ce si 
cesar al kral, moreš to vlogo spe lat do konca
jn ne moreš prevzet vloge trgovca ses frižider- 
jemi al pej prodajat kostanj na kantoni. Jn
tu, se zna, ne Vela samo za krale, ma tudi za 
precednike, ministre, škofe jn vse velike glave. 
Jest se spounem, kadar sm biu jest precednik, 
de so mi tudi zmiram prauli: Glej kak u se ob
našaš, kej ne znaš, de si precednik jn de mo
reš reprezentira t!

— Ja, ja, luctvo more zmeram jemet kašno 
reč, de časti. Ce nima glih cesarja, more bet vsaj 
precednik. Jn če še tega ni, vsaj kašna škvadra 
od fudbala jn če prou ni druzga, magari ana Ri
ta Pavone. Ma nekej more bet. Jn kadar pri
de taku, more tisti gledat, de prou jegra jn de 
kej ne zafuša. Ke pole je velika zamera. Ma, 
glih ke sm se spounu: Kaku je kej ses tistmi 
podpisi, ke jeh nabira Lega? Se zna kej?

— Ma, še zmiram neč.
— Ma kej mislejo?
— Jest ne znam.

modni kotiček i Nekaj koristnih nasvetov
za primerno pričesko Če je frizerka dobra in ima 

okus, bo najbolje, da se pre
pustite kar njenim rokam - 0 nekaterih napakah, ki jih delajo majhne in visoke žene
Nikar ne recite, da niste tudi ve 

med tistimi, ki izbirajo svoje pri
česke po okusih in direktivah tre
nutne mode, ali pa po tem, kakšno 
pričesko nosi filmska igralka ali 
kakšna druga pomembna osebnost, 
ki vam je všeč. S takšno idejo pri
dete potem k frizerju in ste se
veda potem dostikrat zelo razoča
rane, ko rezultat ni takšen, kot ste 
ga pričakovale. Kako koristno 
in pametno bi bilo, da se takega 
oponašanja tega, kar nosijo druge 
In kar drugim tudi pristaja, otre
semo, a kako težko je to tudi 
storiti. In vendarle bi bil edinole 
tak način tisti, ki bi nas pripeljal 
do pričeske, ki bi bila nam, naši 
postavi in našemu tipu najbolj 
primerna.

Poslušajte nekaj nasvetov, ki jih 
dajejo bolj poznani frizerji in le
potni eksperti. Po njihovem bi se 
morala vsaka ženska prepustiti ro
kam svoje frizerke, če je ta seve
da dobra in če ima tudi dober 
okus. Ta bi ji namreč lahko naj
bolje svetovala in tudi našla pri
česko, ki bi bila najbolj primerna 
in najlepša.

Kljub temu velja za vse ženske 
nekaj pravil, ki bi se Jih morale 
držati in jih ne bi smele nikoli 
pozabiti.

Ali ste opazile, da si rade prav

majhne in bolj okrogle ženske iz
birajo zelo visoke in bogate pri
česke? Rezultat te izbire je, da 
svojo postavo še bolj zmanjšajo 
in da razbijejo harmonijo, ki bi 
jo bolj skromna in nevsiljiva pri
česka pomagala ustvariti. Vse, ki 
spadate v omenjeno kategorijo, iz
koristite sedanji ugodni trenutek, 
ko niso niti več v modi zelo bo
gate in visoke pričeske ter si iz
berite bolj skromno in zmerno 
pričesko. Rezultat bo neprimerno 
boljši in lepši.

V nasprotju z majhnimi in bolj 
okroglimi ženskami, si one visoke 
in zelo vitke izbirajo po navadi 
zelo enostavne pričeske, ki zahte
vajo dolge in gladke lase. Seveda 
so tudi te pogrešile, kar Jih taka 
pričeska napravi še višje in zoži 
njihov obraz.

Ne smemo nikoli pozabiti, kaj 
Je pravzaprav glavni namen naše 
pričeske: poudariti lepe strani na
šega obraza in vratu in skriti vse 
morebitne napake in pomanjklji
vosti.

Zato naj se na primer ženske z 
bolj okroglim obrazom odločijo 
za pričeske, ki imajo ali na strani 
prečko, ali pa ki dajejo možnost 
lasem, da so bolj bogati na eni 
strani obraza. Tudi naprej obrnje
ne konice las ob licu (tako ime-
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EDINI PREŽIVELI ČLAN POSADKE JUGOSLOVANSKE LADJE «TISEs> PRIPOVEDUJE

«Plaval sem, valovi pa so me premetavali
ZAKLJUČIL SE JE SEJEM SODOBNE ELEKTRONIKE V LJUBUANI

Italijanski razstavljava 
in njihovi dosežki

Na pravkar zaključenem med
narodnem sejmu «Sodobna elek
tronika« na ljubljanskem Gospo
darskem razstavišču so obisko
valci lahko videli marsikaj no
vega in zanimivega s področij 
elektronike, avtomatike in elektro
tehnike. Tudi. italijanski razstav
ljavci so se potrudili,. da so pri
kazali svoje najnovejše tovrstne 
dosežke., Med razstavljenimi ..iz
delki je bila tudi naprava za rent
genske preglede, ki jo prikazuje 
naša slika. Naprava, ki jo proiz
vaja družba «Raytheon-Elsi» s se
dežem v Palermu, sestoji iz rent
genskega aparata, ki ga lahko 
uporabljamo v vseh legah, zgra
jen pa je tako, da je mogoče z

njim pregledati bolnika ali pone
srečenca, ki leži na nosilih ali 
ki ga ni iz tega ali onega razloga 
mogoče postaviti pred običajno 
rentgensko aparaturo. Poleg tega 
more zdravnik z napravo pre
iskati pacienta kakor na kinema
tografskem traku. Osebje, ki stre
že napravi, ni izpostavljeno škod
ljivemu žarčenju, ker so v na
pravo vgradili ..jjelevjizijsko kame
ro, skozi katero zdravnik ali stro
kovnjak opazuje rentgensko sliko. 
Kamera lahko poleg tega posre
duje sliko tudi neodvisnemu ka
nalu ter je zato nova naprava pri
kladna zlasti za bolnišnice, znan
stvene kabinete in še posebej za 
univerzitetne učilnice.

in se z menoj igrali kot z žogo
Do nesreče je prišlo tako naglo, da poveljnik ladje ni utegnil reči mornarjem, 

naj se rešijo - Prva noč na morju je bila strašna, druga pa še hujša
Kakor smo že poročali, je 13. t.m. ob 15.30 blizu Krete v Sre

dozemskem morju prišlo do velike pomorske nesreče, ko se je jugo
slovanska trgovska ladja «Tisa» potopila in se je od 18 mož posadke 
rešil le krmar Ante Milin. Grške oblasti so predvčerajšnjim ponovno 
izdale ukaz vsem ladjam, ki plujejo v bližini kraja, kjer se je po
topila ladja «Tisa», naj plovbo prekinejo in napravijo nekaj krogov 
po okolici, da bi morda našli truplo kakega mornarja z ladje «Tlsa», 
kajti možno je, da je sedaj, ko se je morje pomirilo, kako truplo 
že na površju.

Pptpčalj smo, kako je do nesreče prišlo, toda najbolj točen opis 
bo prav gotovo mogel dati edini preživeli član posadke ladje krmar 
Ante Milin, ki je v bolnišnici v mestu Heraklion na Kreti. Ta .je. 
jugoslovanskemu novinarju, ki ga Je obiskal, nesrečo takole opijal: 

«fc‘&frraj dva' meseca sem bil na —At-—----  f

Rentgenski aparat družbe «Raythcon-Elsi»

tej ladji. Več kot polovice posad
ke tako rekoč nisem niti dobro 
poznal. že več kot dvajset let 
sem na morju. Ljubim morje, na 
njem sem rojen, zanj živim. Pet
najst dni pred našo tragedijo smo 
odpluli z Reke in v Neaplju pre- 
krcali tovor ter nadaljevali pot v 
smeri Djele v Saudovi Arabiji, 
Vreme je bilo lepo in prijetno 
razpoloženje nas ni zapustilo.

Ko pa smo se bližali področju 
Krete je v sredo popoldne nena
doma začel pihati močan veter ki 
so ga spremljali strahotni valovi. 
Na poveljniškem mostu je bil po
veljnik ladje, kapitan Ljubo Pa- 
dovan, doma iz Veleluke na Kor
čuli. Z njim sta bila še prvi in 
drugi častnik. Valovi so začeli 
vedno huje udarjati ob ladjo. Po
veljnik ladje je sklenil, naj spre
menimo smer plovbe proti luki 
Adjija Gallna. Do tja bi potre
bovali le še kake pol ure.

V tem trenutku pa Je ob stran 
ladje udaril velikanski val. Ladja 
se je nagnila za 45 stopinj. Na 
ladji je zavladal preplah. Vse, ki
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Radio Trst A
7.00 Koledar; 7.30 Jutranja glas

ba; 11.30 Šopek slovenskih; 11.45 
Ansambel Andreja Verchurna;
12.00 Iz slov. folklore; 12.20 Za 
vsakogar nekaj; 13.30 Glasba po 
željah; 17.00 ((Le Tigri«; 17.20 Glas
beni kaleidoskop; 18.15 Umetnost 
In prireditve; 18.30 Klasiki mo
derne glasbe; 19.00 Pisani balonč
ki; 19.30 Parada orkestrov; 20.00 
Šport; 20.35 Poklici v slov. pesmi;
21.00 «Grof Monte-Christo«; 22.00 
Trlo Dave Brubeck; 22.15 Violinist 
Rok Klopčič in pianist Marijan 
Lipovšek— Matija Babnik: Sona
ta; 22.40 Teresa Kesovia in «The 
Pour M’S»; 23.00 Nežno in tiho.

Operna antologija; 10.30 Orkestri; 
11.00 Sprehod skozi čas; 11.15 Ital. 
narodne pesmi; 11.30 Pergolesljev 
koncert štev. 4; 11.45 Skladbe za 
godala; 13.25 Lahka glasba; 14.55 
Vreme na ital. morjih; 15.30 U- 
speli motivi; 15.45 Gospodarska 
rubrika; 16.00 Spored za najmlaj
še; 16.30 V diskoteki; 18.10 P. Vi- 
gnanelli igra na orgle; 18.50 Mali 
koncert; 20.25 Glasbena antologi
ja; 21.00 Violinski virtuozi; 21.50 
Politična tribuna.

II. program

12.05 Plošče; 12.25 Tretja stran; 
13.15 Orkestra F. Russa in A. Ca- 
samassime; 13.30 Med zgodovino 
in legendo; 13.45 Simf. koncert; 
14.55 Poje Ennlo Sangiusto.

Koper
7.15 Jutranja glasba; 8.00 Po

pevke; 8.30 Polke in valčki; 9.00 
Ritmi in pesmi; 9.45 Na sporedu 
M. Kozina in N. Devčič; 10.15 Plo
šče «Durium»; 10.45 Poje Gaby 
Novak; 11.00 Otroški kotiček; 11.30 
Uspele melodije; 11.50 Iz turisto
ve beležnice; 12.10 in 12.55 Glas
ba po željah; 13.40 Melodije iz 
filmov; 14.00 Glasba po željah; 
15.00 Operni almanah; 15.45 Slov. 
narodne; 16.00 Današnji pevci; 
16.30 Tretja stran; 16.45 Operna 
glasba; 17.40 Plošče; 18.00 Prenos 
RL; 19.00 Orkester Liter; 19.30 
Prenos RL; 22.15 «The Rhree So- 
unds»; 22.40 Nočni motivi.

8.00 Jutranja glasba; 9.35 Pisan 
spored; 10.35 Nove pesmi; 11.05 
Vesela glasba; 12.00 Romantično 
popotovanje; 14.05 Pevci; 14.45 No
ve plošče; 15.15 Kolesa in mo
torji; 15.35 Koncert v miniaturi; 
16.00 Rapsodija; 17.15 Neapeljske 
popevke; 17.35 Ljudska enciklo
pedija; 17.45 A. Dumas: «Ascanio» 
— zaključno nadaljevanje; 18.35 
Enotni razred; 18.50 Vaši izbran
ci; 20.00 Filmske novosti; 21.40 
Glasba v večeru; 22.15 Jazz.

vlja slov. pihavcev; 12.30 Kmetij
ski nasveti; 12.40 Cez hrib in dol; 
13.30 Priporočajo vam...; 14.05 Iz 
sveta pravljic; 14.35 Otroška liri
ka; 15.20 Zabavni intermezzo; 15.30 
Koračnice in valčki; 15.40 Lite
rarni sprehod; 16.00 Vsak dan za 
vas; 17.05 Turistična oddaja; 18.00 
Aktualnosti; 18.20 Dragica Čarman 
— sopran; 18.45 Jezikovni pogo
vori; 19.05 Glasbene razglednice; 
20.00 Domače pesmi; 21.00 Lite
rarni večer; Prešernova beseda — 
I.; 21.40 Glasbeni nokturno; 22.10 
Med skladbami Bacha in Haendla; 
23.05 Plesni orkester RTV Ljub
ljana.

Ital. televizija
8.30 Sola; 17.30 Tvoja prihod

nost; 18.00 Spored za najmlajše; 
19.00 Dnevnik; 19.15 Dokumenta- 
rij; 19.55 Športne vesti in ital. 
kronike: 20.30 Dnevnik; 21.00 TV 
pošta; 21.05 TV zgodba; 21.55 Po
litična tribuna; 22.45 Neposreden 
prenos športnega dogodka, ob 
koncu dnevnik.

III. program II. kanal
18.30 Glasbeni pregled; 18.45 Fer- 

rarijeva sonata za rog in klavir; 
19.00 O zasmrajevanju voda; 19.30 
Vsakovečemi koncert; 20.40 Vi
valdi,leve skladbe; 21.20 Z glasbe
nih festivalov; 21.50 Dante in so
dobna poezija; 22.30 Ivesova so
nata za violino in klavir.

21.00 Dnevnik; 21.15 G. Marotta 
in B. Randone: «Bello dl papž«.

Jug. televizija

Slovenija

Nacionalni program
8.30 Jutranji pozdrav; 9.10 Stra

ni lz albuma; 9.45 Popevke; 10.05

8.05 Glasbena matineja; 8.55 Ra 
dijska šola; 9.25 M. Vodopivec- 
Chr. Andersen: Globina zvona;
9.40 Stari in novi znanci; 10.15 Z 
ansamblom ljubljanske Opere; 
11.00 Turistični napotki; 11.15 Ni
maš prednosti; 12.05 Majhna re-

10.00 TV v šoli; 11.00 Anglešči
na; 11.30 Recital na grobu ustre
ljenih dijakov — prenos iz Kra
gujevca; 17.00 Recital na grobu 
ustreljenih dijakov — ponovitev; 
17.40 Oddaja za otroke; 18.25 TV 
obzornik; 18.45 Po Jugoslaviji; 
19.10 Ljubljanski jazz ansambel 
vam predstavlja; 19.40 Kaleido
skop; 20.00 TV dnevnik; 20.30 TV 
obzornik; 20.40 Kulturna panora
ma; 21.40 Iz arhiva jugoslovanske 

ija poročila.kinoteke; 22.10 2tednji

smo bili na palubi, nas je vrglo 
na drugo stran ladje. Ni bilo časa, 
da bi dali ukaz za reševanje. Po
veljnik ladje ni utegnil niti dati 
ukazov, kaj naj se stori. Kdor se 
je znašel na palubi, je skočil v 
morje. Nekdo Je segel po kosu 
deske, drugi je vzel sodček, tretji 
pa tudi rešilni pas. Pobral sem 
klop in reševalni pas. Zajeli so 
me valovi. Videl sem kakih se
dem ali osem tovarišev okoli se
be. Že čez kake dve ali tri mi
nute so nas valovi že ločili. Iz 
morja sem videl, kako se ladja 
potaplja. Prednji del ladje se je 
zadnji potopil. Pena in strašni 
valovi, ki so se lomili ob bokih 
ladje, so se spreminjali v prah. 
Zdelo se Je, da okoli mene vse 
grmi. Občutek sem imel, da se 
vse Sredozemsko morje vali. Sku
šal sem plavati proti kopnemu, 
ki se je videlo. Morda pa sem 
ga videl le v svoji fantaziji. To 
pa ml je vlivalo moč in voljo, 
da se vendarle rešim. Prepričan 
sem bil, da bom na obrežju na
šel še kakega svojega tovariša.

Plaval sem, vendar so me va
lovi premetavali zdaj na desno 
zdaj na levo in se z menoj igrali, 
kot z žogo. Nosili so me proti ši
rokemu morju. Mnogokrat sem 
moral požirati slano vodo, pa če
prav sem vedel, da mi bo to po
vzročilo hudo žejo. Klop mi je 
služila kot Jadro. Rešilni pas pa, 
čeprav mi je bil v veliko pomoč, 
mi je povzročil tudi resne po
škodbe.

Bila je že globoka noč, ko sem 
opazil, da se smer vetra menju
je. Veter me Je, na mojo veliko 
srečo, začel potiskati proti otoku 
Gavdo. Noč, tista prva noč, je 
bila strahotna. Nič nisem videl. 
Prepustil sem se valovom. Zave
dal sem se, da moram ohraniti 
moči za naslednji dan, da bom 
ob zori nadaljeval z borbo. Spom
nil sem se svojega Šibenika, svo
jih dveh otrok, svoje žene, svojih 
tovarišev, svoje skalnate Dalma
cije. Skušal sem se otresti teh 
misli, ker me je prevzela žalost. 
Ta noč Je bila dolga. Prava več
nost. Ali bom dočakal zoro, ali 
pa me bo požrla kaka morska 
žival. Volja do življenja je zrna 
gala.

Kje so moji tovariši? Ali bom 
še kdaj videl koga od njih, ali pa 
bom edina priča te strašne tra
gedije?

Zdanilo se je. Sonce se Je tež
ko prebijalo skozi oblake. Valovi 
so še nadalje besno rjoveli. že 
jasno vidim obrežje in čeri, ki 
me privlačujejo. AU bo moja no
ga kdaj stopila na trdna tla? Za
čela se je nova borba. Valovi so 
se še nadalje igrali z menoj. Opa
zil sem dve ali tri ladje, ki so 
plule mimo. Kričal sem. Moj glas 
pa se je izgubljal. Slo mi Je na 
jok. Solz pa nisem čutil. Moči so 
ml začele pojemati, še malo mo
ram zdržati. Toda, brž ko so mi 
ladje izginile izpred oči, me je 
spet prevzela žalost. Ali bom zdr
žal? V želodcu sem občutil straš
ne bolečine. Morska sol mi je

začela razjedati želodec. Občutek 
sem imel, kot da gorim.

Bo moja klop zdržala? AU ml 
je ne bodo valovi iztrgali iz rok? 
Ta dan je bil prava večnost. V 
trenutkih sem videl obalo, drugič 
pa mi je izginila Izpred oči. Zdelo 
se mi je, da sem bil za trenutek 
pri zavesti, za trenutek pa v pol- 
zavesti.

Sledila je še ena'strahotna noč.1
Ta je bila še hujša. Začelo se mi 
je blesti: v trenutkih sem videl

Umrl je ing. Enrico Piaggio, last
nik tovarne za izdelovanje vesp. 
Bil je v Italiji prvi, ki je začel 
proizvajati ta tip popularnega 

motornega kolesa

svojo ladjo in sUšal zvoke kitare. 
Včasih sem videl svoje otroke, ki 
so me spraševali, kaj sem jim 
prinesel Iz daljnega sveta. V tre
nutkih sem videl tudi svojo vas 
in se počutil, kot bi se igral kot 
otrok na obaU. Kaj se le dogaja 
z menoj? Ali sanjam, ah so to 
prividi? Sem prišel ob pamet? 
Sem še pri zavesti?

In vendar se moram zahvaliti 
valovom, ki so me premetavali 
in me .pri tem obujali. Pomagali 
so *nrii| 'cla se otresem'teh hudih 
misli.

In tako Je prišel petek in po
novno sem zagledal sonce. Obala 
je bila vedno bližja. Ko sem se 
ji približal, sem se moral dve uri 
boriti z valovi, ki so me zdaj no
sili proti kopnemu, nato pa me 
spet vračali daleč od nje. Na sto, 
tudi dvesto metrov daleč. Končno 
pa je moja noga vendarle stopila 
na trdna tla in prva misel, ki mi 
je v tem trenutku šinila v glavo, 
je bila, ali bom opazil kje kakega 
svojega tovariša. Nikogar nisem 
videl« Okoli mene je bilo le pu
sto kamenje. Začel sem strahotno 
bruhati. Nisem mogel hoditi. Ce 
pa ostanem tu, me ne bo nihče 
opazil, sem si mishl. Vlekel sem 
se naprej po vseh štirih. Po vseh 
štirih sem se povzpel na vrh oto
ka. Na otoku sem ostal kake štiri 
aU šest ur. Nekje okoli poldne 
sem opazil ribiški čoln. Z neko 
krpo sem začel mahati. Bila je 
to edina krpa, ki so jo valovi 
pustih na meni. Čoln ni dal ni- 
kakega znaka. Verjetno so mislili, 
da gre za kakega turista. Ko pa 
so opazili, da maham in nato pa
dam na tla, so sklepali, da gre 
za nekoga, ki mu je treba poma
gati. Pripluli so do otoka. Ribiči 
so me odnesli v čoln. Ob morju 
so našli tudi moj rešilni pas, na 
katerem piše «,Tisa’ — Split’«. Ta 
pas In Jaz sva po vsej verjetnosti 
edini priči te strašne nesreče. Ri
biči so mi dali črne kave, z žga
njem so mi otrli glavo, me z ne
čim ogrrnU in šele tedaj sem se 
zavedel, da sem živ.

V bolnišnici v Heraklionu sem 
se težko sporazumeval z ljudmi, 
toda spregovoril je jezik mornar
jev.« MILUTIN VUJOVIČ

..................................................

m
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Dan bo 

poln dinamičnosti, ki bo izražala 
vašo trdno voljo, da se uveljavite. 
Preden sprejmete neki čustveni 
ukrep, skušajte zadevne odnose še 
poglobiti.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Pazite, da 
bi pri sestavljanju svojega poslov
nega programa ne storlU neke na
pake. V odnosih do občutljivih pri
jateljev bodite bolj obzirni.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) Svo
jih uspehov ne gradite na improvi
zacijah, ker bi vaši nasprotniki to 
utegnili izkoristiti, širokosrčno bo
ste podprli nekega prijatelja v ne
sreči.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Ostro na
stopite proti vsakomur, ki bi vas 
skušal omadeževati. Najmlajši vam 
bodo omogočili izredno zadoščenje.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Vaše u- 
stvarjalne sposobnosti se bodo moč
no povečale. Prevelika odkritosrč
nost vam utegne škoditi.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Dan 
bo izredno uspešen za vse, ki se 
ukvarjajo s finančnimi operacijami. 
Upoštevajte nasvet, ki vam ga bo 
dal neki sorodnik.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Ugodne okoUščlne vam bodo omo

gočile, da sl boste Se bolj okrepili 
poklicni ugled. Priporočljivo je, da 
z večjim uspehom kontroUrate sa
mega sebe.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
Skušajte svoje delo opraviti tako, 
da pri tem ne bo prišlo do zamud. 
Ne gradite svojih čustvenih odno
sov na domišljiji.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
Navzlic sreči, ki jo boste imeli, se 
danes ne boste mogli ogniti manjši 
napaki. S pomočjo svoje intuicije 
vam bo uspelo izvleči se iz slepe 
ulice.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) Na 
osnovi nekega posrečenega sodelo
vanja, vam bo uspelo zagotoviti si 
nekatere izredno ugodne poslovne 
možnosti. Prišlo bo do manjših 
sprememb v družinskem vzdušju.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Ne 
bodite tako naivni, da bi nudili po
moč svojemu najbolj nevarnemu 

“ " lite, ‘ ~tekmecu. Ne dovolite, da bi s svo
jim pretiravanim ponosom pokva
rili lepo prijateljstvo 

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Nastopil 
Je najprimernejši trenutek, da sprej
mete neko življenjsko važno odlo
čitev. Zadoboljlli boste nekatere 
upravičene zahteve najmlajiih.

novane šesttee) pomagajo zožiti 
obraz ter so zato seveda tudi zelo 
priporočljive (obenem so pa le
tos tudi v modi).

ženske z ozkim in dolgim ob
razom ne bi smele nikoU nositi 
pričesk z dolgimi in gladkimi las
mi. Izjemo bi lahko tvorile le ti
ste ženske, ki bi hotele poudariti 
izredno lepoto svojih oči, aU pa 
tiste, ki se lahko ponašajo z le
pim in čistim profilom. Toda ta
kih ni ravno mnogo in zato je 
bolje, da se prizadete odločijo za 
pričesko, ki bo napravila obraz 
bolj ovalen in ki bo poteze omeh
čala, ali če se hočemo drugače 
Izraziti, da Jih bo napravila bolj 
nežne.

Visoko dvignjene pričeske na vrh 
glave lahko marsikateri zelo lepo 
pristajajo, lahko pa tudi poma
gajo odkriti pomanjkljivosti, ki bi 
jih druga pričeska prav gotovo 
prikrila. Zato naj se za takšne pri
česke odločijo le tiste, ki niso pre
visoke, ki Imajo lep vrat in ki bi 
želele poudariti poteze svojega ob
raza.

Marsikatera med nami ni zado
voljna s svojim čelom. Ena se pri
tožuje, da je njeno čelo previsoko, 
druga, da je prenizko, tretja hoče 
s pričesko prikriti gube. ki se prav 
na čelu najhitreje pojavijo.

Tudi za vse te imamo nasvet. 
Predvsem naj se ženske z nizkim 
čelom ne bojijo pričesk, ki bi jim 
v mehkih kodrih pokrile kos čela. 
Prav tako naj se ženske z viso
kim čelom ne otepajo pričesk, ki 
zahtevajo povsem odkrito čelo. 
Važno je, kako izgledajo takšni ob
razi z lasmi na čelu, oziroma brez. 
Ogledalo bo najboljši sodnik pri 
Izbiri prve, ali druge rešitve.

Tudi vprašanje dolgega ali niz
kega vratu, je lahko rešiti s pri
merno pričesko. Visoke pričeske 
nizek vrat zvišajo, kot ga na pri
mer skrajšajo pričeske z lahno 
nakodranimi in bolj kratkimi las
mi

Nasvetov bi bilo še in še. Toda 
naštevati vse, bi bilo preveč in 
mogoče tudi ne bi imelo zažele
nega uspeha. Vsaka naj bo sama 
sebi ob izbiri nove pričeske strog 
kritik, istočasno pa naj posluša 
tudi nasvet frizerke, ki je lahko 
v mnogih primerih najbolj pri
stojen.

12 UMETNOSTNIH GALERU

Guglielmo
Stracca

Rossonijevi*
Na vsaki razstavi, ki jo priredi 

Guglielmo Stracca v Rossonijevi 
galeriji, se zbirajo pred njegovimi 
olji gruče ljudi. Le-ti prav od bli
zu občudujejo množico najrazlič
nejših podrobnosti njegovih pokra
jin in morij, cvetlice med travni
mi bilkami, listje na stezah in od
seve meseca na drobno izkodrani 
morski gladini. Stracca ie mnogo 
let hodi svojo pot slikanja roman
tičnosti našega okolja. Ako v tem 
zapoznelem tolmačenju umetnosti 
prav dobro uspeva, je to pač znak, 
kako ljudje preobljudenih mest ve
dno silneje hrepene po tem, da bi 
se iz trušča in nemira osebnosti 
zatekli v zasanjano prirodo, kjer 
naj jih nič ne spominja na živč
nost stvarne sedanjosti. Tako mož
nost v malem nam nudi tudi ta 
Straccova razstava pokrajin in mo
rij. Mnoge vsebine slik so nam že 
znane. So to podobe, ki so se po
sebno priljubile širokemu občin
stvu. kateremu slikar končno slu
ži. Tu je spet enotno uokvirjena 
skupina sličic štirih letnih časov, 
ki je prav tako miniaturno odlično 
izvedena kot prejšnje. Druguje jim 
zbirka raznih poljskih cvetlic: Vrste 
se novi razgledi iz obalnih gajev 
Devina v poletno noč proti mestu, 
ki se zrcali z ogrlico luči. V gozd
ni tišini išče Stracca novih stezic 
v gore do planinskega jezerca. V 
sliko jezerca je slikar gotovo vlo
žil vse svoje znanje romantičnega 
zapeljevanja, da se nam zahoče 
sesti na kamen ob njem in se za
zreti v njegovo modrino. V novih 
delih torej ni nikakih slikarskih 
presenečenj. Vendar pa Stracca, 
kljub ponavljanju, pripravi za vsa
ko razstavo po nekaj takih slik, 
kakršnih nismo Se videli. Tokrat 
so to podobe močno razgibanih 
morskih gladin, katerih valove re
žejo male hitre jadrnice. Veter 
krepko napenja njih jadra, da sko- 
ro čujemo škripanje vrvi in jam
borov, šum razpenjenih jdjuskov 
in čutimo vonj po smoli. Te slike 
so navduševale starega gospoda 
ki se ni mogel ločiti od njih, do
kler mi ni pojasnil, s kakšno res
ničnostjo so podane vse gradbene 
podrobnosti teh jadrnic. In mož, 
gospod Facchinetti, se na to za 
gotovo razume, ker je v svoji mla
dosti plul na njih kot mornar in 
do svojega sedemdesetega leta sla
čil v pristaniškem poveljstvu. To 
navdušenje pravilno pojasnjuje tu
di uspeh Straccovih ustvaritev, ki 
je v verodostojnosti podajanja do 
vseh podrobnosti in pa v izbiri 
nastrojenj narave, ki blago pomir
jujejo ter vabijo k počitku in ao- 
njarjenju.

MILKO BAMBIČ
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Vreme včeraj: naj višja temperatu
ra 14.8, najnižja 11.4, ob 19. uri 
11.6; zračni tlak 1023.9 raste, vla
ga 51 odst., veter severovzhodnik 
25 km s sunki 45 km na uro. ne
bo Jasno, morje razburkano, tem
peratura morja 18.3 stopinje. Tržaški dnevnik Danes, ČETRTEK, 21. oktobra

Urška
Sonce vzide ob 6.29 In zatone ob 
17.10. Dolžina dneva 10.51. Luna 
vzide ob 2.15 in zatone ob 16.10

Jutri, PETEK, 22. oktobra
Zorislava

NA SINOČNJI SEJI DEŽELNEGA SVETA

Izglasovan zakon o deželnem 
posvetovalnem odboru za kmetijstvo
Proti so glasovali komunisti in predstavnik PSIUP, socialisti pa so se vzdržali 
Z večino sprejet tudi zakon o prispevkih, pomoči in podporah za ustanovne namene

Včeraj se je na deželnem svetu 
nadaljevala diskusija o zakonu, ki 
predvideva ustanovitev deželnega 
posvetovalnega odbora za kmetijst
vo, gozdarstvo ln hribovsko gospo 
darstvo. Kot smo že poročali, se 
Je predvčerajšnja seja zaključila z 
govori predstavnikov raznih politič
nih skupin, ki so obravnavali razne 
plati poročila demokrlstjanskega 
svetovalca Virgollnlja, ki je govo 
ril v Imenu večine omenjene komi
sije.

Se preden preidemo na dnevno 
kroniko včerajšnjega zasedanja, je 
potrebno, da na kratko orišemo 
spiošna stališča raznih političnih 
skupin.

Demokristjani vztrajno zagovar
jajo pravilnost naklepa, da se usta
novi omenjeni posvetovalni odbor. 
To Je treba storiti, ker deželni sta
tut avtonomne dežele Furlanija — 
Julijska krajina predvideva pri
marno zakonodajno oblast dežele 
na področju kmetijstva In gozdar
stva. Z objavo norm za izvajanje 
statuta na tem področju so prene
hale tudi pristojnosti višjega dr
žavnega sveta za kmetijstvo in go
zdarstvo. Treba je torej ustanoviti 
nov deželni organ, ki bo prevzel te 
pristojnosti ter pomagal deželne
mu odborniku za kmetijstvo in go
zdarstvo pri njegovem delu.

Do tu Je stališče večinske stran
ke pravno utemeljeno, čeprav ni 
naletelo na popolno odobravanje 
na primer liberalcev.

Poglavitni spor pri odobravanju 
tega vprašanja pa Je nastal med 
večinsko stranko ln levico. Pri tem 
mislimo predvsem na komuniste ln 
predstavnika PSIUP ter v podreje
ni meri na socialistične predstavni
ke, ki so se vzdržali glasovanja. 
Osnovna točka spora Da tiči v 
vprašanju predstavništva raznih 
družbenih teles v odboru, ki ga bo
do ustanovili.

Komunisti so v svoji izjavi pred 
glasovanjem poudarili, da so se 
spočetka nameravali vzdržati. Niso 
bili namreč prepričani do kraja, 
da je ustanovitev takega odbora 
umestna, a na drugi niso hoteli ni
ti zavirati neke pobude, ki bi uteg
nila prispevati k reševanju perečih 
vprašanj v kmetijstvu. Diskusija 
pa je pokazala — Je dejal njihov 
predstavnik — da se za zakonskim 
osnutkom, ki ga je predlagala ko
misija, skrivajo strankarske težnje.

Svetovalec Decaneva, predstavnik 
komunistične skupine Je izjavil, da 
osnutek zakona vsebuje elemente 
diskriminacije ter Je poudaril, da 
El ne »moremo zamisliti gospodar
skega in družbenega napredka brez 
glavnega činitelja v proizvodnji in 
družbenem življenju, ki je in osta
ne delavec. Vsaka diskriminacija 
proti temu družabnemu sloju je 
spričo tega jalova ter Jo Je treba 
obsoditi«. «Mi zahtevamo — Je de
jal Decaneva, da se nas vpraša za 
mnenje, ker ga ni večjega strokov
njaka za kmetijska vprašanja, kot 
je tisti, ki zemljo obdeluje«.

Spričo tega so komunisti skleni
li že vnaprej, da bodo glasovali 
proti predloženemu zakonskemu o- 
snutku. Ta njihov sklep Je sledil 
predvčerajšnjemu ostremu napadu, 
ki ga Je sprožil proti demokristja
nom edini predstavnik skupine PSI 
UP svetovalec Bettoli. Ta Je vče
raj ponovno nastopil proti večin
ski stranki ter izzval precejšnje 
razburjenje v dvorani zaradi oseb
nega napada na predstavnike KD. 
Toda to ni važno: važno je dejstvo, 
da je svetovalec Bettoli obtožil 
večinsko stranko, da vodi na pode
želju razredno politiko. Prav zara
di te obtožbe so demokristjani, ki 
se vedno skušajo prikazati kot 
medrazredna stranka, reagirali z 
vso ostrino.

V čem pa je bistvo spora? Demo
kristjani menijo, da ima odbor, ki 
ga bodo ustanovili, čisto tehnični 
in upravni značaj. Njegovi sklepi 
ne bodo odločilni, saj bodo le slu
žili odborniku za kmetijstvo in go
zdarstvo kot napotilo za njegovo 
delo. Gre torej predvsem zato, da 
se v odbor vključi ljudi (funkcio
narje, strokovnjake in sploh vse 
tiste, ki so direktno povezani z 
vodstvom v kmetijstvu), ki ne bodo 
predstavljali določenih kategorij 
prebivalstva, temveč samo tehnič
no plat kmetijstva in gozdarstva. 
Res pa Je, da čl. 2 predvideva, da 
bodo stalni člani odbora tudi pred
stavniki neposrednih obdelovalcev 
zemlje <«Bonomiana», Alleanza 
contadlna«), medtem ko dopušča 
le možnost, da se občasno vpraša 
za mnenje predstavnike kmečkih 
delavcev, spolovinarjev ln kolonov.

Res Je, da Bonomijeva organiza
cija kontrolira v Furlaniji 95 od
stotkov vseh neposrednih obdelo
valcev zemlje, toda že na Gori
škem je položaj popolnoma druga
čen, kar je v žolčni polemiki, ki se 
je razvila, pojasnil komunistični 
svetovalec Bergomas. Gotovo pa 
Je tudi, da bo demokristjanska po
budi', dejansko onemogočila 45 od
stotkov kmečkega prebivalstva, da 
se aktivno in zavestno udeleži dela 
organov oblasti za kmetijski napre
dek dežele,

Scclalisti, ki so verjetno v dolo
čeni meri odobravali ta stališča 
komunistov in svetovalca Bettolija, 
pa so zastavili vse svoje sile, da bi 
prišlo do vključitve v odbor pred
stavnikov raznih zadružnih organi
zacij v dolini Tilmenta in Bele. 
Ker ta njihov predlog ni bil spre
jet, so se glasovanja vzdržali.

Glasovanje o posameznih členih 
in petem o celotnem zakonu Je po
tekalo zelo hitro. Večina je zavr
nila spreminjevalne predloge ko
munistov in svetovalca Bettolija. 
Za zakon so glasovali demokrist
jani, socialdemokrati, liberalci, mi- 
sovci ln republikanski predstavnik, 
proti pa komunisti in Bettoli. Vzdr- 
žali so se socialisti.

Tu naj omenimo se, da so komu
nisti predložili resolucijo, o vpra
šanju ustanove «Ente Tre Venezle«.

Gre za spremenjeno obliko neke 
prejšnje resolucije, ki pa zaradi 
nekaterih ocen ni odgovarjala sta
lišču večine. Po predložitvi nove re
solucije, so vse skupine soglasno 
podprle komunistično pobudo V 
bistvu gre za to, da deželna vlada 
posreduje pri osrednji, da pridejo 
posestva omenjene ustanove, ki de
lujejo na ozemlju avtonomne deže
le,čimprej v njeno last. Pozitivno 
rešitev tega vprašanja je treba ver- 
jetno pripisati tudi zagotovilu de
mokristjanov, da zakon o ustano
vitvi posvetovalnega odbora za 
kmetijstvo ne bo spravil v pozabo 
pobude za ustanovitev Ustanove 
za razvoj kmetijstva.

Na kraju je deželni svet odobril 
z Yeein° glasov tudi spremenjeno 
obliko zakona o prispevkih, pomoči, 
podporah in stroških za ustanovne 
namene, ki ga je vlada pred časom 
zavrnila.

V soboto pokrajinski 
kongres tržaške PSI

V soboto se prične 8. pokrajinski 
kongres tržaške federacije PSI v 
zvezi s 36. vsedržavnim kongresom 
stranke, ki bo v Rimu od 10. do 
16. novembra. Medtem so se kon
čale predkongresne skupščine v 10 
sekcijah federacije. V razpravi se 
je pokazala široka enotnost okrog 
stališč pokrajinskega tajništva, kar 
se tiče politične usmeritve 
federacije na krajevni rav
ni. Dokončni rezultati glasova
nja o treh resolucijah, ki so bile 
osnova predkongresnemu razprav
ljanju, so naslednji: resolucija po
krajinskega tajništva 71 odst., teze 
tajnika De Martina 17 odst., reso
lucija Lombardijeva levica 12 od
stotkov.

S SINOČNJE SEJE MILJSKEGA OBČINSKEGA SVETA

Enotna resolucija v obrambo 
otroških vrtcev ONAIRC

Romilda Chinchio (lista Frausin) izvoljena za novega odbornika namesto 
umrlega Martinellija-Priprave za ustanovitev miljske mladinske konzulte

Predavanji o antifašizmu 
v kulturnem krožku 
«Morandis>

V okviru predavanj o političnih 
gibanjih in antifašizmu v Trstu 
od konca prve svetovne vojne do 
leta 1942 bosta v soboto 23. tm. 
ob 18.45 v kulturnem krožku «Mo- 
randi« na Trgu San Giovainni 1-1. 
govorila Giovanni Postogna o te
mi: »Posebno sodišče in prispevek 
komunistov k antifašizmu* ter 
Umbento Tommasini o temi: »A- 
narhistično gibanje v Trstu*.

Sinoči je bila seja miljskega 
občinskega sveta, ki je najprej 
izvolil novega odbornika na me
sto pokojnega odbornika Nerea 
Martinellija, ki se je pred nekaj 
meseci smrtno ponesrečil na de
lu v čistilnici Aquila ko ga je 
ubil električni tok. Za novega od
bornika je bila s 16 glasovi izvo
ljena Romilda Chinchio, ki je bi 
la do sedaj namestnica odborni
ka. Za novega namestnika odbor
nika pa je bila tudi s 16 glasovi 
izvoljena Libera Mauro. Obe pri
padata listi Frausin (KPI).

Po izvolitvi novega odbornika 
in namestnika je svetovalec Ni- 
colini (KPI) predlagal resolucijo 
glede ureditve vprašanja otroških 
vrtnaric in usluibenk ustanove 
ONAIRC, ki stavkajo za zvišanje 
svojih prejemkov in proti napo
vedani zapori otroških vrtcev o- 
menjene ustanove. Pri obrazložitvi 
resolucije je svetovalec Nicolini 
poudaril važnost otroških vrtcev 
in je navedel statistične podatke 
o vrtcih ustanove ONAIRC. Pri
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Dr. GOJMIR DEMŠAR 
petdesetletnik

nja na glasbeni šoli v Trstu pa 
so bila tako uspešna, šola je 
pridobila v ugledu in na šte
vilu gojencev, tako da je bil 
končno prisiljen posvetiti se 
izključno glasbeni šoli ter o- 
pustiti sodelovanje v radiu Ko
per. Njegovi temeljitosti in 
vztrajnosti se mora glasbena 
šola zahvaliti, da je končno 
prišla do primernih prostorov.

Vendar dr. Demšar želi čim
bolj popularizirati glasbeno iz
obrazbo naše manjšine in si 
zato stalno prizadeva, da usta
novi podružnice glasbene šole 
povsod, kjer bi lahko v glasbe
ni svet pritegnil nove mladin
ce. Njegova zasluga je, če ima 
danes Glasbena Matica skoro- 
da mrežo svojih šolskih po
družnic.

Kot ravnatelj in pedagog sl 
je stalno prizadeval izpolniti 
učni načrt in nuditi gojencem 
zaokroženo glasbeno izobrazbo 
z uvedbo vseh potrebnih stran
skih predmetov kot glasbeno 
zgodovino, teorijo in solfeggio, 
harmonijo itd. Kot pianist-pe- 
dagog je vzgojil celo vrsto pia
nistov, ki so polagali potem z 
odličnimi uspehi državni izpit 
na tržaškem konservatoriju. 
Posredno je kot ravnatelj od
ločilno vplival na glasbeno izo
brazbo drugih instrumentali
stov, od katerih so danes neka, 
teri tudi priznani poklicni glas
beniki.

Vendar se njegova dejavnost 
ne omejuje samo na pedagoško 
delo. Vsako priložnost izrabi, 
da nastopa kot solist pri radij
skih oddajah ali kot pianist prt 
raznih koncertih in akademi
jah. Sodeloval je tudi kot glas
beni poročevalec pri reviji Raz 
gledl in seveda pri Primorskem 
dnevniku.

Ob tem njegovem prazniku 
lahko naš jubilant z zadovolj
stvom gleda na svoje doseda
nje delo in naša Glasbena Ma
tica je res lahko zadovoljna, 
da ji je dr. Demšar posvetil 
toliko svojih energij in sposob 
nosti.

Jubilanta pa prosimo, da bi 
še nadalje z enako vnemo nu 
dii svoje dragoceno znanje za 
razvoj glasbenega življenja na
še manjšine ter mu ob tem le
pem življenjskem jubileju l- 
skreno čestitamo.

UBALD VRABEC 
• • •

Čestitkam se pridružujeta tu
di uprava in uredništvo Pri-

Ko bo zgodovinar pisal o ob
novi glasbenega življenja trža
ških Slovencev po drugi sve
tovni vojni, bo nedvomno mo
ral dati primeren poudarek de
ležu, ki ga je doprinesel današ
nji jubilant. V razrvanih po
vojnih razmerah sta prav nje
gova vztrajnost in neomajni 
optimizem v marsikaterem pri
meru preprečila nepopravljivo 
škodo in omogočila, da se je 
glasbeno življenje, kljub vihar
jem vendarle razvijalo kolikor 
toliko zadovoljivo.

Rodil se je 21. oktobra 1915 
v Mokronogu na Dolenjskem 
v že takrat napredno usmerje
ni družini, ki je kasneje v 
NOB dala tudi svoj nemali 
krvni davek. Pravo in glasbo 
je študiral v Ljubljani. Nepo
sredno pred osvoboditvijo je 
prišel v Trst z nalogo, da pri
speva k organizaciji kulturne
ga življenja tržaških Sloven
cev. Jeseni leta 1945 je prevzel 
vodstvo glasbenih oddaj v ra
diu Trst. To mesto mu je nudi
lo priložnost, da je spodbudno 
vplival na glasbeno delovanje 
naših prosvetnih društev in po
sebno pevskih zborov. V to do
bo spada tudi njegova iniciati
va za ustanovitev Komornega 
zbora, ki je skozi vrsto let do
polnjeval pevske programe na 
radiu Trst, kasneje na radiu 
Koper in katerega direktni na
slednik ln nadaljevalec je da 
na&nji zbor Jacobus Gallus. 
Moremo ga imeti za odločilne
ga ustanovitelja tega zbora.

Ko se je leta 1949 ustanovi
la radijska postaja v Kopru, 
je postal dr. Demšar vodja 
glasbenih oddaj. Istočasno je 
prevzel tudi ravnateljstvo tr
žaške Glasbene Matice in tako 
delil svoje delo med Koprom
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DRUGO ZASEDANJE O POKLICNEM USMERJEVANJU

Potreba po strokovnjakih in znanstvenikih 
zlasti v zadnjih letih nezadržno narašča

Zal na našem področju tudi z ustanovitvijo dežele ni mnogo mož
nosti za zaposlitev - Več jih nudi skupno tržišče in dežele v razvoju

in Trstom. Njegova prizadeva- I morskega dnevnika.

Sinoči je bilo v kongresni dvora
ni trgovinske zbornice drugo zase
danje o poklicnem usmerjanju višje
šolske mladine, za katerega sta da
la pobudo sama zbornica in trža
ški Rotary club. Zasedanje je bilo 
posvečeno študentom, ki so vpisani 
ali ki se nameravajo vpisati na in
ženirsko odnosno na znanstveno fa
kulteto Predavatelji so bili znani 
industrijci in strokovnjaki s trža
škega področja. Nastop je vodil z 
običajnim taktom inž. Polverigiani.

Prvi je spregovoril prof. Marus- 
si, ki je najprej prikazal sedanji 
ustroj inženirske in znanstvene fa
kultete na tržaški univerzi ter je 
poudaril, da se smejo po novem 
vpisati na vseučilišče tudi absol
venti tehničnih višjih šol, katerim 
je bil do nedavna vstop na uni
verzo nemogoč. Govornik je dejal, 
da predstavlja študij na univerzi 
pravo Investicijo kapitala, zato je 
treba s tem kapitalom ravnati pre
vidno in izbrati «svojo» fakulteto 
po temeljitem preudarku. Povpraše
vanje po strokovnjakih in znan
stvenikih se v Italiji zlasti v zad
njih letih nezadržno veča. Obe o- 
menjeni fakulteti se ukvarjata s 
tehničnimi vprašanji: znanstvena od
kriva vedno nove rešitve tehničnih 
vprašanj, znanje o teh rešitvah se 
potem prenese na inženirsko fakul
teto, ki vzgaja mlade kadre za na
daljnje raziskovalno delo. V Trstu 
Je možnost za zaposlitev večjega 
števila takih strokovnjakov in znan
stvenikov razmeroma omejena, pač 
pa se odpirajo na široko vrata v 
nekaterih drugih pokrajinah v dr 
žavi, še posebej pa naj mladi in
ženirji računajo z možnostjo, da bi 
po končanih študijih prevzeli od 
govorna mesta v kateri izmed šte
vilnih držav, ki so danes še zaosta
le, in ki se bodo lahko razvijale 
le ob pomoči ustreznega števila do
brih inženirjev.

Ing. Carnevale je spregovoril o 
možnostih, ki jih mladim inženir
jem in znanstvenikom nudijo indu
strijski obrati Državnega zavoda za 
industrijski razvoj IRI. Poudaril 
je, da morajo mladi inženirji po 
končani univerzi praktično nadalje
vati za nekaj časa (najmanj eno 
leto) svoje študije na vsakdanji 
praksi v podjetju. V ta namen or
ganizirajo v okviru IRI vsako le
to vrsto tečajev, seminarjev in dru
gih študijskih srečanj. Govornik 
navedel tudi število inženirjev, 
so zaposleni v posameznih držav
nih obratih na našem področju.

Ing. Di Monda je orisal zlasti 
področje petrolejske industrije ter 
je nanizal vrsto možnosti, ki se 
tu nudijo mladim inženirjem in 
tehnikom z vseh znanstvenih pod
ročij. Poudaril je potrebo, da se 
študentje v univerzitetnih letih priu
čijo tudi vsaj enega, bolje pa dveh 
tujih jezikov, dalje je podčrtal, 
da morajo študentje, ki namerava
jo dokončati inženirsko ali znan
stveno fakulteto, imeti močne živ
ce, ker jih čaka v življenju vsak
danji boj za uveljavitev novih za
misli in pri vodstvu določenega o- 
brata ali podjetja. Kar zadeva go
spodarsko plat vprašanja, je go
vornik omenil, da prejemajo Inže
nirji eno leto po vstopu v petro
lejsko industrijo okoli 150.000 lir 
mesečne plače.

Ing. Faccanoni Je kot četrti go
vornik spregovoril o delu, ki čaka 
inženirje civilne stroke, t. J. stro
kovnjake z gradbenega, hidravlič
nega in prevozniškega področja. 
Dejal je, da se takemu strokovnja
ku nudi le malokdaj priložnost, da 
naredi »kariero« v prvem podjetju, 
ki ga Je sprejelo ob izstopu iz uni
verze, pač pa se v večini prime
rov dogaja, da se inženirji po 4-5 
letih skušajo osamosvojiti ter po
staviti podjetje na lastno pest. Tu
di ing. Faccanoni je priznal, da na 
Tržaškem področju ni mnogo upa
nja za zaposlitev večjega števila 
mladih inženirjev.

Zadnji predavatelj je bil prof. 
Dalla Rossa, ki je povedal, da se 
v okviru državne uprave povpraše
vanje po dobro izvežbanih strokov
njakih in znanstvenikih iz leta v le
to veča. Državna uprava sprejema 
Inženirje v službo s koeficientom 
309. Da prideš v državno službo 
pod raznimi ministrstvi pa ni za
dostna univerzitetna diploma, tem
več Je treba opraviti tudi državni 
izpit odnosno natečaj. Govornik se 
je zadržal tudi ob možnostih zapo
slitve čedalje večjega števila stro
kovnjakov kot učno osebje na dr
žavnih šolah.

Ing. Polverigiani Je zaključil za
sedanje z ugotovitvijo, da bo po
treba po strokovnjakih z univerzi
tetno izobrazbo čez deset let v Ita

liji presegla 500.000, po strokovnja
kih z višjo srednjo izobrazbo pa 
400.000 ljudi. Tudi sinoči, kakor 
na prvem zasedanju, se je nabralo 
izredno mnogo študentov, med nji
mi precej slovenskih, pa tudi mno
go predstavnikov krajevnih indu
strij je s pazljivostjo sledilo izva
janju nastopajočih govornikov. Za 
razliko od prvega zasedanja, ko je 
bilo govora o možnostih za zapo
slitev diplomirancev gospodarske 
fakultete, so imeli sinoči govorniki 
razmeroma lažje delo, ker se pač 
svet tehnike tudi v Italiji čedalje 
bolj širi in so mladim strokovnja
kom dane na izbiro razne možno
sti za uveljavljanje na vseh pod
ročjih. Tudi sami nastopi govorni
kov so bili sinoči bolj konkretni 
kakor na ponedeljskem zasedanju.

Vsi nastopajoči govorniki so brez 
izjeme izrazili mnenje, da se na 
našem področju tudi po ustanovit
vi dežele z avtonomnim statutom 
nudi le neznatno število prilik 
priinerho zaposlitev in tudi za‘ pri
merno uveljavitev osebnih sposob
nosti absolventom inženirske m 
znanstvene fakultete. Poudarili so, 
da imajo mladi inženirji odprta 
vrata v proizvodnjo drugod po Ita
liji, še največ možnosti pa nudijo 
danes takim ljudem Skupno evrop
sko tržišče ln pa takozvane dežele 
v razvoju.

Poleg tega Je bilo napovedano, 
da si bodo slušatelji in predavate
lji v prihodnjih dneh ogledali ne
katere kabinete Inženirske in znan
stvene fakultete, pozneje pa tudi 
nekaj tovarn. Danes bo ogled in
ženirske fakultete (kdor se zani
ma za obisk, naj bo ob 8.30 na plo
ščadi pred univerzo), v petek je na 
vrsti ogled gospodarske fakultete 
(ob 9.), v torek 26. t.m. ogled »far
macije« (ob 15. uri), v sredo 27. 
t.m. ponovno inženirske (9.30), v 
petek 29. (ob 14.30) ter v soboto 30. 
t.m. (ob 9.00) pa ogled znanstvene 
fakultete.

Važno za Cerovlje 
Vižovlje in Mavhinje

Danes ob 20. uri sklicuje konzor
cij sestanek prizadetih zaradi nafto, 
voda v gostilni Legiša v Cerovljah. 
Na sestanku bodo predstavniki 
konzorcija pojasnili vprašanja služ
nosti odškodninskih zahtevkov ter 
popravkov, ki jih je treba vnesti 
v pogodbo, ki jo predlaga SIOT.

Sestanek deželnih 
voditeljev KD in PSDI

Predstavniki KD in PSDI so na 
skupnem sestanku proučili razna 
vprašanja Furlanije-Julijske kraji
ne. Sestanka so se udeležili dežel
ni predsednik Berzanti, podpred
sednik Dulci, deželni predsednik 
KD Tonutti in deželni predsednik 
PSDI Cesare. Sestanek je spadal

v okvir posvetovanj, ki jih ima
ta stranki deželnega odbora, da 
s tem primerjata svoja stališča 
do raznih perečih vprašanj.

Na včerajšnjem sestanku jc 
predsednik Berzanti orisal rezul
tate nedavnega sestanka predsed
nikov petih dežel s posebnim sta
tutom. Pobudo za ta sestanek je 
dala naša dežela. Predstavniki 
KD in PSDI so še posebno raz
pravljali o nekaterih plateh na
črtovanja ter o stališču Furlanije- 
Julijske krajine do petletnega na
črta vsedržavnega razvoia.

tem je povedal, da so v miljski 
občini trije taki vrtci, ki jih obi
skuje nad sto otrok Sledila je 
diskusija, katere so se udeležili 
svetovalec Giordano Pacco (KPI), 
Amelia Postogna (KD) in dr. 
Steiner (PLI). Svetovalka Posto
gna je tudi poudarila vzgojno in 
socialno važnost otroških vrtcev 
ter je predlagala resolucijo svoje 
skupine. Po kratkem posvetova
nju predstavnikov raznih skupin 
je bila dosežena enotna resoluci
ja. za katero so soglasno glasova
li v-si svetovalci.

Resolucija najprej omenja stav
ko otroških vrtnaric in osebja u- 
stanove ONAIRC in zahteva, da 
se jim priznajo pravične plače. 
Nato zahteva, da pristojne obla
sti zagotovijo nadaljnji obstoj o- 
troških vrtcev ONAIRC, ali pa 
da se ti vrtci izročijo krajevnim 
ustanovam z državnim prispev
kom, v pričakovanju splošne u- 
reditve vprašanja otroških vrtcev 
po vsej državi.

Po tej odobritvi je odbornik 
Cicogna v imenu občinskega od
bora predlagal, naj se ustanovi 
posebna komisija v okviru občin
skega sveta, ki naj bi proučila 
vprašanje in pripravila vse po
trebno za ustanovitev mladinske 
konzulte v miljski občini, V disku 
siji, ki je sledila, je svetovalec 
Birsa (KD) najprej pripomnil, da 
se njegova skupina načelno stri
nja glede ustanovitve konzulte, ne 
strinja pa se z načinom, s kate
rim je bil ta problem postavljen. 
Po pojasnilih župana, odbornika 
Cicogne in odbornika Pacca, kt 
so poudarili, da bi morali biti v 
omenjeni komisiji predstavniki 
vseh skupin, ki naj bi proučili za
devo i-n o tem nato poročali ob
činskemu svetu, so odpadli vsi 
pomisleki in občins-k* svet je so
glasno določil za vsako skupino 
enega ..predstavnika v omenjeni 
komisiji, ki se bo sestala prihod
nji teden.

Seja občinskega odbora
Občinski odbor je na svoji zad

nji seji sklenil dodati k dnev
nemu redu jutrišnje seje še 
nekaj točk. Med drugimi točkami 
je tudi odstop občinskih odborni
kov prof. Redenta Romana in inž. 
Lorenza Colauttija iz protesta proti 
izvolitvi socialista Dušana Hrešča
ka za odbornika ter njuna nado
mestitev s svetovalcema Blasino in 
Fantasio. Odbor je tudi sklenil, 
da bo ustanovil še en odsek otro
škega vrtca Tor Cucerna, da bo 
priredil spominškb razstavo kipar
ja Carla Sbisaja v palači Costanzo 
ob obletnici njegove smrti ter da 
bo preskrbel iTazni irfiaterial in na
prave za zgodovinsko razstavo o 
Pitteriju. Odbor je tudi sklenil, da 
priredi javno manifestacijo ob pre- 
mestitivi 82. pdšpolka «Torino» iz 
Trsta v Gorico
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NA KRIŽIŠČU ULIC MILANO IN KOMA

Avto šoferske šole 
trčil v avto z ranjencem

Pri trčenju štirje ranjeni, med katerimi 
tudi ženska, ki je prečkala cesto

SLOVENSKO GLEDALIŠČE V TRSTU
JUBILEJNA SEZONA 1965—66 

OTVORITVENA PREDSTAVA 
IVAN CANKAR

(Hlapci
Režija: BRANKO GOMBAČ 

Scena in kostumi: AVGUST LAVRENČIČ 
PREMIERA:
V četrtek, 28. oktobra ob 21. uri (PREMIERSKI ABONMA) 
PONOVITVE:
V soboto, 30. oktobra ob 21. uri (ABONMA PRVA PONOVITEV)
V nedeljo, 31. oktobra ob 16. uri (ABONMA NEDELJSKI PO

POLDANSKI)
V sredo, 3. novembra ob 20. uri (ŠTUDENTOVSKI ABONMA)
V četrtek, 4. novembra ob 21. uri (INVALIDSKI ABONMA)
V petek, 5. novembra ob 21. uri (SINDIKALNI ABONMA)
V soboto, 6. novembra ob 21. uri (ABONMA ZA OKOLICO)
V nedeljo, 7. novembra ob 16. uri
Osebe: Župnik — Jožko Lukeš; Nadučitelj — Stane Raztresen; 
Jerman, učitelj — Stane Starešinič; Komar, učitelj — Edvard 
Martinuzzi; Hvastja, učitelj — Silvij Kobal; Lojzka, učiteljica 
— Lidija Kozlovičeva; Geni, učiteljica — Zlata Rodoškova; Min
ka, učiteljica — Angelca Caharija; Zdravnik — Rado Nakrst; 
Poštar — Rinaid Vremec; Zupan — Alojz Milič; Anka, župano
va hči — Miranda Caharija; Jermanova mati — Leli Nakrsto- 
va; Kalander, kovač — Danilo Turk; Kalandrova žena — Justi
na Vugova; Pisek, pijanec — Adrijan Rustja; Nace, kmet — Pa
vel Bajc; Kmetica — Mira Sardočeva; Krčmar — Dušan Jazbec; 
I. delavec — Edvard Žerjal; I. kmečki fant — Pavel Strajn.
V vlogah kmetic nastopajo: Marija Mijot, Draga Pahor, Olga 
Sonc, Nora Jankovič, Olga Roncelj, Ina Piščanc, Jadranka Grgič.
V vlogah kmetov in delavcev nastopajo: Karlo Rogelja, Mario 
Barut, Anton Požar, Enio Reinhardt, Jože Sedmak, Josip Šu
šteršič, Demetrij Cej, Vid Pegan, Sergij Brus, Boris Gombač, 
Aleksander Pertot, Ludvik Zajc.

REZERVACIJA VSTOPNIC ZA VSE PREDSTAVE NA TEL. 734265 
VSAK DAN OD 11. DO 14. URE. PRODAJA VSTOPNIC ENO 
URO PRED PRIČETKOM PREDSTAV PRI BLAGAJNI KUL
TURNEGA DOMA. PROSIMO CENJ. OBČINSTVO, DA DVIGNE 
REZERVIRANJE VSTOPNIC VSAJ PETNAJST MINUT PRED 
PRIČETKOM PREDSTAV.

Šola Glasbene Matice
Vse gojence, ki so se prijavili za 

solopetje obveščamo, da se bo pri
čel pouk, ki ga bo vodil priznan 
strokovnjak, jutri, 22. oktobra.

Gojenci naj pridejo v šolo ob 11. 
uri dopoldne. Obenem vabimo tudi 
tiste, ki se še niso prijavili a jih 
zanima solopevski pouk.

RAVNATELJSTVO

Gledaljšča

Otrok se je oparil s kavo
Na dermatološki oddelek bol

nišnice so včeraj, s prognozo o- 
krevanja v dveh tednih zaradi o- 
peklin 2. stopnje p,(\.,,Jevi,r,ppgi, 
sprejeli 7-mesečnega otroka Giu- 
seppa Del Ciela iz Ul Giulia 76. 
Spremljala ga je 43-letna Leonil- 
da Cini iz Ul. Torricelli' j 7/iJlci je 
povedala, da se je otrok v nje
nem stanovanju, kamor je prišel 
na obisk z materjo, motal okrog 
mize in prevrnil posodo z vročo 
kavo, ki ga je oparila po nogi.

štiri ranjene osebe so tragični 
obračun dveh prometnih nesreč, od 
katerih je bila druga posledica pr
ve. Zgodilo se je okrog 13.45, ko 
je 61-letni strojnik Pietro Parenzan 
iz Ul. San Pantaleone 20 vozil svoj 
fiat 850 TS 77841 po Ul. I. Svevo 
proti Skednju. Nenadoma je začel 
Parenzan prehitevati vrsto avtomo
bilov, toda ko se je znašel vštric 
drugih avtov, je zaradi nenadne 
slabosti izgubil nadzorstvo nad svo. 
jim avtom, zavozil na levo in tre
ščil v mejni zid pončanskega šport
nega igrišča. Prihiteli so agenti pro
metne policije, ki so Parenzana po
tegnili iz razbitin avta, tedaj pa je 
s svojim fiatom 600 TS 71905 pri
vozil mimo 23-letni pek Arduino 
Musizza iz Ul. Boito 6 in se po
nudil, da bi ponesrečenega Paren 
zana odpeljal v bolnišnico.

Musizza je Parenzanu pomagal v 
avto in začel drveti proti Drevore
du Čampi Elisi in mimo Obrežij 
proti bolnišnici. Po poti je Musiz
za stalno trobil, da bi imel pred 
seboj prosto pot. Musizza Je tako 
zavil v Ul. Milano proti Ul. Car- 
ducci. Ko pa je privozil na vogal 
Ul. Roma, kjer je bil v tistem tre
nutku semafor zaprt, je zavozil kar 
dalje. In tedaj se je pripetila ka-
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ŠE ENA UGODNOST ZA TRŽAČANE V NEVARNOSTI

Ali se bo cena kruha 
zvišala za 30 lir pri kg?
Konec oktobra poteče koncesija o dobavi žita po nižji ceni

Znano Je, da Je bivša ZVU do
bavljala od leta 1945 Trstu pšenico 
po tako imenovani »politični«, to 
je nižji ceni, zaradi česar Je bil 
tudi kruh v Trstu cenejši kot v 
drugih pokrajinah. To se je doga
jalo do leta 1954, ko so Angloame- 
ričani odšli. Odtlej je vlada na 
zahtevo vladnega komisariata vsa
kih šest mesecev obnavljala to kon
cesijo, vendar se je ministrstvo za 
poljedelstvo temu vedno bolj upi
ralo. Vlada je sicer še vedno na
klonjena tej ugodnosti za Trst, ven
dar je tokrat vprašanje, ali bodo 
še obnovili koncesijo. Ta koncesi
ja je zapadla 30. junija, morali pa 
bi jo obnoviti naikasneje do 31. t. 
m., ker so zadnje zaloge žita po 
nižji ceni pošle. Če ne bodo obno
vili koncesije, se bodo navadne 
vrste kruha precej podražile, mor
da celo 30 lir pri kg. Tu je bila 
cena tega kruha cenejša tudi zato, 
ker so peki krili razliko z višjimi 
cenami izbranih vrst kruha. Ce se

odpravi omenjena ugodnost, se bo 
žito za Trst podražilo od 12 do 15 
lir pri kg. Ker pa sproži vsaka 
podražitev večje razlike, kot dejan
sko znaša, bi se torej cena navad
nih vrsta kruha skoraj gotovo zvi
šala za omenjenih 30 lir.

Z dobavljanjem žita po znižanih 
cenah je vlada doslej «darovala» 
Trstu okrog 250 milijonov lir na 
leto. To je še ena izmed redkih 
ugodnosti, ki jih uživajo Tržačani 
pred ostalimi italijanskimi držav
ljani. Nekoč so kupovali po nižji 
ceni tudi tobačne izdelke, a vlada 
je to ukinila, kar Je povzročilo ta
krat veliko nezadovoljstvo, še več
je pa bi povzročila podražitev kru
ha, saj bi bili pri tem najbolj pri
zadeti revni sloji, ki kupujejo na
vadne vrste kruha. Gre torej za še 
bolj važno vprašanje, kot je cena 
bencinu, o kateri se je mnogo raz
pravljalo prav te dni, saj morajo 
kruh Jesti prav vsi. ,

tastrofa. Z leve je z avtom fiat 600 
TS 63230 avto šole «Mambrini», pri
vozil 51-letni uradnik Fausto Seme- 
raro iz Ul. Bellosguardo 47, poleg 
katerega je sedel 27-letni inštruk- 
tor Renato Cramestetter iz Milj, 
Ul. San Rocco 7, zadaj pa se je 
peljal 72-letni električar Giuseppe 
Zuna iz Ul. Roma 23. Semeraro se 
ni ustavil, ko je zaslišal Musizzovo 
trobljo in verjetno tudi inštruktor 
ga na to ni opozoril, dejstvo je, 
da je Semeraro z avtom z vso si
lo treščil v levi bok Musizzovega 
avta. Sunek je bil tako močan, da 
se je avto prevrnil na desni bok 
in zdrsel nekaj metrov naprej, kjer 
je trčil v rob pločnika. Zaradi pro
tiudarca se je Musizzov avto spet 
dvignil in obstal na kolesih Toda 
pri tem, je trčil v 34-letno uradni
co Mario Grazio Vesselli iz Ul. Co- 
logna 55, ki je prav tedaj prečkala 
cesto. Prizor je bil pretresljiv. Dva 
močno poškodovana in štirje ra 
njenci. Musizza in Cramestetter pa 
sta imela veliko srečo, ker se pri 
zaporednih trčenjih in sunkih ni
sta pobila.

2e prej ranjenega Parenzana so 
z rešilnim avtom gasilcev odpelja
li v bolnišnico, kjer se bo moral 
na pljučno kirurškem oddelku zdra. 
viti 20 dni zaradi ran po desnem 
uhlju in verjetnih zlomov desnih 
reber. Z zasebnim avtom so v bol
nišnico odpeljali Vessellijevo. Spre 
Jeli so jo na drugi kirurški odde
lek, ker se je ranila po spodnji 
ustnici in si izbila zgornje sekal
ce. V rešilnem avtu RK pa so pre
peljali Semerara. Pridržali so ga 
na nevrokirurškem oddelku zaradi 
udarca v glavo in ran po čelu. O- 
kreval bo v 8 dneh. Približno 4 
ure po drugi nesreči je v bolniš
nico prišel tudi Zuna, ki se je po
bil po prsih. Njemu so nudili pr
vo pomoč in bo ozdravel v 2 dneh.

Na kraju druge nesreče so po
trebne formalnosti opravili agenti 
cestne policije. Poškodovana avto
mobila pa so odstranili s pomočjo 
premičnega žerjava.

Razna obvestila
Slike, ki Jib Je posnel naš fotore

porter 9. t.m ob priliki srečanja biv
ših članov mladinskih društev v dvo
rani na stadionu Prvi maj. so na o- 
*ied v Tržaški knjigarni. Ul sv 
Frančiška 2«.

VERDI
Pri blagajni gledališča Verdi se 

nadaljuje sprejemanje abonmajev za 
operno sezono 1965-66 Dosedanjim a- 
bonentom bo dovoljeno podaljšanje 
abonmajev v mejah možnosti do 23. 
oktobra, po tem roku pa bodo nji
hovi stari abonmaji zapadli In bodo 
na razpolago novim prosilcem. Vse 
informacije daje gledališka blagajna, 
telefon 23-988.

AVDITORIJ
Pri blagajni v galeriji Prottl se 

nadaljuje prodaja vstopnic za tret
ji in zadnji koncert avtonomne 
ustanove gledališča Verdi po zniža
nih cenah, ki bo danes ob 21. u- 
ri v Avditoriju (vhod’ iž UlicČ Tdri 
Bandena). Orkester gledališča Verdi 
bo vodil dirigent Bruno Martlnottl, 
sodeloval pa bo pianist Alessandro 
Specchi. Na programu so dela: De 
r 'la — Trije plesi Iz baleta »Trlo- 
gelnlk«; Ravel — Koncert za klavir 
in orkester; Čajkovski — Šesta sim
fonija (patetična).

Razstave f
V občinski umetnostni galeriji Je

od 18. do 27. tm. razstava slikarja 
akvarelista Giovanniia Giordanija. 
Razstava Je odprta od 10. do 13. In 
od 17. do 20. ure, ob praznikih pa 
samo od 10. do 13. ure.

Prosvetno društvo Prosek-Kontovel
priredi v nedeljo. 24. t.m. Izlet v 
Benetke in Padovo. Vpisovanje vsak 
večer na sedežu društva

Ljudska prosveta
Prosvetno društvo Ivan Cankar ob

vešča. da se bo v kratkem začela v 
društvenih prostorih baletna šola. in 
formacije In vpisovarue otrok od 6 
let starosti dalje na sedežu društva 
vsak večer od 18. do 19. ure v Ul. 
Montecchl 6/IV.

S P D T PRIREDI
od 26.12.65 do 2.1.66 zimovanje 
na Livku; na razpolago bo tu
di smučarski učitelj Vpisova
nje v Tržaški knjigarni, kjer 
dobite tudi vsa pojasnila. Vpi
sovanje bo trajalo le do kon
ca tega meseca!

SPDI’ priredi 3. In 4. novembra 
dvodnevni krožni izlet Trst, Ljub
ljana. Zagreb. Varaždin (prenočitev) 
Murska Sobota, Radgona, Radenci, 
Maribor, Ljubljana, Trst.

Vpisovanje v Ul. Geppa 9-II.

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 20. oktobra se je v Trstu ro

dilo 7 otrok, umrlo pa je 8 oseb.
UMRLI SO: 66-letni Giovanni De- 

grassi, 74-letna Nicolina Pavat vd. 
Fava, 36-letni Severino Collaro, 88- 
letni Andrea Loj, 8Q-letna Angela 
Kosmerl. 72-ietna Margherita Savron 
vd. Saule, 83-lefcni Giovanni Scop- 
pini, 62-letni Mario Uglessich.

SG v Trstu vabi na
INFORMATIVNO 
PREDAVANJE O 

SLOVENSKEM GLEDALIŠČU
ki bo:

v organizaciji p. d. Skedenj 
v PETEK, 22. t.m. ob 20.30 
v prosvetni dvorani v Skednju

v organizaciji SHLP v PETEK, 
22. t. m. ob 20.30 v mali dvo
rani v Ulici Madonnina. Pri 
večeru sodeluje pevski zbor J. 
Gallus

v organizaciji p. d. iz Križa 
v SOBOTO, 23. t. m. ob 20.30 
v Ljudskem domu v Križu

v organizaciji p. d. Prosek - 
Kontovcl v PONEDELJEK, 25. 
t. m. ob 20.30 v prosvetnem 
društvu

predaval bo F. Benedetič, čla
ni. SG pa bodo recitirali Can
karjeve črtice.

Prosvetno društvo
IVAN CANKAR
priredi jutri, 
v petek, 22. t. m. 
ob 20.45 

predavanje s skioptičinmi sli
kami

«GRADOVI SLOVENIJE«

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(18. II. - 24. IQ.)

Giustl, Ul. Bonomea 93 (Greta)' 
dr. Rossettl, Ul. Combi 19; dr Si- 
gnorl, Trg Ospedale 8; Tamaro In 
Neri, Ul. Dante 7; Godina. Trg sv. 
Jakoba l; Atla Minerva, Trg sv' 
Frančiška l; Al Due Mori. Trg U-^ 
niti 4; G. Papa, Ul, Felluga 46.

Od 13. do 16. ure
Giustl, Ul. Bonomea 93 (Greta)' 

dr. Rossettl, Ul. Combi 19; dr Si- 
gnorl, Trg Ospedale 8; Tamaro Iti 
Nerl, Ul. Dante 7.

NOČNA SLUŽBA LEKARN
Godina, Trg sv. Jakoba 1; Alla Mi

nerva, Trg sv Frančiška l; A| Due 
Mori. Trg Unitž 4; G. Papa, Ul Fel- 
luga 46.

LADJE V PRISTANIŠČU 
Gorenjska, A. Gaidar, Triglav, 

Bled (Jug.), Ilona, Grigorlos C III , 
Fiate Exporter, Callpso, Bremerha- 
ven (Gr.), C. dl Siracusa, Bernlna, 
Linda I, Carso, Asia, Lucrino, Li- 
venza, Isonzo, Tritone, Vulcanla, 
Salpa II. Nora, Eros. Salaria (It.), 
Helvvan (ZAR), Mauretanla, Cheviot 
(Br.), Jaladha ra ti (Ind.). Indlan Re- 
lianoe (Ind.). Lago Lacar (Arg.), 
Marmara, Mustafa (Tu.), T. Stavros 
(Ma.), Ajcum (Et.), Arda (Bu.), Co- 
rail (Pa.), Tamara (Nz.).

Nazlonale 16,00 #7 uomlm d’oro». 
Eastmancolor Rossana Podesti. 
Phillppe Leroy. Gastone Moschin.

Arcobaleno 16.00 #Per un pugno di 
dollari«.

Excelslor 16.00 »Slalom« Vittorio Gas- 
sman, Beba Lončar.

Fenice 16.00 »Prlma vlttorla« John 
Wayne. Prepovedano mladini pod 
18. letom.

Grattaclelo 16.00 «11 placere e l’amo- 
re». jane Fonda. Chaterine Spaak. 
Technicolor. Prepovedano mladini 
pod 18. letom

Alabarda 15.30 »La colllna del dlso- 
nore». Sean Connery. Prepovedano 
mladini pod 14 letom.

Filodrammatico 16.00 «La matadora« 
Technicolor. Esther VViHiams, Ric- 
cardo Montalban.

Aurora 16.30 «Agente 077, misstone 
Bloody Mary».

Crlstallo 15.30 »Una moglle amerlca- 
na» Technicolor. Ugo Tognazzi. — 
Prepovedano mladini pod 14. le
tom.

Garilald' 16.30 »La quercla del gi
ganti« Susan Hayworth. Technico
lor.

Capltol 16.00 »Amore alla francese« 
Jean Sibert, Stanley Baker. Pre
povedano mladini pod 18. letom.

lmpero 1.630 «01traggio al pudore« 
Prepovedano mladini pod 18. letom. 
Technicolor Zadnji dan.

Vlttorio Venelo 14.30 18.00 In 2130 
«Cleopatra» Technicolor. Richard 
Burton. Elizabeth Taylor, Rex Har- 
rison.

Moderno 16,00 »M coltello nella pla- 
ga» Sophla Loren, Anthony Per- 
kins. Prepovedano mladini pod 14 
letom.

Astoria 16.30 »X 2 operazlone Okt- 
nawa» Richard \Vidmark

Astra 16.30 «L’intrigo»
Abbazia 16.00 »Maciste il gladiatore 

piu forte de) mondo« Technicolor 
Mark Forest

Ideale 16.30 «Fammi pošto tesoro« 
Technicolor. Doris Day, James Gar- ner.

Skedenj 16.00 «11 re delle corse« — 
Jean Gabin.

Mali oglasi
IŠČEMO vpeljane zastopnike za pa
pirnice, tržišča ln prodajalne. Pisa
ti: Cassetta 3039 SPI, Torino.

Sintetične preproge
ln preproge za hodnike iz pla
stike »BALATUM« tn »MERA- 
KLON« Moderno pokrivanje 
podov z gumo. »MOCJUETTE« 
ln ploščice »RIKETT« In 
»ARMSTRONG«. Bežna vrata 
»ROLLPORT«, beneške zavese 
(tende veneziane) Hitra uredi
tev s specializiranim osebjem. 
A. R. P. ITALPLA8T, Trst, 
Trg Ospedale št. 6 Tel 95-919



PRIMORSKI DNEVNIK

ZANIMIVA RAZSODBA TRŽAŠKEGA KAZENSKEGA SODIŠČA

Na priziv javnega tožilca obsojena 
zaradi skrivnega prestopa državne meje

S to razsodbo je sodišče praktično ovrglo znano tezo o «demarkaeijski» 
črti z bivšo cono B in o italijanski suverenosti nad bivšo cono A

Sodniki prizivnega oddelka ka- potem pa se je začel ukvarjati

5 — 21. oktobra 1965

tihotapstvom in 1929. leta ga je so
dišče obsodilo na plačilo 155 lir 
globe zaradi takega prekrška. Ta
ko je Cuccagna postal stalen »obi
skovalec)) sodnih dvoran In doslej 
je bil že enajstkrat obsojen zaradi 
tihotapstva, tako da mora še sedeti.

Včeraj pa so Cuccagno pospre
mili iz zapora v sodno dvorano za
radi še ene obtožbe tihotapstva. 4. 
junija letos so ga financarji pri 
izhodu iz pristanišča zasačili, ko 
Je pri sebi imel 6 kg kave. Prija
vili so ga sodišču in včeraj je bila 
proti njemu sodna razprava. Sod
niki so Cuccagno spoznali za kri
vega ter ga obsodili na en mesec 
zapora in plac.io 12.000 lir globe

zenskega sodišča, so se na včeraj š- 
nj; razpravi ukvarjali z zanimivo 
zadevo o tajnem prehodu meje z 
Jugoslavijo. Zgodilo se je 26. avgu- 
s-a ian;, ko sta 22-letni Nevio Gior- 
gtsi po rodu jz izoie jn stanujoč 
“ oan Michele al Tagliamento, Ul. 
nussimp-ccolo 1 in 24-letni Bruno 
viondo po rodu iz Kopra, tudi on 
z ban Michele, Ul. Capodistria 6, 

na skrivaj prekoračila mejo pri Le- 
aretp. Glorgeslja in Monda so pri 

ry,m*ra,nu zasačili jugoslovanski 
uuučniki, ju pospremili v zapore 
7 Kpper in ju 31. avgusta izročili 
uaiijansklm policistom na meji. 
vuorgesi in Mondo sta tedaj pov«- 
”aia, da sta prišla v Trst z avtom 
^,.n?"1,elavala v Izol° na obisk k pjodnlkom. Ko pa sta prišla v Mi
je sta zvedela, da sta za prehod 

2?v*.e Potrebna, potni list ali pro- 
nustnlca. Oba sta namreč mislila, 

bosta prekoračila mejo samo z 
ve'javno osebno izkaznico.

Gtorgesl In Mondo sta bila tako
bncTi cl,ja, da sta se odločila, da Ponoči ob 24. uri Je izplul iz- 

,raje skrivaj prekoračila me- pred tržaške pomorske postaje 
_ot. se vrnila domov. Parkirala 35.000-tonski britanski prekomomik

družbe Cunard Line «Mauretania», 
ki je priDlul v tržaško pristanišče 
v zgodnjih jutranjih urah na kraj
ši postanek med svojim prekooce
anskim križarjenjem. «Mauretania» 
je odplula proti Benetkam s 480 
potniki «Mauretania» je priDlula 
v Trst iz Dubrovnika. Na ladji, ki 
bo šla kmalu v pokoj oziroma med 
staro železo, je 670 mož posadke.

«Mauretania» 
priplula in odplula

sta avto, prenočila v Miljah in se 
naslednjega jutra, 26. avgusta, o- 
r°f? 5.30 napotila čez mejo.

P°dlagi teh izjav, so agenti 
»Polnili prijavo za sodišče, in mla- 
aeniča sta se morala v marcu le- 
'os zagovarjati pred pretorjem. 
fnetor se je skliceval na znano te- 
z°. ki pravi, da nad cono B ni nl- 
Koii prenehala italijanska suvere
nost, kar naj ’bi pomenilo, da mla
deniča nista talno prekoračila «dr- 
zavne« meje, temveč samo demar
kacijsko črto med dvema conama.

Ta pravna teza. katere se zelo 
Pogostoma poslužujejo desničarski 
“krajni krogi, ker hočejo s tem do- 
kazati, da je del Istre še vedno 
italijanski, temelji na dejstvu, da 
s^a sicer coni prepuščeni v upravo 
italijanski in jugoslovanski civilni 
omasti, toda, da nad bivšo cono B 
m nikoli prenehala italijanska su
verenost. Ta suverenost je začasno 
Prenehala samo v času Jugoslovan
ke vojaške uprave in postala po- 
iem spet veljavna, ko je vojaška 
“Prava prenehala.

Na podlagi te sporne teze, se pre- 
turiu ni zdelo potrebno, da bi pre- 
"h-ek obeh mladeničev spremenil 
v navadno skrivno prekoračenje 
"leJe, zato je Glorgeslja in Monda.

Podlagi člena 650 kazenskega 
^Konlka in odloka vladnega ko
misariata štev. 53 z dne 27. novem- 
urv 1954, ki je določeval «dr?avne» 
vL 4*?e Prehode in prehode demar- 

i,?ke črte, obsodil vsakega na 
P-ačilo 30000 lir globe. Obsodbo je 

s tem, da mladeniča nista 
»račlla »državne« meje temveč 

>-mo demarkacijsko črto med dve- 
vort Conat«a- nad katerima Je še 
bost10 V ve^avl italijanska suvere-

obsodbi sta obtoženca'vlo- 
tožiiePjk1^ _ Vložil ga je tudi javni

Nadomestna služba 
ob stavki osebja RK

Tiskovni urad vladnega komisa
riata sporoča, da sta prefektura in 
urad pokrajinskega zdravnika, če 
se bo danes in v naslednjih dneh 
zaostrila stavka osebja Rdečega 
križa, poskrbela za nadomestno 
službo, da se zagotovi v mestu 
služba rešilnih voz, katere so dali 
na razpolago kvestura, poveljstvo 
finančnih straž, gasilci in občina 
ob sodelovanju vojaškega osebja. 
Zato se bodo lahko meščani tudi 
v teh dneh obračali kot običajno 
za nujno pomoč na RK, Trg Vitto- 
rio Veneto. telefon štev. 24-024.

Prof. Rostagni - predsednik 
konzorcija za atomski center

V prostorih rektorata tržaške uni
verze je bil včeraj popoldne ob 
17. uri preliminarni sestanek novo
ustanovljenega konzorcija za po
speševanje študijev in raziskav v 
fizikalnih inštituih tržaške univer
ze. Pregledali so dejavnost mest
nega odbora za mednarodni center 
za teoretsko fiziko, nato pa so za 
predsednika konzorcija izbrali prof. 
Rostagnija, zastopnika CNEN, za 
ravnatelja konzorcija prof. Budini- 
ja, za tajnika prof. Stasija, sveto
valci pa so prof. Morgante, prof.

imicnju
irji obtoženca na podlagi člena 
n°, zalfona o Javni varnosti. Orne- 

len, jien predvideva kazni za 
l‘"rn" prekoračenje državne meje 
^rfhe'očuje meje od demarkacijske 
v<Giorgesl in Mondo, ki ne pre
lci.}?1^ v Trstu, kjer za take pre- 

veljajo določila videmskega 
“boruzurna, sta torej prekršila za- 
«.,1,° Javni varnosti in ne odlok 
cWSiriata- ki Je medtem bil z 
mo?1 m odlokom razveljavljen, kar 
P tor ni niti upošteval
n.f°dišče je včeraj upoštevalo teze 
ir, “tva javnega tožilca in spreme 
in mr Prvotno razsodbo. Glorgeslja 
j.t„M{,JSa' ki sta bila odsotna, je 
zak °bsodll° na Podlagi člena 158 
2 m a 0 tevni varnosti vsakega na 
lir zaP°ra in plačilo 60.000
tuni ?, ; Obtoženca bosta morale 
nip1 „T_a4at* sodne stroške včerajš 
turi. razprave in razprave na pre

Giuseppe Orelli Cucca- 
OnhnmH • Oluliani 6 Se ni prav nič 

Obsodili so ga že 1911. 
jR na tri dni zapora zaradi kraje,

Večje število udeležencev križar- i D’Adamo, dr. Savona (za pokraji- 
jenja si je med postankom ladje | no), dr. Verza (za občino) in dr 
ogledalo naše mesto in okolico. i Paschi.
iiiiuiiiiiiii>iiHimiiiiiiiiiiniuiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiui|V|inni|||||||in,„„||„|lim,m„lllni,|l|IIIIMII|in|

Delo laboratorija za higieno in profilakso v septembru

Kemične analize raznih živil 
so dale zadovoljive rezultate
Redki primeri kršitve zakonskih določil - 3291 analiz 
zdravniško-mikrografskega oddelka pokrajinskega laboratorija

Kemični oddelek laboratorija za 
higieno in profilakso je v septem
bru opravil skupno 413 analiz, od 
katerih 403 kemične in 10 mikro
skopskih. Dnevno pregledovanje vo
de v štivanskem in nabrežinskem 
vodovodu je dalo ugodne izide, 
dnevna poraba vode pa je znašala 
119.863 kub. m. Sploh je bilo nad
zorstvo nad vodo v septembru ze
lo pojačano zaradi povodnji in ne
ugodnih vremenskih razmer, ki so 
povzročile, da je bila voda v obeh 
vodovodih motna kot še nikoli do
slej, zaradi česar so nastala tudi 
težave pri preskrbovanju mesta z 
vodo. Za povečanje varnosti pred 
eventualnimi okužbami, so pristojlomilec w I eventualnimi oKuzDami, so priscoj-

°Pisanri n™le Petično ovrgei-prej ne oblasti sklenile povečati za ne-

pa je pregledal 251 vzorcev vode v 
mestu in predmestjih zaradi kontro
le ostankov klora in vseh drugih 
primesi ter zaradi vseh drugih kon
trol, da se zagotovi pitnost vode. 
Prav tako in iz istih razlogov je 
laboratorij pregledal 12 vzrocev vo
de v občinskem nekritem bazenu.

Pri pregledu kruha so ugotovili 
en primer pomanjkljive peke in 
previsokega odstotka vlage med
tem ko so bili vsi pregledani vzor
ci olj v redu. Pač pa so prijavili 
en primer masla in margarine ino
zemskega izvora, ki ni bil v skladu 
z obstoječimi prednisi. Pri nadzor
stvu nad živili v konservah so ugo
tovili en primer pokvarjenih sardin 
v olju, nobenih nepravilnosti pa ni 
bili pri konservah rastlinske na
rave.

Tudi pri pregledu raznih alko
holnih in brezalkoholnih pijač ni 
bilo večjih nepravilnosti in le v 
enem primeru so zaradi sode do
mače proizvodnje odredili higien- 
sko-sanitarni pregled tovarne.

V skladu z okrožnico zdravstve
nega ministrstva je laboratorij po-

mmm-i
predvaja danes, dne 21. t. m. 
z začetkom ob 18. uri zabavni 
barvni film:

• *5\mm nit

Professore 
a tutto gas
(PROFESOR NA VSO PARO)

Igrajo:
FRED MACMURRAY 
NANCY OLSON 
KEENAN WYNN

HliO IBI^ PBOSEM
predvaja danes, dne 21. t. m. z začetkom ob 19.30 uri pustolov
ski film:

0RG0GLI0 E PASSI0NE
(PONOS IN STRAST)

igrajo: CARY GRANT — FRANK SINATRA — SOPHIA LOREN

svetil veliko pozornost tudi nadzor
stvu nad ameriškimi lešniki iz ne
katerih afriških dežel zaradi ples
ni, ki se pojavlja ng lunini in ki 
okužuje notranji plod. Večjo koli
čino takih lešnikov so zaplenili in 
preprečili, da bi prišla v predelo
valno industrijo.

Na zahtevo carinskih oblasti je 
laboratorij izrazil svoje mnenje gle
de prisotnosti nekaterih uvoženih 
proizvodov, kot gob, masla, olj, vin 
itd. V okoliških občinah pokrajine 
pa fe higienski urad s pomočlo oo- 
krajinskih zdravstvenih stražnikov 
opravil šest obiskov,. 320 inšpekcij 
in 10 kemičnih analiz.

Tudi pokrajinski zdravniško - mi- 
krografski laboratorij le v septem
bru opravil veliko i vdelo tako na 
področlu ugotavljanja bolezni, ka
kor pri nadzorstvu pad živili vključ
no nad vodo. Skupno je opravil 
3291 mikrobioloških in viruloških 
analiz Tako ogromno delo je bilo 
omogočeno zaradi modemih in nai- 
novejših naprav v novem pokrajin
skem laboratoriiu. ki so si jih tudi 
v septembru ogledali številni tehni
ki in predstavniki zdravstvenih o- 
blasti iz raznih krajev Italije in 
inozemstva. Inštitut proti steklini 
pri zdravniško - mikrografskem 
laboratoriju pa je izvedel 18 
preventivnih cepljenj oseb, ki 
so jih ogrizle razne živali. Od 
3.291 analiziranih vzorcev so pri 101 
dobili pozitivne rezultate tako kar 
zadeva bolezni kot neskladnosti z 
zakonskimi predpisi, 191 kliničnih 
pregledov pa so opravili z izredno 
naglico od česar so imeli bolniki 
odločilno korist pri zdravljenju.

PO DVEH DOLGIH NOČNIH SEJAH TEŽAVE V NOVEM ŠOLSKEM LETU

Občinski svet zaključil razpravo Zaradi, popoldanskega pouka
..... v ■■ ■ ■ so dijaki ves dan zdomaprogramski izjavi župana Martine

Skupno se je k besedi priglasilo 16 svetovalcev ■ Sancin: ^Sodelo
vanje Slovencev v upravi je odraz naše demokracije» ■ Cian: 
«Pacem in terris» je naš testament ■ Izvolitev volilne komisije

V torek nekaj tpred eno uro po 
polnoči se je zaključila razprava 
o županovih programskih izjavah. 
Prebral jih je v ponedeljek zve
čer, v ponedeljek in torek zve- 
čer pa jih je komentiralo 16 sve
tovalcev, ki so jih osvetlili z naj
različnejših strani, jih pokritizi
rali (svetovalci leve in desne opo
zicije) ali jih dopolnili ter pod
črtali (svetovalci PSI, KD, SDZ 
in PSDI).

O svetovalcih, ki so govorili že 
v ponedeljek, smo pisali včeraj, 
danes nadaljujemo s prvim govor
nikom Fogarjem (KD), ki je pre
dlagal, naj se ohrani dosedanje 
število obrtnic za trgovske obrate, 
ki jih je v odnosu do števila pre
bivalstva na Goriškem veliko več 
kot na Tržaškem in Videmskem.

Majo (PLI) ni nasproten muni- 
cipalizaciji mestne prevozne služ
be in INGIC, če finančni izračun 
govori v njen prid. Iz program
ske izjave izhaja, da ravnanje z 
manjšinami v preteklosti ni bilo
v redu, če se sedaj govori o no
vi politiki do nje. Toda ali ni tu
di v preteklosti krojila usodo 
manjšine KD?

Bratina (SDZ) je pohvalil kre
pitev odnosov s Slovenijo in Ko 
roško ter poudaril pomen Moro- 
vega potovanja v Jugoslavijo. 
Predlagal je upoštevanje vrtnar
stva pri izdelavi regulacijskega 
načrta ter predlagal razširitev ob 
mejnega pasu na 20 km.

Bonnesova (KPI) je bila zado
voljna, ker niso za posamezna 
vprašanja nakazali datumov re
šitve. Navedla je še nekaj dru
gih vprašanj, ki zadevajo prosto 
cono, šolske 7-gradbe in zavode 
ter predlagala ustanovitev enotne 
mladinske konzulte, v kateri naj 
bi bili združeni mladinci najraz
ličnejših prepričanj, njihovi za
stopniki pa naj bi imeli stike z 
odbornikom za mladino.

Caselgrandi (PLI) je predlagal 
izgradnjo infrastruktur industrij
ske cone, Culot (KD) pa je ome
nil reformo zakona o krajevnih 
financah ter dal svoje privolje
nje le z,a poobčinjenje mestne 
prevoz.ne ' službe,

Sancin (PSI) je prikazal dva 
aspekta politike levega centra, ki 
zadevata tehnično administrativni 
program in njeno politično obe
ležje. Omenil je dinamično pristo
panje k reševanju sicer vedno 
starih vprašanj (navedel je tudi 
nekaj konkretnih primerov) ter 
se še prav posebno zadržal na po
litičnem aspektu, ki zadeva stike 
med katoličani in socialisti. Ome

nil je vlogo Gorice ob meji ter 
ugodne posledice, ki izhajajo iz 
trgovskih odnosov, kakor tudi na
pore za odstranjevanje posledic 
meje same. Pozval je ves občin
ski svet, naj vlaga svoje napore 
v tej smeri ter poudaril umest
nost Ciuffarinove (KD) izjave o 
učenju jezikov, da se bomo med
sebojno še bolj spoznali. Sodelo
vanje Slovencev v upravi je od
raz naše demokracije ter je to 
šele prvi korak v naravnem raz
voju.

Cian (KD) je prebral ves odsta
vek okrožnice Pacem in terris Ja 
neza XXIII. o ravnanju z manj
šinami, ki jo je označil za njihov 
testament; nespoštovanje tega do
kumenta je hudo nasilje nad pra
vičnostjo. Nakazal je nujnost na
porov, da Gorica zadosti svojim 
potrebam s krepitvijo stikov tudi 
s Čedadom in Cervinjanom ter 
opravi mednarodno vlogo s ce
stami, ki naj ji približajo suro
vinsko bazo. Ob koncu je z ostri

mi besedami zavrnil Pedronijev 
članek o »bastardih* in »hribov
skih plemenih*. Spregovorila sta 
še Pascoli (MSI), ki bo verjetno 
podal ostavko ter ohranil svoje 
mesto v pokrajinskem svetu, ter 
Chiozza (PLI).

Vsem je odgovoril župan Mi
chele Martina, Obljubil je spre
membo regulacijskega načrta, o- 
menil enakopravnost, ne pa pri
vilegije za slovensko skupnost, za
dovoljen je bil z Ratteilovo po
hvalo »novega stila v odnosih 
med občinskimi skupinami*, dasi- 
ravno je KPI negativno ocenila 
program.

Izvolili 50 naslednje stalne čla
ne volilne komisije: Culot, Lodi, 
Tomassich, Devetag, Chiozza in 
Bonnes; namestniki so Bratina, 
Piani, Ciuffarin, Vouk, Battello, 
Picotti. Odobrili so asfaltiranje 
Ul. Kočevje ter zaključili sejo ne
kaj pred eno uro po polnoči; za 
prihodnjo bodo svetovalcem po
slal, vabilo na dom.

Kje bodo kosili in kdo bo plačal? - Zanje poiskati tudi 
prostor, da ne bodo pohajkovali do odhoda avtobusa

S pričetkom šolskega pouka so i tudi popoldanski pouk, bo potreb- 
se pričele pojavljati prve težave, no nuditi kosilo in zavetišče do 
Ena izmed njih zadeva srednješol- odhoda avtobusa, lstotako pa tudi 
ske dijake iz občine Doberdob. Ti 
dijaki, ki obiskujejo enotno srednjo 
šolo v Gorici, imajo po novem ob
segu predmetnika 31 obveznih uč
nih ur na teden, če obiskujejo prvi 
razred, odnosno 36, če hodijo v 
tretjega. Ker morejo imeti v do
poldanskih urah največ 30 ur na 
teden, morajo ostajati v mestu tu
di popoldne ter se vračati domov 
šele z večernim avtobusom okoli 
20. ure. Njihovo celodnevno biva
nje v Gorici ustvarja vrsto težav: 
potrebujejo kosilo, pa tudi prostor, 
kjer bi mogli preživeti ostali čas, 
da se ne bi potepali po mestu.

Vse te probleme bo potrebno re
šiti v najkrajšem času. Občinska 
uprava v Doberdobu je že name
nila dijakom finančna sredstva za 
potnino in šolske knjige, vse pa ka
že, da bo potrebno odpraviti tudi 
tc težave, šola jim v tem pogle
du ne more nuditi vsega, predvsem 
pa ne kosila. Zato bi se moral šol
ski patronat iz Doberdoba pozani
mati, da bi tem otrokom na neki 
način pomagal. Dijakom prvih raz
redov, ki imajo enkrat na teden
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OB ZAKLJUČKU LETNE SEZONE

SPD pripravlja martinovanje 
za člane in nečlane v Kobaridu
Goriški planinci so opravili avgusta in septembra številne 
ture - Družinski izlet v Dolomite - Planinski posvet v Podbrdu
Na zadnji seji odbora Slovenske

ga planinskega društva so odborni
ki pregledali delovanje društva v 
zadnjih dveh mesecih, s katerim 
so zaključili letošnjo poletno sezo
no. Vkljub nič kaj ugodnemu vre
menu, so manjše in večje skupine 
članov opravile v avgustu in delo
ma tudi v septembru celo vrsto vi
sokih in srednjegorskih tur.

Naj omenimo med temi Javornik, 
Kamniške planine, Razor, Triglav
sko pogorje, Jalovec, črno prst ter 
avtobusni družinski izlet v Dolo
mite. Vse., te ture so bile opravljene 
v. avgustu.

V septemb‘čii naj omenimo 'ture' 
na Jajovep, Vogel. Kanin ter . ua 
Mojstrovko. Zadnji dve sta le delno 
uspeli, ker je turiste oviralo slabo 
vreme, da niso mogli doseči vrha.

SPD-Je poslalo svoje zastopstvo 
na posvet Primorskih planinskih 
društev, ki je bil dne 10. t.m. v 
Podbrdu in kjer so navezali korist
ne stike z drugimi planinskimi

V avto je trčil
Ko se je včeraj 39-letni Giorda

no Cumer iz Ul. del Prato 1 pe
ljal v avtu TS 37764 navzgor po 
TJ'. Marconi, je na vovalu Ulice 
Volta trčil v avto TS 58276, ki ga 
je z desne privozil 22-letni Ser- 
gio Del Bello iz Ul. Giarizzole 7. 
Pri nesreči se je Cumer pobil po 
glavi in čelu. Na nevrokirurškem 
oddelku s' bo moral zdraviti 10 
dni

ONiVERSALTECNICA
RADIO - TELEVIZORJI - AVTOMATIČNI IN SUPERAV- 
TOMATIČNI PRALNI STROJI — HLADILNIKI — ELEK- 
TROGOSPODINJSKI PREDMETI CANDY - REX - CGE

Izredne cene za izvoz — Dostavljamo na dom 
brez posebnih stroškov v vse predele v Jugoslaviji

VN1VERSALTECN1CA Trieste — Trst 
Corso Garibaldi St. 4 tel. 41-243 in Trg Goldoni št. I

Naglica ji je bila usodna
Ker -° v naglici hotela prečka

ti Ul. Palestrina na voealu Ui. 
sv Frančiška, se je včeraj 74-let- 
na Ines Maver por. Schran iz Ul. 
Commerciale 19 spotaknila ob ro
bu pločnika in nerodno padla. Pri 
nesreči si ie verjetno zlomila le
vo stegnenico. Ponesrečenko so 
pridržali na ortopedskem oddelku 
s orognozo okrevanja v treh mese
cih.
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Smrt Pije Ujčič 
žene nekdanjega 
goričkega lekarnarja

Te dni na poti skozi Ljubljano 
je nenadoma preminula gospa Pija 
Ujčič, ki so jo dobro poznali Go
ričani po prvi svetovni vojni. Ta
krat je namreč prišel v Gorico 
magister Vejkoslav Ujčič s svojo 
ženo Pijo, ker je izgubil službo v 
lekarni v Opatiji, ker je moral ta- 
mošnji hrvatski lastnik zbežati v 
Jugoslavijo. V Gorici je stari Pon- 
tonl vzel v službo Ujčiča, ki je de
lal tam pri njem od 1921. do 1926. 
leta. Fašisti so hoteli pregnati slo
venski jezik tudi iz tako kočljivega 
dela, kot je prodaja zdravil, sve
tovanje ter navodila pacientom. 
Posebni lekarnarski sindikat pod 
fašistično komando je ukazal, da 
mora prenehati slovenski jezik tu
di po lekarnah, kakor je moral 
izginiti iz šol tn sodnij, član stare 
goriške družine Pontoni je zaman 
nastopil proti temu nečloveškemu 
fašističnemu ravnanju, toda ni o- 
pravil nič proti fašistični objest, 
nosti. Ujčič je moral zapustiti Ita
lijo m je kasneje odprl lekarno v 
Laškem, kjer je delal do svoje u- 
pokojitve, Goričani starejšega rodu 
se dobro spominjajo Ujčičeve dru
žine, ki je skupaj z njimi kljubo
vala fašistični nestrpnosti in po
magala vzdrževati slovensko zaved
nost. in kulturno udejstvovanje v 
časih najhujšega fašizma. Izrekamo 
v imenu slovenskih Goričanov 
iskreno sožalje možu priljubljene 
Pije Ujčič!
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PISMO UREDNIŠTVU O MESTNEM PROMETU

Za namestitev novih semaforov 
ali iskanje ustreznejših rešitev

Spoštovano uredništvo! Pred ča
som se je v časopisih govorilo o 
namestitvi novih semaforov. Dva 
naj bi postavili, enega na križišču 
Ul. Vittorio Veneto in Terza ar- 
mata, drugega pa pred Ljudskim 
domom, kjer se Ul. Crispi stika 
s Korzom.

Kar zadeva Ul. Vittorio Veneto, 
ki ji je država priznala prednost, 
bi semaforska ureditev križišča ne 
predstavljala nikakršne ovire za 
promet. Edini pomislek, ki ga i- 
mam, je strošek občine; kjer se 
nameščajo semafori, sta potrebna 
dva stražnika, eden dopoldne, dru
gi popoldne.

Pred Ljudskim domom pa se mi 
vidi, da je stvar bolj zapletena. 
Ul. Crispi je dokaj ozka ter bodo 
nastale težave z zavijanjem vanjo. 
Vrhu tega bodo v razdalji 300 me
trov kar trije semafori, ki jih bo 
težko sinhronizirati v zeleni val. 
Zato bo vožnja še počasnejša kot 
je sedaj. In tudi na tem križišču 
bosta potrebna dva stražnika na 
dan, vsaj ob konicah.

Težave bi bilo mogoče odpraviti 
z uvedbo novega režima v Ul. Cri
spi. Na njej naj bi uvedli enosmer
ni promet, in sicer samo v smeri 
Korzo — Ul. Roma. Med Korzom in 
njegovo vzporednico, ki teče po 
Travniku, Ul. Roma ter Nazario 
Sauro, je več dvosmernih prednic, 
ki se dovolj trdno povezujejo med 
seboj. S spoštovanjem (sledi pod
pis).

Predvajali bodo nadalje dva fil
ma komika Jacquesa Tatija; «Le 
vacanze dl Mr. Hulot« in «Mlo zio». 
Za zaključek pa so na sporedu 
kratki risani filmi Bruna Bozzetta.

Program cineforuma 
za dijake v Gorici

V soboto 23. t m. bodo v kultur
nem krožku «Stella Mattutina« v 
Gorici ob 16. url popoldne otvorill 
letošnjo sezono cineforuma za dija
ke. Vsaki predstavi bo sledila tudi 
debata o predvajanem filmu.

Kot prvi je na sporedu film Bil- 
lyja Wilderja «L’asso nella mani- 
ca». Sledili bodo; «Colosso d’argil- 
la« Marka Robsona, »Cristo fra l 
muratori« Edvvarda Dmytryka, 
«Fronte del porto« Elije Kazana. 
To je skupina filmov, ki prikazuje
jo ameriškega človeka in ameriško 
družbo. V drugi skupini so filmi za 
množico: «Ercole alla conqulsta di 
Atlantide« Vlttoria Gottafavija in 
«Arr!vano i titani« Ducclja Tes- 
sarlja.

Med klasične filme spada «Into- 
lerance« Davida W. Grlffitha.

Pri stroju
se je ranil na roki

Sinoči ob 18. uri so nudili prvo 
pomoč s prognozo okrevanja v 7 
dneh v gorlški bolnišnici 34-letne- 
mu Giorgiu Gajerju iz Gorice, Ul. 
Balilla 10. Na delu v slaščičarskem 
podjetju SILES v Gorici mu je 
stroj potegnil roko med kolesje 
in ga ranil na prstancu in mezincu 
leve roke.

društvi s Primorskega. Udeležili so 
se tudi odkritja spominskih plošč 
Andreju Gabrščku v Kobaridu in 
Antonu Gregorčiču na Vršnem dne 
12. septembra letos.

Na seji so se pogovorili tudi o 
letošnjem Martinovanju, ki pome
ni uraden zaključek planinarske 
sezone. Letos bo Martinovanje v 
nedeljo 14. novembra v hotelu 
»Zvezda« v Kobaridu, z začetkom 
ob 16. uri. Na sporedu je tombola 
z lepimi in praktičnimi dobitki, 
skupna večerja in prosta zabava 
oo zvokih trla Elio iz Podgore. Pri
reditve se bodo udeležili tudi pred
stavniki nekaterih drugih planin
skih društev iz Slovenskega Pri
morja.

Vpisovanje se vrši na sedežu 
SPZ v Ul. Ascoli I/I. v Gorici, do 
vključno 5. novembra. Za prehod 
meje zadostuje veljavna prepustni
ca ali potni list. Vožnja in rezer
vacija prostora v dvorani stane 
za člane 750 lir, za nečlane 850 
lir. Za člane in nečlane z lastni
mi prevoznimi sredstvi velja plači
lo rezervacije po 200 lir. Poleg te
ga bodo vsi nečlani morali plačati 
še po 600 lir za večerjo, ki jo SPD 
nudi svojim članom brezplačno.

Odhod avtobusa v nedeljo 14. 
novembra: ob 13.30 s Travnika v 
Gorici, ob 13.45 iz Podgore, ob 14. 
url iz Standreža. Vsa ostala pojas
nila dobijo udeleženci pri vpisu.

Vlomilec odnesel 
lovsko puško

Včeraj je 69-letni Antonio Gero- 
met, ki stanuje v Gorici, Ul. Mi- 
ghetti 5, javil letečemu oddelku go
riške kvesture, da je neznanec (ali 
neznanci) prejšnji dan vlomil v 
njegovo hišo ter mu iz veže od
nesel lovsko puško, ki Je vredna 
okrog 35 tisoč lir. Policija si Je 
ogledala torišče vloma in ugotovi
la, da je vlomilec zlezel skozi od
prtino v živi meji na dvorišče ter 
nato vlomil vrata v hišo in od
nesel orožje. Tatvina Je bila izve
dena med 15. in 19. uro, ko ni bi
lo nikogar od družine doma. Poli
cija sedaj išče krivce.

Drevi v Tržiču seja 
občinskega sveta

Na dnevnem redu je izgradnja 
ljudskih stanovanj in telovadnice

Drevi bo v Tržiču seja občin
skega sveta. Med važnimi predlo
gi je načrt za izgradnjo ljudskih 
stanovanj, ki bi zanje prispevala 
svoja sredstva tudi dežela. Vanje 
bi se vselili prebivalci nezdravih 
stanovanj, barak ter nedostojnih 
bivališč Po zadnji statistiki pre^ 
biva kakšnih sto družin v nedo
stojnih in nehigieničnih stanova
njih (lazaret), ker imajo preniz
ke zaslužke, da bi si privoščile 
boljša stanovanja. Za ljudske hi
še bo dežela prihodnje leto po
trošila 4 milijarde lir, Zupan Ro
mani in odbornik za javna dela 
Semola sta o 7.adevi govorila z 
deželnim odbornikom Masuttom. 
Po navodilih odbornika Semole 
naj bi ljudsko stanovanjsko četrt 
/^gradili na kraškiiv otjrankih pri 
Selcah. V TO zgradbah po 3 nad
stropja' bo 90 stasiovanj; stroSek 
90 milijonov lir.. <ffR • 'T! 1 kluIlSOi,. ))■

Drevi bodo predložili tudi načrt 
za izgradnjo športne hale. Načrt, 
ki bo veljal 130 milijonov, bo raz
ložil odbornik Ferrari. Objekt bo 
zavzemal 583 kv. m. V njem bo 
prostora za boks, košarko in te
lovadbo. Za posojilo pri Zavodu 
za športne kredite bo jamčil CO
NI.

Sindikalne vesti
Sindikalne organizacije CGIL, 

CISL in UIL so proglasile za jutri 
22. oktobra 24-urno stavko slašči
čarjev za obnovo delovne pogod
be. Dne 28. in 29. t. m. bodo stav
kali 48 ur.

Predstavniki sindikata krajevnih 
uslužbencev CGIL so imeli včeraj 
sestanek s pokrajinskim odborni
kom za osebje; predlagali so naj 
bi ob priliki vključitve začasnega 
in dopolnilnega nakazila v stalno 
plačo to povišali tako, da bi po
krajinski uslužbenci prejemali či
sto palačo vsaj v enaki višini kot 
sedaj. Odbornik Waltritsch je ob
ljubil, da bo njihov predlog pred
ložil pokrajinskemu odboru.

V soboto 23. t. m. ob 11.30 je 
gorlški župan povabil na razgovor 
na županstvu predstavnike delav
skih sindikatov, da bi mu obrazlo
žili svoje stališče do osebja AGT 
ob municipalizaciji mestne avto
busne službe.

Gradnja avto ceste pri Moščenici

Tudi v goriški pokrajini zelo 
naglo napreduje gradnja avtomobil
ske ceste Benetke-Trst. Na števil- 

.nih krajih so velika gradbišča, kjer 
pripravljajo traso ali polagajo na

njo nosilno plast asfalta. Slika, ki 
smo jo posneli pod viaduktom pri 
Sabličih v občini Doberdob, kaže 
urejevanje obvozne poti, da bi mo

gli zgraditi med loki viadukta eno
smerni cesti. Dejansko se bo na 
tem kraju začela avtomobilska ce
sta ter bodo nekje v njegovi b"^-

dijakom tretje nižje srednje šole, 
ki bodo imeli kar 36 ur tedensko 
ter pouk dva popoldneva. Seveda 
so za takšne usluge najbolj pri
merni dijaški domovi, kjer so dija
ki med svojimi sošolci ter se pri
pravljajo za naslednji dan. Obe
nem so pod nadzorstvom vzgojite
ljev, da se ne bodo potepali po 
mestu.

Vprašanje pa ne zadeva samo 
slovenskih srednjih šol, ampak tu
di italijanske, dasiravno so v toliko 
na boljšem, ker so med Gorico in 
ostalimi furlanskimi kraji boljše 
zveze kot s Krasom, kjer je število 
voženj omejeno ter so časovno tudi 
slabo razporejene.

Uradni pogovori 
med SZDL iz N. Gorice 
in goriške PSIUP

Tiskovni urad PSIUP sporoča, 
da sta se uradno sestali delegaciji 
SZDL Nova Gorica in PSIUP go
riške pokrajine, člani delegacije 
SZDL so bili predsednik Jožko 
Martelanc, Cvetko Nanut, član 
centralnega odbora SZDL Sloveni
je, Albjz Leban, član izvršnega od
bora SZDL Nova Gorica ter Mari
jan Drobež, član občinskega od
bora SZDL Nova Gorica. Delega
cijo je sprejel pokrajinski svetova
lec Giovanni Poletto skupno s Kar
lom Černičem in drugimi vodite
lji. Obiskala je občino v Škocjanu, 
otroške vrtce v tej občini in farmo 
na Isola Moroslni. Sledili so urad
ni pogovori, na katerih so sodelo
vali še drugi člani izvršnega odbo
ra in Je poleg drugih govoril Karel 
Černič o manjšini. Na povratnem 
srečanju, ki bo decembra v Novi 
Gorici, se bodo pogovarjali o go
spodarski reformi, ustavni reformi 
Jugoslavije ter vprašanjih manjšin.

101 milijon lir 
goriški občini 
za preskrbo z vodo

; Komisija za notranje zadeve se
nata je odobrila zakonski osnutek, 
s katerim se gorlški občini odobri 
101 milijona lir kot Drispevek za 
stroške za oskrbovanje občine z 
vodo za razdobje 1962-1965. Ukrep 
je dokončen, ker ga je poslanska 
zbornica že odobrila v juniju.

Občni zbor konzorcija 
julijskega letališča

V sredo 27. oktobra ob 16. url 
bo v Trstu splošna skupščina kon
zorcija julijskega letališča, ki bo 
ravno pred otvoritvijo letaliških na
prav, zgrajenih v prvi fazi. Otvori; 
tev je namreč predvidena za 31. ok
tober.

Fant iz Sovodenj 
se je porezal s steklom

Včeraj okrog 11. ure se je 18-letnl 
Vladimir Fajt iz Sovodenj, Ul. Mon- 
te Maggiore 9 prerezal s kosom 
stekla, ki se mu je zdrobilo pod 
rokami na delu v delavnici Oli
vetti v Gorici, na korzu Verdi 131. 
Z avtom Zelenega križa so ga od
peljali v civilno bolnišnico, kjer so 
mu obvezali rano na levem zapest
ju. Okreval bo v 5 dneh.

Šofer je padel s tovornjaka
Včeraj zjutraj ob 8.30 je 42-letnl 

avtoprevoznik Giovanni Cargnel iz 
Ločnika nakladal pred neko trgo
vino v Krminu na svoj tovornjak 
zavoje žične mreže. Pri tem delu 
pa je izgubil ravnotežje in padel 
z vozila. Zena ga je z avtom od
peljala v goriško civilno bolnišni
co, kjer so mu ugotovili zlom des
nega zapestja, udarec na desnem 
boku in več odgrnjenj ter so ga 
pridržali na zdravljenju s progno
zo okrevanja v 30 dneh.

OORSO. 17.15: »Colonello von
Ryan», F. Sinatra in T. Howard. 
Ameriški kinemaskope v barvah.

VERDI. 16.30: «11 grande paese«, 
Gregory Pečk in Jean Simmons, 
ameriški barvni kinemaskopskl 
film.

MODERNISSIMO. 16.00: «La don- 
na che non sapeva amare«, Car- 
roll Baker In Raf Vallone, ame
riški barvni film, mladini pod 14. 
letom vstop prepovedan; zadnja 
ob 22.30.

VITTORIA. 17.00: «Ragazzi hulli- 
gulli«, Carlo Dapporto in Ave 
Ninchi.

CENTRALE. 17.15: «1 4 in una
Jeep», V. Lindfords in R. Mee- 
ker. Ameriški čmobeli film.

DEŽURNA LEKARNA 
Danes ves dan In ponoči Je od

prta v Gorici lekarna »AL CORSO*, 
Korzo Italia št. 89, tel. 24-13.

TEMPERATURA VČERAJ
Najvišja v Gorici 15,5 stopinje ob 

13.10 in najnižja 5,8 ob 5.40; pov
ili tudi postavili vstopne postaje. I prečna vlaga 60 od sto.
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8. SLOVENSKI ŠPORTNI TEDEN

Spored tekmovanj
Sobota 23. tm. Sreda, 27. tm.

Ob 19.45 otvoritev Odbojka — ženske izločilno
Odbojka (moški) 
ob 20.00 odbojka Cankar

(urnik bo najavljen)

B-Opčine Četrtek, 28. tm.
ob 20.30 Škamperle B-Bar- Košarka
kovlje B 19.30 Cankar B-Galeb
ob 21.00 Breg-Kras 20.15 Dom Rojan-Rocol
ob 21.30 RocoUDom Gorica 
ob 22.00 Dom Rojan-Jadran

21.00 Opčine-Breg

Petek, 29. tm.
Nedelja 24. tm. Ob 15.00 Troboj naraščaj-

Atletika (urnik bomo obja- niki
vili jutri) ob 20.00 Odbojka (moški

Ponedeljek, 25. tm. — polfinale)
ob 20.30 šah Sobota, 30. tm.

Torek, 26. tm. ob 15.00 Med dvema ognje-
Odbojka ma
ob 20.30 Barkovlje A - pro- ob 19.30 Košarka (izločilne
ti zmagovalcu Breg-Kras 
ob 21.00 zmagovalec Ja-

tekme)

dran-Dom Rojan proti zma- Nedelja, 31. tm.
govalcu Rocol-Dom Gorica ob 8.00 Planinsko-orienta-
ob 21.30 Cankar A proti cijski pohod
zmagovalcu Škamperle B- ob 14.30 Namizni tenis
Barkovlje B (moški in ženske)

JUGOSLOVANSKO NOGOMETNO PRVENSTVO

Po včerajšnjem kolu 
Vardar še v vodstvu

Danes Crvena zvezda-Olimpija
BEOGRAD, 20. — Nogometna

moštva prve zvezne lige so danes 
odigrala tekme, ki so bile na spo
redu 3. oktobra, a so bile odložene 
zaradi priprave nogometne repre
zentance Jugoslavije za kvalifikacij
sko tekmo za svetovno prvenstvo 
s Francijo. Odigrane so bile vse 
tekme 6. oziroma 7. kola razen 
med Crveno zvezdo in Olimpijo iz 
Ljubljane, ki se bosta srečali ju
tri v Beogradu. Izidi so naslednji: 
Vojvodina - Radnički (Beograd) 6:1 

(3:0)
Dinamo - Partizan 1:1 (0:1)
Hajduk . Trešnjevka 5:0 (2:0)
Radniški (Niš) - Sarajevo 1:2 (1:1) 
željezničar . Zagreb 0:0
Velež . Rijeka 2:1 (0:0)
OFK Beograd - Vardar 1:1 (1:1) 

Na prvenstveni lestvici vodi Var
dar z 10 točkami. Sledijo Vojvodi
na in Sarajevo z 9, Partizan, Rije
ka, OFK Beograd in Velež s 7, 
Radnički (Niš), Zagreb, Radničkji 
(Beograd) s 6, Dinamo 5, Crvenp 
zvezda in Olimpija 4, Trešnjevka 3, 
Hajduk in Zeljezničar 1.

Umesten predlog
BRUSELJ, 20. — V pismu tajni

ku evropskega odseka mednarodne 
atletske zveze je predsednik belgij
ske atletske zveze Edouard Hermes 
predlagal naj bi bile med olimpia- 
do 1968. leta vse atletske panoge 
na stadionu Ciudad Mexica iz izje
mo tekmovanj v tekih na 1500, 
5000, 10.000, 3000 m zapreke in v 
maratonu. Ta tekmovanja naj bi 
bila v kakem mestu ob mehiški 
obali. S tem pedlogom hoče Her
mes eliminirati problem tekmova
nja na daljših progah, kjer je po
treben precejšen napor, v višjih 
legah.

NOGOMET V OKVIRU 8. SLOVENSKEGA ŠPORTNEGA TEDNA

Primorje in Breg v finalu
5:3 za Prosečane v zadnji tekmi z Zarjo iz Bazovice

Breg in Primorje sta finalista letošnjega 8. slovenskega športnega tedna. V nedeljo opoldne je 
namreč Primorje premagalo najtežjega nasprotnika svoje kvalifikacijske skupine Zarjo iz Bazovice s 5:3 
(0:1, 1:1). Srečanje so odločile šele enajstmetrovke, ker sta imeli obe ekipi pri neodločenem izidu ena
ko število točk in razmerje v golih.

MEDNARODNI NOGOMET v trening tekmi

Italijanska reprezentanca 
premagala Honved 7:2 (4:1)

Trije goli Barisona, dva Mazzole in dva De Paoli ja
STRELCI: v 5’ in 10’ p. p. Barison, v 27’ Mazzola, v 34’ Barison, 

v 35’ Tichy (enajstmetrovka); v 16' d. p. Mazzola, v 20’ Dorogi, v 
24’ in 45’ De Paoli.

ITALIJA: Negri, Burgnich, Gori, Burgnich Gori (Miceli); Rosato, 
Salvadore (Gori), Bolchi; Mora, Lodetti, Mazola (De Sisti), Rivera, 
Barison (De Paoli).

HONVED: Takacs, Dudas, Mihtlecz; Dorogi, Marosi, Sipos; Na- 
gy I (Toth), Nagy II, Tichy, Komora, Katona.

SODNIK: Monti iz Ancone.
BOLOGNA, 20. — Italijanska re- ”

prezentanca, ki bo 1. novembra 
tekmo zaigrala kvalifikacijsko 

svetovno prvenstvo s Poljsko, je 
imela danes v okviru priprav tre
ning tekmo z enajstorico Honveda 
iz Budimpešte. .Italijani so bili ze
lo uspešni in čeprav so imeli pred 
seboj še kar razigrano moštvo, so 
spravili v mrežo Takacsa kar se
dem žog.

Začel je Barison že v 5’ prvega 
iiiiiiiiitiiiimiifiiiiiiiiiiiniiiitiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiiiii)  

V PRIJATELJSKI TEKMI

Avstrija 3 
Anglija 2

WEMBLEY, 20. — V prijateljski 
tekmi je avstrijska nogometna re
prezentanca premagala danes An
glijo s 3:2 (0:1).

Reprezentanci sta nastopili v na
slednjih postavah:

AGLIJA — Springett, Cohen, Wil- 
son; Etiles, J. Charlton, Moore: 
Paine, Greaves, Bridges, B. Charl
ton, Connolly.

AVSTRIJA — Fraydl, Sara, Stam; 
Ullman, Frangk, Lueescher; Fritz, 
Busek, Hasil, Floegel, Mazek.

SODNIK: Sclminte (Francija).
STRELCI: v 3’ p. p. B. Charlton 

(A); v 7’ d. p. Floegel (Av.), v 13’ 
Connolly (A), v 28' Fritz (Av.), v 
35’ Fritz (Av.).

polčasa, ko je izmenjal' žogo z Ri- 
vero in jo nato silovito poslal ■ v 
kot madžarskih vrat. Pet minut 
kasneje je Rivera prisebno Dredlo- 
žil žogo Barisonu, ki je izrabil 
zmedo obrambe Honveda in Ta
kacsa drugič spravil na kolena.

Madžari so večkrat odgovorili, ven
dar je bil Negri vedno na mestu 
in je klonil šele v 35’ iz enajstme
trovke. Se prej pa so Italijani do
segli dva gola in sicer v 27’ po 
zaslugi Mazzole in v 34’, ko je Mi- 
halecz odbil žogo do Barisonovih 
nog, od koder se je odbila v mrežo.

V drugem polčasu so Madžari iz
vedli nekaj zamenjav in isto Je sto
ril tehnični komisar Fabbri v itali
janskih vrstah. V 16’ je Italija do
segla peti gol dneva z Mazzolo, ki 
je preigral celo vrataria. V 20’ je 
Dorogi zmanjšal rezultat, toda De 
Paoli je kasneje še dvakrat pre
tresel mrežo madžarskih gostov.
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ATLETIKA PO TROBOJU V NOVI GORICI

Gorica -Torr iana - Bor
Prihodnje leto bo srečanje v našem mestu

Po lanskoletnih dveh dvobojih med Borom in Novo Gorico, so se 
tudi letos srečali slovenski lahkoatleti iz obmejnega pasu. Razveselji 
vo je tudi dejstvo, da se je slovenskim atletom iz Trsta letos pridru
žila tudi Torriana iz Gradiške, prvi italijanski klub, ki si je «upal» 
čez mejo.

Troboj je potekal v soboto in ne- 
nadeljo na novogoriškem stadionu, 

pred številnim občiinstvom, ki je 
burno podpiralo domače športnike. 
Borbe so bile večinoma zanimive 
in tudi tehnični rezultati niso iz
ostali. Kar poglejmo kako so pote
kale razne tekme:

100 m. Uranič starta odločno naj
bolje in takoj pridobi dober meter 
nad Cesarjem. Slednji Je enanovre- 
dcr< v drugem delu proge, vendar 
ne nadoknadi začetne zamude. Ura
nič zabeleži nov osebni rekoid z 
11 ”3. dva dve desetinki pa ga iz 
boljša, tudi Cesar, ki doseže li”4. 
Morsut (osebni rekord 10’’9) popol
noma razočara. Drugi borovec Baša 
je z 12”3 soliden.

Kopje. Na zaletlšču sta jugoslo
vanski mladinski prvak Slokar in 
najboljši v naši deželi Defranzoni. 
Prvi meče zadovoljivo, kljub slabi 
tehniki, drugi pa je kot brez glave 
in doseže dobrih 12 m manj od 
osebnega rekorda. Priložnost izkori
sti Fučka, ki ima dobro serijo me
tov in največ doseže 52.52, sar ve
lja 2. mesto. Defranzonija premaga 
tudi domačin Novak. Drugi borovec 
Fabjan za dobra dva metra popra
vi osebni rekord.

Višina. Fabjan Je z 165 cm lahko 
zadovoljen, poškodovani Spacal pa 
žal ne more višje od te znamke. 
Buttignon presenetljivo premaga 
170, kar pa je premalo za domačo 
dvojko, ki premaga letvico na vi
šini 177 cm. Novak je prvi, Orel pa 
drugi. Prvi skače v dovršenem slo
gu, drugi pa neverjetno uporablja 
še «škarje».

Daljina. Dalj časa vodi Marche- 
san z 6.32, Slokar pa doseže v zad
njem skoku 4 cm več. Morda je 
Slokar pri odskoku tudi prestopil, 
sodniki pa niso videli ničesar. Bo
rovec Cesar skače pod pričakova
njem in je z 011 četrti. Pozna se 
mu, da je utrujen od teka na 100 m.

400 m. Borovec Košuta starta kot
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Ekipe Nove Gorice, Torriane in Bora med otvoritvijo atletskega troboja na novogoriškem stadionu

raketa. Po 300 metrih ima jasno 
prednost nad Buttignonom. začet
ni napor pa se mu maščuje in 
atlet iz Gradiške ga prehiti, časi so 
povprečni. Drugi borovec Boris Ko
šuta teče prvič na tej progi in nje
gov čas Je soliden.

1500 m. Blasig močno potegne že 
od samega začetka. Za njim se naj
bolj trudi Švab, medtem ko San
cin pasivno sledi na koncu skupi
ne. Bliža se cilj. Blasig je predaleč 
za vse, Švabu se maščuje hiter 
tempo v začetku, dovolj moči za 
finiš pa ima Sancin, ki osvoji dru
go mesto.

štafeta 4x100 m. V prvi predaji 
pridobi Cesar 3 metre nad Gorico. 
Gabrovec preda še vedno z metrom 
naskoka in v tretji predaji Košuta 
naskok ponovno poveča, žal pa se 
zadnja predaja ne posreči in že je 
prva Gorica. Baša ne more dohiteti 
več Novogoričanov, izsili pa si vse
eno drugo mesto. Brez slabe zadnje 
predaje bi borovci gotovo dosegli 
nov klubski rekord.

Krogla. Defranzoni zmaga že s 
prvim metom, Devetak pa se na 
vse kriplje trudi, da bi ga dohitel. 
V prvem nj,etu doseže 13.30, vseh 
ostalih pet poskusov pa se mu po
nesreči. Borovec Fučka meče proti 
pričakovanju zelo slabo in je komaj 
tretji.

V drugem dnevu so prvi startali 
metalci diska. Fučka je že s prvimi 
meti dokazal, da Je najboljši. Kma
lu bi presenečenje pripravil Sed
mak, ki je s 37,56 osvojil drugo me
sto Prva zmaga, celo dvojna, za 
borovce in ponovno razočaranje za 
tretji. Novogoričan Devetak Je ze- 
Defranzonija, ki je z 36,45 komaj 
lo nervozen in zabeleži precej ne
veljavnih metov.

110 m zapreke. Orel presenetlji
vo napade Buttlgnona in za veli
kim favoritom zaostane samo za 
eno desetinko sekunde. Borovec 
Cesar zgreši prve zapreke in iz
gubi metre in hitrost. Drugi boro
vec Furlan komaj v zadnjih me
trih izgubi 4. mesto.

Troskok. Najboljši je absolutno 
Orel, ki v tretjem skoku zabeleži 
s 13.75 nov mladinski rekord Slo
venije. Sledi mu trojica izenačenih 
atletov, med katerimi žal ni bo
rovcev, ki tukaj tekmujejo le za 
točke.

Palica. Prvi izpade Novak, kma
lu za njim pa še Fabjan. Nekaj ča
sa vzdržita že Blažič in Ballaben, 
nato pa ostaneta sama Traino in 
Cesar. Traino je zelo siguren na 
330. pa ga zmede lep skok Cesarja. 
Na 340 je Cesar uspešen v prvem 
poskusu (nov klubski rekord), Trai
no pa se več ne znajde in se preda.

200 m. Ponovi se prizor iz teka 
na 100 m. Mali Uranič starta kot 
blisk in takoj ulovi Košuto, ki je 
na njegovi desni. Borovec je v zad
njih 100 m enakovreden, vendar 
je njegov trud zaman. Novogoričan 
doseže odličen čas 23”4, Košuti pa 
Je zadoščenje zmaga nad Morsu- 
tom (osebni rekord 22”3).

Kladivo. Za prvo mesto tekmu
jeta samo Sedmak in Deghenghi, 
Slednji je za pol metra boljši, bo
rovec pa popravi letošnji najboljši 
rezultat, kar Je že lep uspeh. Od 
ostalih smo nekaj več pričakovali 
od domačina Hoena.

800 m. V prvih 300 m so tekači 
na sprehodu. To Je za Buttignona

zelo ugodno in na koncu pride do 
izraza njegov finiš. Švab izgubi 
drugo mesto v zadnjih 50 m, od 
Borisa Košute pa tako nismo pri
čakovali več.

3000 m. Po startu potegne Bla
sig za seboj Novogoričana. Borov
ca zaostaneta in kaže, da sta že 
izgubljena. K sreči se v zadnjih 
treh krogih prebudita in prehitita 
drugega tekača Torriane. Hitrejši 
tempo se Furlaniču v zadnjem kro
gu maščuje, Sancin pa vzdrži in 
ostane četrti. Kljub slabi uvrstitvi 
sta borovca s časi lahko zadovoljna.

štafeta 4x400 m. Nepričakovano 
izgubi Švab v prvem krogu veliko 
metrov, slabši od pričakovanja pa 
je tudi Košuta A. Mlajši Boris Ko
šuta teče ponovno zadovoljivo, prav 
tako tudi Cesar, žal so Novogori
čani že daleč pred vsemi in Bor 
se mora zadovoljiti s tretjim me
stom.

Torriana, ki je šla po prvem 
dnevu proti katastrofi, le po štafeti 
prizna poraz. Bor je dvakrat pre
magan, vendar se vrača domov z 
nekaj dobrimi in tudi rekordnimi 
rezultati.

BRUNO KRIŽMAN

Moštvi sta nastopili v naslednjih 
postavah:

PRIMORJE — Bogateč, Lukša, 
Štoka, šegina, Husu, Cuk, Frassi- 
nelli, Kralj, Pertot, Bukavec in 
Rebula.

ZARJA — Križmančič I., Križ- 
mančlč S., Komar, Metlika, Ren
čelj, Grgič, Ražem, žagar, Križ
mančič V., Marc in Križmančič L.

Gole so dosegli: šegina (P) v 20’ 
I. polčasa iz 11-metrovke, Ražem 
(Z) v 20’ II. polčasa; pri streljanju 
enajstmetrovk po obeh podaljških 
pa Križmančič V. (Z), šegina, 
Kralj (oba P), Križmančič L. (Z), 
Frassinelli in Pertot (oba P).

SODNIK: Rupel.
IGRIŠČE: dobro, prašno.
Zgodovina te tekme je bila do

kaj dramatična, saj se je vlekla 
že več tednov. Iz raznih vzrokov 
je bilo srečanje večkrat odgodeno 
in prekinjeno, krona vsega pa je 
bilo dejstvo, da je dolinska občina, 
ki upravlja igrišče v Boljuncu in 
ki si ga je SZ Bor rezerviralo ob 
uvidevnosti Brega, ki je svoje tek
me časovno nekoliko premaknil. Bo
ru igrišče odrekla v soboto zjutraj 
ob deseti url. Niso nam znani 
vzroki takega ravnanja, vsekakor 
pa mečejo na upravo boljunškega 
igrišča čudno luč, organizatorje le
tošnjega slovenskega športnega ted
na pa so spravile v skrajno težak 
položaj, kajti nedeljske tekme ni 
bilo zaradi časovne stiske mogoče 
prenesti. K sreči se je vprašanje 
igrišča ob prizadevnosti vodstva 
Primorja in naklonjenosti upravite
ljev nabrežinskega igrišča vsa stvar 
dobro stekla, vendar pa je pri pri
rediteljih in igralcih povzročila o-
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ZA POKAL BART0L0ME0

Kriška Vesna 
z vodilno vlogo

V nedeljo v Nabrežini zadnji 
dve tekmi turnirja

Ce ne bo drugih ovir, se bo v nedeljo zaključil nogometni tur
nir v organizaciji barkovljanske Libertas za pokal Bartolomeo. Do 
danes turnirja niso mogli zaključiti predvsem zaradi pomanjkanja 
igrišč. Dovolj je če povemo, da so 
ob nedeljah igrali v Nabrežini nič
manj kot 4 tekme.

Po dveh odigranih tekmah tega 
turnirja je kriška Vesna v vodstvu 
s štirimi točkami. Križanom sledi
jo nogometaši barkovljanske Liber, 
tas, proseškega Primorja in prose- 
ške Libertas.'

Vesni zadostuje za osvojitev po
kala le neodločen izid. Navijači iz 
Križa pa upajo, da bodo njihovi 
nogometni predstavniki vseeno za
igrali za zmago in si osvojili kar 
celotni izkupiček.

V nedeljo se bo ob robu nabre
žinskega igrišča prav gotovo zbralo 
precej navijačev, da podprejo Ves
no v borbi z Libertas Barcolana. 
Tekma bo ob 14. uri Dve uri kas
neje pa bo derby proseških enaj
steric Primorja in Libertas.

KOŠARKA
SANTIAGO, 20. — Sovjetska zve

za, Jugoslavija, Španija, ZDA, Me
hika, Brazilija, Argentina, Peru, U- 
rugvaj in Portoriko so potrdili ude
ležbo na prihodnjem svetovnem 
prvenstvu v košarki, ki bo od 
16. do 30. aprila prihodnje leto

MEMORIAL M. FILEJA

V nedeljo v Gorici 
atletsko tekmovanje

V nedeljo 24. t. m. bo z začet
kom ob 9. uri na šolskem stadio
nu na Rojcah v Gorici lahkoatlet
sko tekmovanje za «Memorial M. 
Fileja»

Na programu je:
1. trialton (tek na 250 metrov, 

skok v daljavo in met kopja);
2. teki na 80, 100 in 1000 m;
3. skoki v višino, v daljino in 

s palico;
4. meti krogle, diska in kopja;
5. švedska štafeta 400 x 300 x 200 x 

100 m.
Tekmovanja se lahko udeležijo 

športniki iz Gorice in okolice.
Zmagovalec v triatlonu dobi pre

hodni pokal, zmagovalci v ostalih 
disciplinah pa kolajne.

Novembra se bo tekmovanje na
daljevalo v odbojki, namiznem te
nisu, streljanju z zračno puško in 
v nogometu.

bilo hude krvi in napetega ozračja, 
v katerem je nato potekala skoraj 
vsa tekma.

Kratka kronika tekme: Zarja je 
že od samega početka pokazala pre
senetljivo dobro igro, vendar pa so 
bili Prosečani bolj praktični in so 
v 7’ prvi ogrožali nasprotno mre
žo: Frassinelli je po lepem prodo
ru iz razdalje 8 metrov streljal 
preko vrat, minuto kasneje pa je 
Rebula iz neposredne bližine za
del vratnico.

V 15’ bi Zarja skoraj prišla v 
vodstvo, vendar Je obramba Pri
morja v gneči uspešno očistila.

V 20’ je obramba Zarje zrušila 
nasprotnega napadalca na robu 
kazenskega prostora in sodnik Je 
pokazal belo piko: 11-metrovko je 
streljal šegina in — gol. 1:0. Pro
testi Bazovcev niso zalegli in Pri
morje je 5 minut kasneje po za
slugi svojih hitrih kril sprožilo na
pad, v katerem je Rebula iz 10 
metrov zastreljal lepo priložnost.

V 27’ se je ponovil dogodek iz 
20' minute, vendar v kazenskem 
prostoru Primorja. Zahteve gostov 
po naj strožji kazni so ostale ne
uslišane, čeprav bo morda lahko 
bil sodnik v tem primeru nekoliko 
strožji, glede na kriterij pri doso- 
jenju prve 11-metrovke.

Dve minuti za tem je Križman
čič L. zgrešil vrata iz osmih me
trov, najlepšo priliko za Bazovce 
pa je isti igralec zapravil 20 sekund 
pred koncem tekme, ko je sodnik 
najprej spregledal njegovo roko, 
nakar je Križmančič iz nekaj me
trov zadel mrežo — od zunaj.

V drugem polčasu je Zarja za
igrala zelo dobro. Prvi nevarni 
strel — sicer preko vrat Je dal 
Kralj (P), toda pobudo Je kmalu 
prevzela Zarja, zlasti njena nevar
na napadalca Križmančič L. in 
Ražem.

V 20’ je nastala pred vrati Pri
morja gneča in Bogateč je ostro 
žogo prestregel, toda spustil iz rok 
in Ražem Jo je neubranljivo poslal 
v mrežo. 1:1.

Dve minuti kasneje je bila pri
ložnost za Primorje, toda Pertot 
je preveč okleval. Sledilo je obdob
je velike premoči Bazovcev. V 26’ 
je Primorje imelo srečo: žogo Je 
vratar i po strelu spustil iz rok, to
da odbila se je od vratnice. Zad
njo priložnost Je imelo Primorje v 
34' ko je Rebula iz čistega položaja 
streljal mimo cilja.

V prvem podaljšku je bila igra 
Primorja zelo medla, Zarja pa Je 
preveč kombinirala. V drugem po
daljšku je imel Križmančič L. lepo 
priliko, ko je podal žogo preko vra
tarja, vendar je bila za nekaj cm 
previsoka. Zaradi poškodovanih 
igralcev je Primorje nastopilo le 
z 8 nogometaši. Zarja ni znala iz
koristiti te izredne priložnosti. 
Kljub številčni premoči Je preveč 
kombinirala in tako je moralo tek
mo odločiti streljanje enajstme
trovk.

Vrstni red streljanja je bil tak: 
Križmančič V. (Z) — gol. šegina 
(P) gol, Marc (Z) preko vrat, 
Kralj (P) gol, Križmančič Lučko 
(Z) gol, Frassinelli (P) gol, Ren
čelj (Z) desno od vrat, Pertot (P) 
gol, Križmančič S. (Z) ubranil Bo
gateč, Husu (P) izven vrat.

Za moštvi lahko rečemo, da sta 
se bistveno razlikovali: Primorje je 
igralo prodorno in praktično, Zar
ja lepo in tehnično, vendar neučin
kovito. Pri Bazovcih so bili najbolj
ši žagar, Marc in Križmančič Luč
ko, pri Primorju obe krili Frassi
nelli in Rebula, v obrambi pa zlasti 
Lukša.

Sodnik Rebula je sodil avtorita
tivno, vendar je bil morda pri ne
katerih odločitvah prestrog.

T. O.

Sil™ NEKAJ SPOMINOV 
|NA IVANA CANKARJA
*_________________________ _______ 3.

Tudi to Cankarjevo predavanje (Slovenska proza in slo
venski jezik) je sijajno uspelo kakor sicer vsako njegovo pre
davanje. Cankar, ki je na tem predavanju prav lepo prečital 
svojo satiro «Mrovec in njegova slava«, je imel drugi dan 
enako predavanje v Gorici. Po tem predavanju smo ga obdržali 
na Primorskem nekaj dni. V teh dneh smo zlasti zvečer radi 
sedeli pri kozarcu vina ali v socialistični kavami Union 
ki je že davno ni več — in se pogovarjali o vseh mogočih 
stvareh, predvsem seveda o politiki. Cankarju so se bili ti 
večeri zelo prikupili. Ob tej priliki si je Cankar ogledal nekaj 
vasi tržaške okolice.

V Gorici so slovenski liberalci odrekli «Ljudskemu odru« 
dvorano za Cankarjevo predavanje, dasi tema predavanja 
((Slovenska proza in slovenski jezik« ni bila prav nič politična. 
Cankai je zato moral predavati v mali sobici Delavskega 
doma, pravzaprav med vrati dveh manjšin sob, kar ni bilo 
najbolj prijetno. Prav zato se je moral «Ljudski oder« odpo
vedati nadaljnjim predavanjem v Gorici.

Cankarja je prosvetna dejavnost, posredno tudi politična 
dejavnost tržaških slovenskih socialistov navdušila. Ugajalo mu 
je, da smo dali delavskemu listu podnaslov «Glasilo slovenskih 
socialistov na Primorskem« (in ne socialnih demokratov), kar 
so z zadovoljstvom ugotovili tudi nekateri tedanji slovenski 
socialistični listi v Združenih državah Amerike. Naše okolje

mu je prijalo, naša dejavnost mu je imponirala in ga prite
govala. Morebiti ga je zanimalo, da gre tolikšno delo brez 
intelektualcev. Tudi le začasno življenje med slovenskimi de
lavci v Trstu in na Primorskem je vsakemu zaupanemu socia
listično usmerjenemu človeku utrjevalo zaupanje v bodočnost 
socializma.

Zato je umljivo, da je Cankar rad prihajal v Trst in želel 
pri nas čim dlje ostati. Prav kmalu smo se bili vsi zbližali z 
njim. Med njim in nami je nastal zelo dober odnos. Seveda 
ta odnos ni bil pogojen v okolju mladih let, marveč Je bil 
že odnos odraslih ljudi enakega mišljenja. Tako je bilo tudi 
med nama. dasi nihče od naju ni bil star. Ko sem se seznanil 
s Cankarjem, mi je bilo 23 let in pri državnozborskih volitvah 
v Avstriji leta- 1907, za katere sem priredil mnogo volilnih 
shodov, nisem imel niti volilne pravice. Vendar nisem bil več 
mlad. Težko življenje je naglo brisalo z mojega čela in s čela 
mojih tedanjih tovarišev ali sodrugov lik mladosti. S Can
karjem smo si bili vsekakor vsaj po liniji stranke in ((Ljud
skega odra« blizu in v prostem času smo se o tem in onem 
pogovarjali, zlasti o raznih političnih problemih; o razmerah 
v socialnodemokratski stranki in o socialističnem gibanju 
sploh; pa tudi precej o slovenski literaturi, ki smo jo v tistih 
mladih letih navzlic vsem skrbem pridno čitali. Njegovega 
mnenja o socialnodemokratski stranki mi ni treba pojasnje
vati posebej, ker je to storil sam večkrat, predvsem pa v svo
jem predavanju v tržaškem ((Ljudskem odru« 20. aprila 1918 
pod naslovom ((Očiščenje in pomlajenje«.

Tega predavanja se nisem udeležil; bil sem pri vojakih. 
Prečital sem ga v listu «Naprej», ki mi ga je redno pošiljala 
tedanja urednica lista pok. Alojzija Štebi. Nekatere Cankar
jeve trditve v navedenem predavanju, ki so bile menda zelo 
všeč tržaškim narodnjakom, po mojem niso ustrezale in ne 
ustrezajo stvarnosti. Zato se ne morem strinjati z vsem, kar

je Cankar v tem predavanju povedal, dasi je povedal mnogo 
dobrega in pravilnega.

Jugoslovanska socialnodemokratska stranka v Avstriji je 
bila res stranka delavcev in je res, da v času navedenega Can
karjevega predavanja še ni bila tako množična, kakor bi bilo 
treba in kakor je zaslužila; ni pa res, da je bila sekta ali pa 
nekako združenje strokovnih organizacij. Imela je svoje na 
stežaj odprte organizacije, resda razmeroma šibke in spočetka 
tudi redke, toda vendarle svoje, vsakemu socialistu, vsakemu 
socialističnemu intelektualcu dostopne organizacije. Naslanjala 
se je na delavske strokovne organizacije (sindikate), tudi to 
je res, a mislim, da je bilo to v redu. Nekje je pač tudi ona 
morala imeti ali vsaj iskati določeno zaslombo. Ni čuda, da se 
je naslanjala na delavske sindikalne organizacije, se pravi na 
napreden del delavskega razreda in objektivno na najnapred
nejši del naroda. Sicer pa je bilo celo po imenu Delavska 
socialno demokratična stranka. Noben strokovno organiziran 
delavec pa ni bil prisiljen niti obvezan, da bi se organiziral 
tudi v socialnodemokratski stranki. V Trstu, kjer je bilo Can
karjevo predavanje, na vsem Primorskem, v Istri in mislim 
tudi drugod, so bili člani strokovnih organizacij tudi taki slo
venski. italijanski in nemški delavci, ki niso bili socialisti, 
ki pa so se zavedali, da le tako, le združeni morejo uspešno 
braniti tudi svoje dostojanstvo. Strokovne organizacije v Av
striji niso bile ločene ali razdeljene po narodnosti. Tako stvar
nost, ki so jo narekovale potrebe in razmere, so morale upo
števati vse avstrijske socialnodemokratske stranke. Vsaj nekje 
so morali biti delavci tudi organizacijsko mednarodno enotni. 
To Je bila in ostane realna nujnost proletariata v vsaki deželi.

Od vsega začetka svojega obstajanja, t.J. od avgusta leta 
1896 dalje, si je stranka bolj ali manj uspešno prizadevala 
povedati in objasniti svoje mnenje o vseh vprašanjih, ki so 
zadevala delavstvo in narod, zlasti o takih, ki so mogla po
speševati ali zavirati razvoj socialističnega gibanja med Slo

venci. Med taka vprašanja je prav gotovo spadalo tudi na
rodno vprašanje. Moremo se vprašati, ali je stranka vedno 
zavzela pravilno stališče do tega ali do kakega drugega vpra
šanja, ali pa napačno stališče. Nikakor pa je ne moremo le 
obtoževati. Zato menim, da ni bilo prav in tudi danes ne bi 
bilo prav trditi, kakor je trdil Cankar na predavanju leta 
1918 v Trstu, da socialnodemokratska stranka ni videla naroda 
in da narod ni videl stranke. Prav tako ni bila na mestu 
druga Cankarjeva trditev na istem predavanju, da se delavci 
niso zanimali za prav nič drugega kot za svojo krušno stvar. 
Nerazumljiva pa se mi zdi Cankarjeva trditev na istem preda
vanju, da delavci niso prijateljsko pozdravljali intelektualcev, 
ki so tam med 1905 in 1907 začeli prihajati v stranko.

Kako je bilo mogoče, da je prišel Cankar na dan s takimi 
trditvami prav v Trstu, kjer je priredil ((Ljudski oder« vsako 
leto vrsto bogato obiskanih in izredno dobrih predavanj in 
kjer je sam predaval večkrat v presledkih leta dni in vedno 
o kulturni tematiki? Intelektualci so imeli od leta 1905 naprej 
prelepo priliko in možnost, udejstvovati se vsaj v prosvetnem 
društvu ((Ljudski oder« in pomagati delavcem, ki so z mu
kami urejevali knjižnico, čitalnico in izposojali knjige; kjer 
smo si belili glave, kako in kje bi dobili predavatelje za ((Ljud
ski oder«; kjer so delavci komaj čakali na kak dialog s 
predavatelji.

Med prvo svetovno vojno je bilo morda res nekoliko dru
gače. Delavci so bili na fronti, ni jih bilo doma Za časa 
Cankarjevega predavanja ((Očiščenje in pomlajenje« je bil pred
sednik ((Ljudskega odra« dr. Josip Ferfolja, tajnik je bil uči
telj Ferdo Kleinmayr, v odboru pa je bila, če se ne motim 
tudi kakšna učiteljica, že v letih 1913 in 1914 so začeli priha
jati v društvo ((Ljudski oder« slovenski učitelji, zato je pre
cej naravno, da so med vojno zasedli mesta odbornikov, kajti 
večina delavcev je šla pod orožje.

(Nadaljevanje sledi)
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